
8554 AA
60100200

OSREDNJA KNJIŽNICA

p *P * 126

PRimurtSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovinipostale i gmppo Cena 500 hr Leto XXXVIII. ŠL 186 (11.314) TRST, sreda, 1. septembra 1982
* Jp ^ k '''NIK je itačel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 28. nosem bra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od S. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob*
,^^^u_prt Crorenp Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi

PRVI DAN RAZPRAVE 0 PROGRAMU OBNOVLJENE SPADOLINIJEVE VLADE

V nastopih tajnikov vladnih strank 
očitne razlike v mnogih vprašanjih

Craxi očital KD in KPI poskus izločitve socialistov iz vlade in prepre
čitev razpusta parlamenta - Natta: pri KD in PSI je spet prevladala za
prtost do KPI - Za De Mito je sedanja večina «verjetno» edina možna

o
da

• B (Od našega poročevalca)
RIM — Posegi tajnikov petih strank nove in obenem tndi stare 

»dne večine so potrdili, da je bila vladna kriza rešena s sicer na- 
aezno enotnostjo, a da znotraj večine same ostajajo velike razlike 
nekaterih vprašanjih, tudi takih, ki bi lahko v bližnji bodočnosti 
ločilno vplivala na obstoj Spadolinijeve druge vlade. Ta vprašanja 
»nana: imenovanje predsednikov velikih državnih podjetij, stališče 

v. socjetskega plinovoda, priznanje PLO so trije akutni problemi, 
jr1*™1 ni enotnosti v vladni večini, vendar si nihče ne utvarja,

™ edina odprta vprašanja. Mno- 
?° je celo v samem Spadolini- 
Je',em programu, na primer odpra- 

» tajnega glasovanja o vladnih pre- 
°gih v parlamentu, za katero se 

L? včerajšnji razpravi odločno za- 
J" Craxi, a ki demokristjanom ni 
J*®- Tako obstaja o plinovodu spor 
, socialdemokrati, ki zahtevajo 
gostovanje vseh Reaganovih sank
al’ in ostalimi strankami, o pri- 
; a"in PLO med socialisti (Craxi 
mt, ia*' da mora Italija ponuditi 
Ut0 najšibkejšemu in priznati PLO 
Dal W!*ne»a zakonitega predstavnika 
Rutinskega naroda) in ostalimi, o 
“Snovanjih pa je verjetno v teku 

'čajen «lov na stolčke*.
^Vendar pa to ni vse. Problemi,

°stajajo, so predvsem politični.

Iz poslušanja včerajšnje razprave 
je imel človek vtis velikega medse
bojnega nezaupanja med strankami 
vladne večine in skorajda predvolil
nega taktiziranja; uradno so sicer 
vsi govorili o upravnih volitvah, ki 
bodo prihodnje leto spomladi, ven
dar se bo verjetno že čez nekaj 
mesecev ponovno postavilo vpraša
nje razpusta parlamenta; tako je 
vsaj splošno mnenje tu, v parla
mentu. Zakaj do volitev ni prišlo 
sedaj so povedali vsi. Najjasneje 
Craxi, ki je v ostri polemiki z de
mokristjani in še zlasti s komunisti 
dejal, da je po odstopu prve Spa- 
dolinijeve vlade KD začela z odloč
no akcijo, da prepreči predčasne 
volitve in da je v to akcijo sodilo

PO SPADOLINIJEVIH PROGRAMSKIH IZJAVAH

Sindikati in delodajalci 
čakajo na stvarne ukrepe

Oboji ugotavljajo, da ni povedal nič novega in 
da bo treba soditi vlado po njenem delovanju

V gospodarsko) krogih so 
'zal “’eve Pro8rajT|ske izjave iz- 

različne in deloma nasprotuje 
ocene. Tako je predsednik 

L-.^nja malih industrijcev (Con- 
'accago pohvalil «jasncst, s 
Spadolinijev govor oprede

jo-,' vozle. ki jih je treba razrešiti*, 
*dtem ko je precej drugačnega 

l5,?n'a organizacija stanovaniskih 
mkov Confedilizia, ki ne prikri 

pf '‘a^-očararva in očita Spadohmiu 
, veliko ^jedrnatost in splošnost* 
kjr. 2adeva gospodarska vprašani 
jjj J° zadeva io. Lastniki stanovanj

.■“uzi
>)
»ter«

Vie'

gl Jjannreč pričakovali večjo jasnos*
s. de reforme zakona o pravičnih
"e in glede oribcdnje riavč-
Se P°htike do nepremičnin. Bojijo 
DrJ?amrfič, da pomeni zadržanost 
^bednika glede teh vprašani pri- 
kj V8ri'e nesoglasij med strankami,

^Pirajo novo vlado.
tud'llerno zadovoljstvo je Izrazilo 
(Cn ?.druzenje zasebnih industrijcev 
kil n^ndustria), ki ugotavlja, da so 
v Spadolinijeve programske iz;a- 
Dre^ . stvu ponavljanje programov 
ji-‘'hje vlade. «Gre za sklop izjav 
K a.amenov, je de val predsednik 
^ Industrie Merloni, s katerimi 
k,!8010 soglašati*. Poudaril pa je 
Prev na*0, da bo treba podrobno 
Ml, Nati tako sprejemanje ustrez
en parepov za spodbujanje invest:-
t, L.m Proizvaianje dejavnosti, kot
st ' Pobude, ki nai privedejo do 
z 0Jn® res'tve vprašanja v zvezi 
sjv^č^varrjem stroškov za delovno 
je ravnio naraščanja inflaci-
kotra.i'0 vlada določila (oziroma 
ku za letos in prihodnji dve

sindikalnih vrstah so pa prve
šC‘'L,'e dokaj hladne. Pri katoli
ka .n?vdihnjenem CISL ugotavlja.)«. 
Ekfl 8 n’ Prinesla nobenih novosti 
Dagospodarske politike, še manj 
^ikats • odnosov med vlado in sin 
stv o- in zato izražajo nezadovolj
en,.fosili CGIL pa DOudar,ia:o. 
®aDD>S,a'a sle-i Pre' odprto vpra 
va j vladnih obvez zlasti kar zade
^ ,| '•* »■** •»časj.^Jhoselnost. ki se .je v zadniih 
S>)8rl ,*e povečala. Pri tem očitajo 
Dw':i,niui. da svoiil iziav o raz.

J11 med bojem proti inflaciji, o- 
ja jHVa.niem državnega primanikPa 
lil . obrambo zaposlitve ni oprede 
Vi pava ^niem ustreznih pobud. 
tlikj,8 kor CGIL ooudaria. da bo sin 
De branil realno vrednost plač, 
inria ,.e.de na naivišje možne ravni 
Waa.’-ie- o katerih je predsednik 
Sem,, tovoril tako zavzeto Celo 
Utop. utov bJR- ocenjuje vladni 
iDij,^am z j,e)0 /.mernim opti-

^°pet podražitve
bencina
^ plinskega olja?

VKomaj dva dni po podra 
kog^mskega olja za avtomobilski
h TJ S lir pri litru, se ž,e širi-
feS?«

novih poviških cene tega
ptroi,/" lUf*i normalnega bencina.
.-j« j—družbe namreč zatrju- 

a Je razlika v srednji ceni v 
Nho ln ostalih državali EGS

Presegla
po

določeno raven (5 
olje in 20 lir za 
je zato treba cene

»prilagoditi*. Za plinsko olje imajo 
petrolejske družbe po novem proste 
roke in je možno, da ga bodo skle
nile podražiti že s prihodnjim pone
deljkom. o ceni bencina pa še ve
dno odloča medministrski odbor za 
cene, ki bo moral sprejeti ustrezne 
sklepe. Družbe pritiskajo tudi na 
vlado, da bi pristala na podražitev 
plinskega olja za ogrevanje, češ da 
pri njem zaslužijo premalo in na
migujejo na možnost zaustavitve do
bav. prav ko se bliža čas za pri
pravo zalog za zimsko sezono.

PARIZ — Težnja k znižanju banč
nih obresti se nadaljuje v malone 
vseh evropskih državah. Največje 
francoske banke so obrestne mere 
najboljšim klientom zmanjšale vče 
raj od 13.75 na 13,25 odstotka, 
minister za gospodarstvo Delors 
pa je izrazil upanje, da se bo 
oprime ra te* znižal na 12 odstotkov

tudi popuščanje «minimalnim pogo
jem*, ki bi omogočili komunistom, 
da zapolnijo vrzel, ki bi nastala 
z izločitvijo socialistov. Skratka, 
Craxi je dejal, da bi lahko prišlo 
do povezave med KD in KPI, da 
bi izključili socialiste iz vlade. V 
zelo medlih obrisih je to povedal 
že Spadoiini v svojem ponedeljko
vem poročilu. Pač pa je bil zelo 
jasen član komunističnega vodstva 
Alessandro Natta, ki je poudaril, 
da so komunisti pripomogli k temu, 
da ni prišlo do predčasnih volitev, 
dejal pa je tudi, da se KPI nikakor 
ne zavzema za izključitev sociali
stov iz vlade, ampak za prekinitev 
politike, ki se je začela leta 1979 
in ki je osnovana na strogi diskri
minaciji do komunistov. Po mne
nju KPI, je dejal Natta, ni bilo mo
goče alternative iskati med dvema 
možnostima, ponovitvijo prejšnje 
Spadolinijeve vlade in predčasnimi 
volitvami. Dejansko pa je bilo tako: 
potem, ko so socialisti povzročili 
vladno krizo z očitnim namenom, 
da pride do predčasnih volitev in 
ko so ostale stranke onemogočile 
razpust parlamenta, je prišlo po
novno do sestave iste vlade, ker 
je pri demokristjanih, in tudi pri 
socialistih, prevladala zaprtost do 
KPI, linija mepopuščanja* komuni
stom, kot da bi vključitev Bobbia 
ali Strehlerja v vlado pomenila po
puščanje komunistični partiji.

Tudi Craxi je bil zelo oster do 
komunistov, dejal je, da le malokdo 
verjame v »alternativo*, ki jo pred
lagajo komunisti. Demokratična al
ternativa je po Craxijevem mnenju 
samo nova oblika opozicije, sicer 
si ni mogoče razlagati pripravljeno
sti komunistov na sodelovanje s KD. 
Iskati sodelovanje z demokristjani 
ni zgrešeno, je dejal Craxi, vendar 
pa je Ireba to jasno povedati. 
Sicer pa je Craxi opozoril, da so 
komunisti vedno nasprotovali vla
dam, v katerih so bili socialisti, 
od prvih vlad Moro - Nenni. V se
danjem stanju pa morajo vsekakor 
komunisti slediti smeri, v katero 
se premikajo socialisti, je še dejal 
Craxi in izzval val protestov iz k)« 
pi komunističnih poslancev.

Za bodočnost pa vidi Craxi dve 
možnosti: obnovitev levega centra 
ali pa sestavo nove alternative, ki 
bi predstavljala levičarsko in napred
no vlado po več kot tridesetletni, 
dobri ali slabi, hegemoniji KD.

Vendar se tu postavila vprašanje, 
kakšna naj bi bila ta »alternativa*. 
Zanimivo je vsekakor dejstvo, da jo 
je tokrat, čeprav kot hipotezo za 
bodočnost, predlagal tudi Craxi, ob 
tako ostri polemiki med KPI ir PSI 
pa si je sestavo koalicije, v kateri 
bi bili zastopani obe veliki levičar
ski stranki, kaj težko zamišljati.

Te po’emike so zelo olajšale de
lo tajniku KD De Miti. ki je vče

raj igral vlogo zmagovalca. Socia
listom je dejal, da v demokratič
nem sistemu ni mogoče izzivati ta
ko velike večine in poudaril, da bi 
morali bolje oceniti možnost, da 
zberejo večje soglasje ob svojem 
predlogu, komuniste pa je opozo
ril, da je sedanja večina «verjetno» 
edina možna. Sicer pa je De Mita 
govoril o demokraciji, o evoluciji, 
citiral je De Gasperija in Mora, 
ni se spuščal v posamezne program
ske točke, niti v reformo institu
cij. Skratka, povedal ni nič bistve
nega, poudaril je le, da mora Ita
lija še dalje iskati svoje rešitve in 
da ne more na nobenem področju 
«uvažatb tujih idej in tujih mo
delov.

Danes se razprava nadaljuje, 
glasovanje o zaupnici pa bo ver
jetno šele jutri; nobenega dvoma 
ni, da bo Spadoiini prejel zaupnico, 
saj bo glasovanje javno. Po vče
rajšnji razpravi sodeč, pa čaka v 
prihodnjih mesecih Spadolinija tež
ko delo. da se izogne novim prese
nečenjem.

BOJAN BREZIGAR

IZRAEL NE SPOŠTUJE SPREJETIH OBVEZNOSTI V LIBANONU

Po umiku sirskih in palestinskih borcev 
izraelska vojska noče zapustiti Bejruta

Sedaj jo motijo libanonski levičarji - Šaron o skupnih ameriško- 

izraelskih ciljih v Libanonu - TVeinberger bo danes v Bejrutu

Bersaijerji nadzorujejo umik sirskih oboroženih enot iz Bejruta (Telefoto AP)
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OB DRUGI OBLETNICI PODPISA SPORAZUMOV V GDANSKU IN USTANOVITVE SOLIDARNOSTI

V večjih poljskih mestih demonstracije 
in ostri spopadi s policijskimi silami
V Varšavi in Gdansku je policija razganjala demonstrante s solzilnimi bombami in vodnimi cur
ki - Ha demonstracijah je bilo .manj ljudi kot je pričakovalo ilegalno vodstvo Solidarnosti
VARŠAVA — Ob drugi obletnici | nji in najbolj prometni Marszalkow-

podpisa družbenega sporazuma v 
Gdansku so se včeraj v številnih 
poljski!) mestih zvrstile protestne 
manifestacije proti izrednemu sta
nju. Policijske sile so v vseh pri
merih reagirale odločno ter so s 
solzilci in vodnimi topovi poskušale 
preprečiti nastajanje večjih shodov. 
V Gdansku. Varšavi. Wroclawu in 
Legnici je prišlo tudi do hujših s po 
padov med policijo in demonstranti, 
med katerimi je bilo po poročanju 
tujih dopisnikov ranjenih večje šte
vilo oseb.

Pozivom ilegalne strukture sindi
kata Solidarnost se je včeraj odzva 
lo več desettjsočev prebivalcev Var
šave. Čeprav so posebni policijski 
oddelki ZOMO, ki so izurjeni za 
boj proti demonstrantom, dobesed
no zasedli najpomembnejše strate
ške točke v Varšavi, se je na osred-

iuij-ka policija z rodnimi cu.ki ir zganja demonstrante (Telefoto

ski ulici zbrala večtisočglava mno 
žica, predvsem študentov in dija
kov.

S transparenti z oznakami sindi
kata Solidarnost ter s skandiranjem 
gesel proti izrednemu stanju in za 
ponovno oživitev procesa demokra 
tizaeije poljske družbe so poskuša 
li v sprevodu priti do univerze v 
starem delu mesta. Vendar vse nji
hove poskuse je policija preprečila 
s solzilci, pozno popoldne pa je sta 
ri del mesta sploh zaprla. Nad njim 
se je dvigal gost oblak solzilnega 
plina. Do spopadov je po 17. uri, 
ko so v tovarnah končali delati in 
so se številni delavci priključili de
monstrantom, prišlo tudi v dru
gih predelil) poljskega glavnega me
sta.

Do najhujših neredov je baje pri
šlo v baltskem mestu Gdansku, 
kjer so se demonstracije začele po 
14. uri, ko je bilo konec prvega tur
nusa v ladjedelnici Lenin. Pred la
djedelnico in na trgu, kjer stoji 
spomenik žrtvam stavke iz leta 
1970, decembra, se je baje zbralo 
več kot 20.000 oseb. ki je zahtevalo 
od Jaruzelskega, naj osvobodi Wale- 
so in naj se Poljska loči od Sovjet
ske zveze.

Po poročanju tujih dopisnikov je 
proti tem demonstrantom nastopila 
tudi vojska, ki pa jih je skupaj s 
policijo le od daleč obstreljevala s 
solzilci. Demonstranti so odgovarja
li s kamenjem in so baje ranili več
je število pripadnikov varnostnih sil, 
uničili pa naj bi tudi nekaj policij
skih avtomobilov in kombijev. Pro
ti večeru se jih je večja skupina 
napotila proti delavski četrti, v ka
teri stanuje Walesa. Delavci, ki so 
demonstrirali pred ladjedelnico, naj 
bi se pred napadi policije zatekli v 
hale ladjedelnice in začeli stavkati. 
Podrobnejših podatkov o tem. kaj 
se je zvečer dogajalo v Gdansku, 
ni bilo mogoče dobiti, ker so vo
jaške oblasti prekinile vse telefon
ske veze s tem mestom. Proti ve-
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Vrh neuvrščenih 
bo v Indiji

NEW YORK - Kuba je obvestila 
člane koordinacijskega biroja ne
uvrščenih držav v OZN, da so do
segli soglasje o sklicu 7. vrba ne
uvrščenih držav. Srečanje bo v 
glavnem mestu Indije New Delhi
ju. Člane biroja je o tem obve
stil kubanski zunanji minister Mal- 
mierca. ki je poudaril, da je kuhan 
ski predsednik Fidei Castro kot 
predsedujoči gibanja v zvezi s sed
mim srečanjem na vrhu že poslal 
poslanice vodjem držav in vlad ne
uvrščenih.

BRUSELJ - V državah EGS se 
inflacija umirja, saj so se cene po 
trošnega blaga od junija do julija 
povišale v povprečju le za 0,6 od
stotka, v enem letu (od julija la
ni) pa za 11,1 odstotka. V tem pov
prečju pa nosi seveda Italija neza
vidljive negativne rekorde.

PO PODATKIH ZVEZNEGA ZAVODA ZA STATISTIKO

V Jugoslaviji beležijo zaskrbljujoče 
zmanjšanje industrijske proizvodnje
BEOGRAD — Industrijska proiz

vodnja v Jugoslaviji se znižuje iz 
meseca v mesec. Po podatkih Ziez 
nega zavoda za statistiko je bila 
proizvodnja julija v primerjavi z 
istim mesecem lani manjša za 2,3 
odstotka, tako, da se je rast indu 
strijske proizvodnje v sedmih letoš 
njih mesecih povečala samo za 0.7 
odstotka. Če se bodo ta gibanja 
nadaljevala je povsem gotovo, da 
bo proizvodnja letos manjša kot 
lani.

Industrija se je znašla v začara
nem krogu zaradi velikih deviznih

obveznosti do tujine, zelo so skrče 
ne možnosti za uvoz nujnin suro
vin in repromateriala, zaradi česar 
se proizvodnja znižuje in zaradi 
česar tud; ni dovolj deviz za nakup.

Gledano po republikah je bila 
v sedmih mesecih relativno zadovo
ljiva rast v višini treh odstotkov 
zabeležena samo v Makedoniji- In
dustrija Črne gore je v tem obdob
ju povečala proizvodnjo za 1.9 od
stotka. Slovenija za 1.7 in Srbija za 
0.8 odstotka. Na ožjem območju 
Srbije se je industrijska proizvodn ja 
povečala za 1.2, v Vojvodini za 0,9,

medtem ko se je na Kosoju znižala 
za 3,9 odstotka. V Bosni in Herce
govini je bila industrijska proiz
vodnja nižja za 0,1, na Hrvaškem 
pa za 0,7 odstotka, idd)

BEOGRAD — Zvezni sekretar za 
zunanje zadeve Lazar Mojsov bo 2. 
in 3. septembra obiskal Romunijo. Z 
gostiteljem zunanjim ministrom Šte
fanom Andrejem bo izmenjal mnenja 
o mednarodnih vprašanjih. Pozornost 
pa bosta namenila tudi nadaljnjemu 
uspešnemu razvoju vsestranskih 
stikov med državama.

ceru so neredi v večini mest poje
njali.

iz vseh drugih poljskih mest je tu
jim dopisnikom v Varšavi uspelo 
zbrati zelo malo vesti, zato je zelo 
težko oceniti, kakršno podporo še 
naprej uživa v poljski družbi Soli
darnost. To bo mogoče napraviti še
le čez nekaj dni. ko bo slika popol
nejša, sedaj se moramo omejiti le 
na nekaj ugotovitev. Kljub vsem 
prepovedim, grožnjam in možnim 
represalijam se je včeraj na polj
skih ulicah le zbralo nekaj desetti- 
soč oseb. po lekaterih virih, kar bi 
b>lo treba sicer preveriti, najmanj
50.000. Močnim policijskim silam, ki 
jim je stala ob strani vojska in ši
rokemu propagandnemu aparatu to
rej le ni uspelo preprečiti demon
stracij in neredov. Sicer poljsko sin
dikalno gibanje ni pritegnilo na tr

ge takšnih množic kot so napove
dovali. Zdi se, da so neredi pod 
večer v večini krajev pojenjali.

Večina Poljakov pa je predvsem 
naveličana sedanjih napetosti in če
prav gotovo ni zadovoljna s seda
njimi oblastmi, si želi predvsem po
stopno izboljšanje razmer v doma
čem gospodarstvu, oziroma boljšo 
preskrbo trgovin. Prav na te Po
ljake sedaj «računa» general Jaru- 
zelskj.

PEKING - Predsednik KP Kitaj 
ske Hu Yaobang je včeraj napove
dal da ne bodo izvedli smrtne ob
sodbe proti Maovi vdovi Jang Qing, 
ki so .jo pred dvema letoma obsodil' 
na smrtno kazen. V pogovoru s 
skupino francoskih časnikarjev pa 
Hu Yaobang ni povedal, če bodo 
pomilostili tudi Zhanga Chunqiaa.

KRITIČNE PRIPOMBE KOMUNISTOV

Razprava o terorističnih 
napadih na oborožene sile
Poslanska zbornica bo ustanovila poseben od
bor, ki bo moral preveriti pripravljenost vojske

RIM — V senatu se je nadaljeva
la razprava o zadnjih terorističnih 
napadih na vojaške objekte, še zla
sti po zadnjem dogodku v Salernu, 
ko je skupina rdečih brigadistov 
napadla dve vojaški terenski vozili, 
pri čemer sta bila dva policaja ubi
ta, Komunistični senatorji, posebno 
Pecchioli, so bili glede vladnih iz
jav zelo kritični in popolnoma neza
dovoljni s poročilom pristojnih mi
nistrov. Pecchioli je izrazil svoje 
pomisleke, ker vojaška uprava po 
njegovem mnenju ni izbrala prave 
poti spričo okrepljenega teroristič
nega napada na vojaške inštitucije.

Pecchioli je menil, da so vojaška 
skladišča orožja že dve leti pravza
prav samopostrežbe za teroriste, 
katerih cilji so zelo podobni ciljem 
krajevnih kriminalcev, kar sta po
drobno orisala senatorja Di Mari
no in Fermariello. Obrambni mi
nister tudi ni dal nobenega pomi
rjujočega odgovora glede vpraša
nja, ali so oborožene sile dobile po
trebne ukaze in če so jih pravilno 
izpolnile. Pecchioli pravi tudi, da 
je treba ne samo okrepiti nadzor
stvo, temveč izuriti vojake, da se 
bodo znali sami braniti. Poudaril je 
tudi, da je sedanja teroristična o- 
fenziva zelo nevarna, saj utegne 
povzročiti nepredvidljive reakcije v 
vojaških vrstah.

Posegel je tudi socialist Signori, 
ki je prav tako poudaril nevarnost, 
ki jo predstavlja za ustanove pove
zava med teroristi in navadnimi 
kriminalci, še zlasti mafijo in ka- 
moro. Izrazil je tudi upanje, da bo 
vlada okrepila prizadevanja za o- 
brambo demokratične države.

Obrambna komisija poslanske 
zbornice bo najbrž jutri sklenila u- 
stanoviti poseben komite, ki bo vo
dil preiskavo o urjenju in učinko
vitosti posebnih vojaških oddelkov 
ter o stanju, v katerem se nahaja
jo vojaški objekti. Komite, ki ga 
bo sestavljalo kakih deset parla
mentarcev m bodo v njem zastopane 
vse parlamentarne skupine se bo 
moral na lastne oči prepričati o 
stopnji učinkovitosti vojaških oddel
kov tudi z nenapovedanimi obiski v 
vojašnicah.

Zahteva po izročitvi 
Oresteja Scalzoneja

MILAN — Italijansko sodstvo je 
vložilo včeraj zahtevo po izročitvi 
Oresteja Scalzoneja, bivšega vodi
telja ^komunističnih revolucionar
nih komitejev*, ki so ga aretirali v 
nedeljo v Parizu po zapornem nalo
gu milanskega namestnika držav
nega pravilnika Spatara, ki ga dol
ži dveh pbskusov umora. Francoske 
sodne oblasti bodo v prihodnjih dneh 
pregledale dokumentacijo, ki so jo 
poslali po diplomatski poti, in spre
jele ustrezne sklepe.

PALERMO — Jutri se bo v Paler
mu sestal protimafijski odbor, ki ga 
sestavljajo parlamentarci, tajniki 
strank in predstavniki enotne sindi
kalne federacije, da bi proučili še 
konkretnejše pobude v boju proti 
mafijL

BEJRUT — Včeraj so v sprem
stvu bersaljerjev zapustili zahodni 
Bejrut zadnji sirski vojaki, da bo z 
današnjim odhodom poslednjih pale
stinskih borcev praktično zaključena 
prva faza Habibovega sporazuma in 
bi se morali sedaj tudi Izraelci u- 
makniti iz Bejruta na nove položaje. 
Temu se kot kaže upirajo, saj se
daj zatrjujejo, da bi morali zahodni 
Bejrut zapustiti tudi borci libanon
ske levičarske grupacije cMurabi- 
tun*. če ne bodo izročili orožja.

Tako zahtevo je odločno zavrnil 
dosedanji libanonski premier Vazan, 
ki še vedno vrši posle predsednika 
vlade v pričakovanju, da Gemajel 
imenuje novega premiera. Za Vaza- 
na so take izraelske zahteve nedo
pustne, saj so borci «Murabituna» 
Libanonci in bo zato o njihovi usodi 
odločala libanonska in ne izraelska 
vlada. Prav tako je Vazan zahteval 
takojšen umik izraelskih vojakov z 
bejrutskega letališča, kot to predvi
deva Habibov sporazum. Glede iz
raelskih obtožb, da so Palestinci iz
ročili dobršen del svojega orožja 
«Murabitunu*, je premier poudaril, 
da je to izključno notranje libanon
sko vprašanje. S tako oceno se ba
je strinja tudi Reaganov odposlanec 
Habib, ki noče sedaj zapečatiti mož
nosti sprave med libanonskimi sprti
mi političnimi grupacijami, še naj
manj pa pred današnjim prihodom 
ameriškega obrambnega ministra 
VVeinbergerja v Bejrut.

V libanonskih političnih krogih tre
nutno veje umirjeni optimizem, ki 
ga ni zmotil niti včerajšnji prvi 
resnejši izraelsko-sirski incident, ko 
so izraelska letala sestrelila nad 
Bejrutom sirski «mig 25». Libanon
ska vlada se sedaj pred septembr
sko predajo poslov novi vladi trudi, 
da bi uresničila obe resoluciji var
nostnega sveta o umiku vseh tujih 
sil z libanonskega ozemlja. Noti 
predsednik Bechir Gemayel je pred- 
sinočnjim odstopil s funkcije povelj
nika «združetiih libanonskih sil* in 
se tudi sam zavzema za razpustitev 
vseh libanonskih oboroženih skupin. 
To zanj ne predstavlja večjega pro
blema. saj mu je redna vojska zve
sta, ker v njej vedno bolj očitno 
prevladujejo maroniti in desničarji.

Preprečevanje novega izbruha li
banonske državljanske vojne pa 
medtem nareka Izraelu, da je neko
liko previdnejši do svojega zavezni
ka Gemayeia. Morajo rnu dati mož
nost, da «pomiri» državo in šele 
kasneje bodo od njega zahtevali, da 
bolj očitno brani izraelske interese. 
Beginova vlada je navsezadnje kljub 
političnemu porazu še kar zadovolj
na z razvojem dogodkov. Ob svojem 
povratku iz Washingtona je obramb
ni minister Šaron poudaril, da ka
žejo ZDA vedno večje razumevanje 
za skupne, ameriško-izraelske cilje 
v Libanonu. Šaron sploh ni omenil 
razhajanj, niti izjav Reaganove ad
ministracije, ki je zavrnila kot ne
sprejemljive saronove trditve, da i- 
majo Palestinci že svojo državo v 
hašemitski Jordaniji. Za Šarona je 
treba sedaj čimprej preiti k pogaja
njem o avtonomiji za Cisjordanijo 
in Gazo, saj bodo le tako zagotovili 
mir na Bližnjem vzhodu.

Nadaljevanje campdavidskega pro
cesa, kot da se ne bi v Libanonu 
nič zgodilo, pa je povsem neuresnič
ljivo. Egipt je jasno povedal, da se 
ne bo usedel za pogajalsko mizo, do
kler ne bo zadnji izraelski vojak 
zapustil libanonskega ozemlja. Mu
barakov Egipt vse glasneje zahteva 
samoodločbo za Palestince; v pri
hodnjih dneh bo skupaj s Francijo 
predložil v varnostnem svetu reso
lucijo, ki zahteva vključitev PLO v 
vsa pogajanja o Bližnjem vzhodu.

Jordanski kralj Husein pa je med 
svojim včerajšnjim obiskom v Ira
ku in Saudski Arabiji nadaljeval svo
jo politično ofenzivo obrambe pred 
izraelsko grožnjo, da je Jordanija 
država Palestincev. Weinbergerje\ a 
sedemdnevna bližnievzhodna misija 
bo torej vse prej kot lahka. Izraelu 
ne bo bržkone povedal nič novega, 
saj si obiski izraelskih voditeljev 
v Washingtonu sledijo v rednem za
poredju. Weinbergerja bo bržkone 
zanimalo predvsem stališče Egipta, 
ki postaja vedno bolj aktiven na 
bližnjevzhodnem prizorišču

Pred arabskim vrhom
BEJRUT - V tem pičlem tedni 

pred arabskim vrhom v Maroku so 
v teku mrzlična pogajanja med a- 
rabskimi voditelji, ki bi morala vsaj 
tokrat preprečiti že kronične razprti
je. Izraelske agresije v Libanonu, 
umik Palestincev iz Bejruta in ro
ve izraelske grožnje tako Siriji kot 
Jordaniji bi morali nekako združiti 
zrahljane arabske vrste.

Pri iskanju enotnosti je Saudska 
Arabija pripravljena umakniti svoj 
načrt o reševanju bližnjevzhodne 
krize, če bi to omogočilo arabsko 
enotnost. Po vsem sodeč pa ni sta
nje nič boljše kot je bilo pred pre
kinitvijo vrha v Fesu. Od držav »pr
ve vojne linije* se je nekoliko omeh
čala le Sirija, ki je plačala težak 
davek v opremi in ugledu v spopa
dih z Izraelci, ostale pa vztrajajo 
na svojih radikalnih položajih.
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NA DNEVNEM REDU BO IZVOLITEV PREDSEDNIKOV

PRIHODNJI TEDEN PRVI SESTANKI 
RAJONSKIH SVETOV TRŽAŠKE OBČINE

Polemike zaradi predloga «lotizacije» predsedniških 
mest - Sestanek izvoljenih rajonskih svetovalcev KPI

Prihodnji teden, dobre tri mesece 
po izvolitvi, se bodo končno sestali 
rajonski sveti tržaške občine. Kot 
smo svoj čas poročali, se bosta v 
ponedeljek, 6. septembra, sestala 
rajonska sveta za Valmauro in Na
selje sv. Sergija ter za Škedenj in 
Čarbolo, v torek bodo na vrsti Sv. 
Jakob, Sv. Vid - Staro mesto in 
vzhodni Kras, v sredo Novo mesto 
- Nova mitnica. Stara mitnica in 
zahodni Kras, v četrtek Kjadin - 
Rocol in Rojan - Greta - Barkovlje, 
v petek pa še Sv. Ivan in Kolonja - 
Škorklja.

Na dnevnem reau prvih sej ra 
jonskih svetov bo, poleg formalne 
potrditve izvoljenih in morebitnih 
nadomestitev v primeru odstopov, 
glavna točka izvolitev predsednikov. 
Prav glede predsednikov obstaja 
predlog «laiko - socialistov* in Li
ste za Trst, po katerem naj bi osem 
predsedniških mest pripadlo novi 
večini na občini (štiri predsedstva 
Listi, štiri pa »laiko - socialistom*), 
štiri predsedstva pa naj bi pustili 
opoziciji, in sicer dve komunistom 
In dve Krščanski demokraciji. Pred- 
dlog menda še ni bil formaliziran, 
vsekakor pa je vzbudil nemalo po
lemik s strani opozicije, ki je obto
žila novo večino «divje lotizacije*. 
Vprašanje zadeva neposredno tudi 
Slovence, saj bi po tem predlogu 
predsedstvo rajonskega sveta za 
vzhodni Kras pripadlo Krščanski 
demokraciji, kar pomeni, da bi to 
nujno bil kandidat italijanske na
rodnosti. V prejšnji mandatni dobi, 
kot znano, je temu rajonskemu sve
tu predsedoval predstavnik SSk 
Grgič,

KPI, ki je v prejšnjih dneh že o- 
stro protestirala zaradi »lotizacije*, 
je v ponedeljek sklicala vse svoje 
izvoljene predstavnike v rajonskih 
svetih na sestanek s članoma taj
ništva federacije Cancianijem in 
Monfalconom, na katerem so se po
govorili o novih nalogah svetov v 
pričakovanju skorajšnjega sklica
nja prvih sej. V daljšem tiskovnem 
poročilu, ki so ga objavili včeraj, 
je rečeno, da morajo ti organizmi 
demokratične decentralizacije najti 
svojo avtonomno vlogo, v neposred
ni povezavi s potrebami prebival
stva, ki naj jim omogoči, da imajo 
svojo dejansko težo v upravljanju 
občine. Na sestanku so soglasno ne 
gativno ocenili izkušnje prejšnjih 
let, ko so se morali rajonski sveti 
dejansko boriti za svoj obstoj, med
tem .ko je takratni enobarvni melo- 
narski občinski odbor težil k emar- 
gitjiranju rajonskih svetov in k ne
nehnemu odlašanju podeljevanja 
določenih pristojnosti. Bilo je zares 
čudno in skoraj neverjetno, pravi 
KPI, da so sveti bolje sodelovali 
z občino takrat, ko jo je vodil ko
misar, kot pa takrat, ko je bila v 
rokah izvoljene uprave.

Rajonski svetovalci KPI so še 
posebno odločno poudarili, da se 
taka izkustva ne smejo ponoviti. 
Prav zato pa so negativno ocenili 
sedanji predlog lotizacije predsed

niških in podpredsedniških mest, 
češ da krši dostojanstvo ra
jonskih svetov, pa tudi sama pravi
la demokratičnega življenja. Čudno 
je tudi — pravi poročilo KPI — da 
prihaja tak predlog od odbora, v 
katerem so prisotne tudi stranke z 
močno demokratično tradicijo, prav 
tako pa gre ugotoviti, da se Lista 
za Trst, ki je v preteklosti tako ra
da polemizirala proti premoči in 
nadvladi strank, že spet spušča v 
take manevre, ki so tipični za de
generacijo strankarskega sistema.

Po mnenju KPI je treba predsed
nike svetov izvoliti, rajon po rajo
nu, na osnovi soočanja in sporazu
mevanja o programih. Prav zato 
bodo predstavniki KPI dali pobu
do za srečanja z ostalimi stranka
mi z izjemo MSI, da bi razpravlja
li o programih in metodah dela.

V Trstu pravna komisija 
evropskega parlamenta

V dneh od 8. do 10. septembra 
bo v prostorih hotela Adriatico v

Grljanu redna seja pravne komisije 
evropskega parlamenta. Na seji, ki 
se je bo udeležil tudi minister za 
pravosodje C. Darida. bodo med 
drugim obravnavali položaj v Tur 
čiji, problem prostega gibanja lju
di in blaga, nekatera vprašanja s 
področja morskega prava itd. Na
javljen je tudi posvet ob okrogli 
mizi o klavzuli proti diskriminaciji 
v evropskem dogovoru o človečan
skih pravicah, posvet bo organizi
ral mednarodni inštitut za preuče 
vanje človečanskih pravic.

Na Pončani mestni 
festival Unita

Na vrtu v Ul. Orlandini na Pon
čani se bo jutri začel mestni festi
val Unita. Vsak večer do 5. septem
bra od 18. ure dalje se liodo vrstile 
prireditve, javne debate in razsta
ve, delovali pa bodo tudi kioski z 
jedačo in pijačo. Ob zaključku festi
vala, v nedeljo ob 19.30, bo sprego
voril član deželnega tajništva KPI 
Renzo Toschi.

OTROŠKI VRTCI ODPIRAJO 
VRATA NAŠIM NAJMLAJŠIM
Do 20. t. m. bodo delovali okrnjeno - Zaskrbljenost zaradi od
stranitve asistentk - Danes tudi odprtje vrtcev v zgoniški občini

Državni otroški vrtci in zgoniška točno določene odgovornosti, med
občinska vrtca v Zgoniku in v Ga
brovcu bodo danes odprli duri na
šim najmlajšim, medtem ko bodo 
začeli v drugih občinskih vrtcih s 
poukom šele v prihodnjih dneh. Za
četek novega šolskega leta bo pri
nesel našim vrtcem že običajne te
žave, ki jih bo mogoče premostiti 
s časom, ko bo delo v vrtcih ste
klo s polno paro in brez zastojev; 
letos pa se bo tem tradicionalnim* 
nevšečnostim pridružila še ena, na 
katero smo opozorili že pred nekaj 
dnevi.

Vzgojiteljice ne bodo mogle letos 
več računati na pomoč asistentk, 
ker so bile le-te po novi pogodbi 
vključene med uradniško osebje. 
Vrtnarice bodo tako ostale same z 
otroki v učilnicah, kar bo pome
nilo nedvomno nadaljnjo obremeni 
tev njihovega dela in povečanje nji
hovih odgovornosti. Trinajst asi
stentk, kolikor jih je delovalo v 
sklopu slovenskih vrtcev v tržaški 
pokrajini, jim je nudilo pretekla le
ta dragoceno pomoč pri opravlja
nju dela v vrtcih, saj so lahko same 
poskrbele za otroke ob nenadni od
sotnosti vzgojiteljic. Njihovega do
prinosa letos v vrtcih ne bo, po 
drugi strani pa asistentk ne bo mo
goče nadomestiti z drugimi zapo
slenimi v vrtcih (denimo sluginja- 
mi ali čistilkami), ker imajo le-te

V ponedeljek se začne 18. seminar 
za slovenske šolnike na Tržaškem

V Kulturnem domu bo od 6. do 18. septembra 18. seminar za 
slovenske solnike na Tržaškem. Njegov program bo dokaj pester, 
saj bo obsegal tematsko razvejan niz predavanj pa tudi praktič
ne vaje. Za vzgojiteljice sta npr. predvidena hospitacija in ogled 
otroškega vrtca v Semedeli pri Kopru, profesorji srednjih šol se 
bodo lahko seznanili z zanimivostmi računalnikov in njih mnogo
vrstno uporabo, a učiteljstvo se bo moglo pobliže soočiti s po
menom gledališke vzgoje med osnovnošolci.

Predavanja se bodo odvijala v dopoldanskem času, in to od 
8.30 do 13.30. Del predavanj, in sicer za vzgojiteljice, bo potekal 
ra učiteljišču «A. M. Slomšek*. Za vzgojiteljice bo seminar tra
jal od 6. do 9. septembra, obiskovale pa ga bodo v dveh izme
nah, da se na ta način omogoči reden pouk v otroških vrtcih, 
kjer odpadeta na vsako sekcijo po dve vzgojiteljici. Kot je raz
vidno iz gornjega, bo program predavanj razdeljen na tri skupi
ne, namenjene vzgojiteljicam, učiteljem in profesorjem. Preidimo 
k nadrobni navedbi predavanj.

VZGOJITELJICE - I. dan: predavanji o temi Načrtovanje vzgoj
nega dela v vrtcih — predavala bosta Vojka Štular, profesorica 
pedagogike in ravnateljica vrtca v Luciji pri Portorožu, ter Mi
lena Butja, pedagoški vodja na istem vrtcu. II. dan: hospitacija 
vzgojiteljic v vrtcu Semedela pri Kopru z ustreznim ogledom; vo
dila jo bo Sonja Tasevski, pedagoška svetovalka Zavoda za šol
stvo SRS, OE Koper. Prevoz v Koper se bo vršil po dogovoru z 
didaktičnimi ravnatelji.

UČITELJI bodo razdeljeni v tri skupine, tako da se bodo lah
ko odvijala zanje predavanja istočasno v raznih prostorih Kultur
nega doma, to pa v dneh 7. in 8. septembra. I. dan: Komunika
cija med otroki in odraslimi v današnjem času — predavala bo 
prof. Slavica Pogačnik Toličič, psihologinja otroškega dispanserja 
v Ljubljani; Pouk sporočanja, spisje in ocenjevanje spisja — pre
davali bosta Edita Frančeškin in Metka Morovič z Zavoda za šol
stvo SRS, OE Koper. II. dan: Gledališka vzgoja v osnovni šoli — 
predavali bodo Marjan Belina, režiser in svetovalec pri Zvezi kul
turnih organizacij Slovenije v Ljubljani in naša tržaška rojaka re
žiser Sergej Verč in članica SSG v Trstu Mira Sardoč.

Uradna svečanost ob odprtju seminarja bo dne 10. septembra 
ob 11. uri ob navzočnosti predstavnikov političnih in šolskih obla
sti. Istega dne s pričetkom ob 9. uri bo vsem slovenskim šolni
kom, torej tako vzgojiteljicam in učiteljem kot profesorjem, pre
daval pesnik in urednik, predsednik Društva slovenskih pisateljev 
'• Ljubljani, Tone Pavček o temi Sodobna slovenska knjiga in 
njena pot v svet.

Dan pozneje, 11. septembra, bo spet na vrsti predavanje za 
vse šolnike: dr. Rudi Lešnik, docent na univerzi v Mariboru, bo 
govoril o temi Prosti čas kot pedagoški problem. Seminar se bo 
nato nadaljeval po naslednjem razporedu.

PROFESORJI SREDNJIH IN VIŠJIH ŠOL — od 13. do 18. 
septembra.

Dne 13. in 14. septembra bodo na vrsti slavisti ter profesorji 
jezikov in drugih humanističnih ved. I. dan: Dosežki sodobnega 
slovenskega jezikoslovja in pravopisna problematika — predaval 
bo dr. Janez Dular s filozofske fakultete v Ljubljani. II. dan: 
Načini šolske interpretacije leposlovnega besedila — predavale bo
do profesorice Jasna Čebron, Vida Medved in Vera Gregorač.

V dneh 17. in 18. septembra pa pridejo na vrsto -profesorji 
naravoslovno - tehnične skupine in matematike. I. dan: Informa
tika in računalništvo v srednji šoli — predavala bosta mag. Vla
dislav Rajkovič iz Inštituta »Jožef Štefan* (Ljubljana) in prof. 
Aleksander Cokan, pedagoški svetovalec Zavoda za šolstvo SRS 
v Ljubljani. II. dan: O energiji, za ekonomiste in vse druge — 
predaval bo dr. Janez Strnad z ljubljanske fakultete za naravo
slovje in tehnologijo.
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VČERAJ DOPOLDNE NA UNIVERZI

Slovesen začetek mednarodnega 
seminarja o prevozih v Evropi

Tečaj bo trajal do 10. septembra - Glavna tema razprave se suka okrog pro
blema učinkovitosti prevozov na stari celini • Danes skupen ogled pristanišča

EGS ter na koncu izrazil pričako
vanje, da bo vodstvo deseterice u- 
poštevalo predloge za izboljšanje 
prometnih zvez na našem območju, 
ki jih vsebuje tako imenovani »na
črt Trst - Furlanija - Julijska kra
jina - Evropa*.

Prof. Maternim pa je predstavil 
načrt dela za letošnji mednarodni 
tečaj, v okviru katerega bodo ob
ravnavali temo »Učinkovitost prevo
zov v Evropi* ter v tem okviru še 
posebej obravnavali organizacijo 
podjetij, ki delujejo na področju 
prometa.

Včeraj so bila na vrsti tueB 'že' 
prva predavanja, in sicer z nastopi 
predstavnika EGS dr. Steela, nem
škega strokovnjaka dr. Seidenfusa- 
in švicarskega izvedenca za ce
stni promet Žiffera. Opoldne je u- 
deležence tečaja sprejel v prosto
rih muzeja Revoltella tržaški župan 
Cecovini, zvečer pa so bili gostje 
princa Thurn nud Taxis v Devinu. 
Danes dopoldne bosta na univerzi 
dve predavanji: delegirani upravi
telj Tržaškega Lloyda dr. Lacala- 
mita bo razvil temo o »Integraciji 
multimodalnih prevozov na severu 
in na jugu Evrope*, medtem ko bo 
glavni direktor francoske zveze špe
diterjev dr. J. Chabrerie govoril o 
vlogi špediterjev pri organizaciji 
prevozov.

Na ekonomski fakulteti tržaške 
univerze se je včeraj začel že tra
dicionalni Mednarodni tečaj o orga
nizaciji prevozov v Evropski gospo
darski skupnosti, ki ga organizira 
Inštitut za preučevanje prevozov v 
EGS in ki je letos že 23. po vrsti. 
Na tečaju sodeluje večje število

priznanih strokovnjakov iz evrop
ske deseterice ter iz nekaterih dru
gih držav, med temi tudi docent T. 
Šibenik z ljubljanske univerze za 
Jugoslavijo.

Slovesno odprtje seminarja, ki bo 
trajal do 10. septembra, je bilo 
dopoldne v avli za konference na 
fakulteti. Prisotne raziskovalce in 
predstavnike tukajšnjega javnega 
življenja so pozdravili prorektor tr
žaške univerze prof. Antonini, od
bornik Pacor za tržaško občino, 
predsednik senatne komisije za pro
met Vincesi, ki je na slovesnosti 
zastopal osrednjo vlado, dalje pod
predsednik ženevske organizacije 
IRU (International Road Transport 
Union) Ziffer ter načelnik tržaške
ga železniškega okoliša Troilo, z 
daljšima posegoma pa sta nasto
pila deželni odbornik za promet 
Rinaldi in direktor Inštituta za pre
učevanj prevozov v EGS prof. 
Maternini.

Rinaldi je omenil nove prometne 
infrastrukture v gradnji v Furlani
ji - Julijski krajini (avtocesto Vi
dem - Trbiž, ranžirno postajo pri 
Červinjanu in druge prometnice), s 
čimer naša dežela uravnava svojo 
prometno politiko tudi po smerni
cah, ki prihajajo iz EGS. Tem 
smernicam ustreza tudi skrb za 
varstvo okolja ter v tej zvezi je Ri
naldi omenil študijo, ki jo strokov
njaki pravkar pripravljajo za pre
mogovni terminal v Trstu in za ter
minal utekočinjenega zemeljskega 
plina, ki naj bi ga uresničili v Tr
žiču Rinaldi je nadalje orisal po
ložaj Trsta na Jadranu in na Sre
dozemlju, zlasti po vstopu Grčije v

katere seveda ni vključeno delo z 
otroki.

Kot smo že poročali ob koncu ju
lijskih vpisov, bo obiskovalo letos 
slovenske otroške vrtce v tržaški 
pokrajini okrog 30 otrok manj kot 
v lanskem šolskem letu. Številka ni 
dokončna, saj so tudi sedaj, ob 
prvih dneh vrtca, še možni nakna
dni vpisi, s čemer bi se lahko šte
vilo nezasedenih mest zmanjšalo. 
Vrtci v tržaški občini bodo delo
vali do 20. septembra samo do pol 
enih, šele potem bodo začele delo
vati kuhinje, tako da bo omogo
čeno delovanje vrtcev po običaj
nem urniku do 16. ure.

V občinskih vrtcih tržaške občine 
se bo začel pouk v ponedeljek, 6. 
septembra, v slovenskem vrtcu v 
Miljah 15. septembra, v vrtcih de
vinsko - nabrežinske občine pa 16. 
septembra. V petih slovenskih vrt
cih te občine bodo potekala do
datna vpisovanja v prvih dneh pri
hodnjega tedna.

V Murski Soboti 
seminar za naše 
učitelje in profesorje

V Murski Soboti se v teh dneh 
nadaljuje seminar za učitelje in 
profesorje slovenskih šol s Tržaške
ga in Goriškega, ki ga organizira 
republiški komite za vzgojo in izo
braževanje ter telesno kulturo SRS 
v sodelovanju z organizacijsko eno
to Zavoda SRS za šolstvo v Murski 
Soboti. Seminar je začel delovati po 
podpisu osimske pogodbe in po spre
jetju sporazumov o sodelovanju 
med Jugoslavijo in Italijo na po 
dročju izobraževanja. Začel se je 
29. avgusta, trajal pa. bo do petka, 
3. septembra. Udeležuje se ga pri
bližno 30 učiteljev in profesorjev 
s Tržaškega in 10 z Goriškega.

Nakazila občine 
za vzdrževanje šol 
v tržaški okolici

Med zadnjimi sklepi tržaškega ob 
činskega odbora, o katerih se bo 
morala izreči občinska skupščina na 
eni svojih prihodnjih' sej, je sklep 
da se nakaže 400 mili ionov lir za 
izredno vzdrževanie šolskih Doslopij 
v tržaški okolici. Prav tako bo mo 
ral občinski svet odobriti sklep, da 
se nakaže okrog petnajst milijonov 
za ponovno postavitev Zinzerdorfo 
vegft spomenika pred Podobnikovo 
trgovino na Opčinah, ki ga je svoj 
■čas podrl grški avtobus. Občinski 
odbor je na svoii zadnji seji tudi 
sklenil, da anticipira sredstva, ki 
jih dodeljuje dežela (skupno 135 
milijonov lir) za razvoj občinskih 
muzejev in knjižnice.

Odbor je nadalje sklenil, da za
posli za dobo treh mesecev 24 o- 
peraterjev v centrih za oskrbo han 
dikapiranih. Strošek znaša 90 mili
jonov lir.

PROBLEMI, S KATERIMI SE SREČUJEMO IVA SOCIALNEM PODROČJU

Še vedno veliko ovir na razvojni poti 
družinskih posvetovalnic na Tržaškem

Minila so že štiri leta, odkar je 
deželni svet odobril zakon o družin
skih posvetovalnicah in tako omo
gočil ustanovitev te pomembne so
cialne službe. V tem obdobju je za
čelo delovati v naši pokrajini šest 
družinskih posvetovalnic, tri v me
stni okolici, tri pa v mestu samem. 
Nastanek družinskih posvetovalnic 
so spremljale vroče polemike, saj 
so si nekatere sile omejevalno raz
lagale njihovo vlogo in pristojnosti. 
Napredna ženska in politična giba
nja so se borila, da bi se družinske 
posvetovalnice aktivno vključile v 
družbeno tkivo določenega okraja 
in da bi njihovo osebje v sodelova
nju z uporabniki gradilo zdravstve
no in socialno zavest občanov. Po
nekod jim je v določeni meri to tu
di uspelo, drugje pa so njihova pri
zadevanja večkrat naletela na ne
razumevanje.

Prve posvetovalnice so bile u- 
stanovljene kmalu po odobritvi de
želnega zakona, kljub temu pa se 
še sedaj soočajo z velikimi proble
mi, kot sta namestitev stalnega o- 
sebja in ureditev primernih in do
končnih prostorov. Tudi ti nerešeni 
problemi ovirajo delovanje te so
cialne službe, kar seveda najbolj 
občutijo uporabniki sami.

Prva velika ovira pri delovanju

družinskih posvetovalnic je bila in 
je deloma še namestitev zdravstve
nega in socialnega osebja. Problem 
zdravstvenega osebja (ginekologi in 
babice) so ugodno rešili spomladi, 
ko so v posvetovalnice uradno na
mestili osebje iz splošne bolnice 
oz. iz otroške bolnice Burlo Garofa 
lo. Družinske posvetovalnice so 
lanskega oktobra prešle v pristoj 
nost Krajevne zdravstvene enote, ki 
je za psihologe imenovala svoje u- 
službence.

Te navidezno birokratske zame
njave osebja pa so povzročile pre
cej zmede. V večini primerov je pri
šlo do pravih preobratov in menjav 
v delovni ekipi posvetovalnice, ta 
ko da je bilo doslej praktično one
mogočeno vsako skupno načrtova
nje oz. izpeljava že sprejetih pro
gramov. Najbolj pa je pri tem tr
pelo delo na terenu, med ljudmi. V 
rojanski posvetovalnici so na pri
mer uspeli zbrati skupino mladih 
deklet, katerim je osebje v sprošče
nem pogovoru nudilo najosnovnejše 
informacije o pravnem položaju žen
ske v današnji družbi, o njenih pra
vicah, o spolnosti, o odnosu med 
partnerjema itd. Ta pobuda pa je 
propadla zaradi zamenjave osebja 
posvetovalnice.

Glede namestitve osebja pa osta-
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CENA V MLEKARNI POSKOČILA S 740 NA 790 LIR

OD DANES MORAMO ZA LITER 
MLEKA ODŠTETI 50 LIR VEČ
Cene sveže govedine ostanejo zaenkrat nespremenjene
Gospodinje bodo marale od danes 

za liter mleka doplačati 50 lir. Ce
na v nadrobni prodaji mu je posko
čila s 740 na 790 lir (in na 410 lir 
za pollitrsko konfekcijo). Podražitev 
je odredil pokrajinski odbor za cene, 
ki deluje na vladnem komisariatu, 
in to tako spričo nedavnega zviša
nja odkupne cene pri rejcu za 31 lir 
na 483 lir za liter kakor zaradi ugo
tovitve, da so se povečali izdatki za 
zbiranje, predelavo in razdeljevanje 
mleka, ki jih imajo zadruge — v

• Ob priliki kulturnih prireditev
na Stareti) trgu bo dne 3. in 6. sep
tembra od 8. do 24. ure prepove
dano voziti in parkirati na omenje
nem trgu in v Ul. dei Rettori.

Vabilo za razlaščenec 
iz Križa in Nabrežine

/Ou i I
Kmečka zveza in koordina

cijska odbora razlaščencev iz 
Križa in Nabrežine sklicujejo 
pod pokroviteljstvom devinsko- 
nabrežinske občinske uprave 
sestanek s prizadetimi lastniki 
v zvezi z razlastitvami za iz
gradnjo hitre ceste. Na se
stanku bodo prisotni predstav
niki državne ustanove za ceste 
ANAS in gradbenega podjetja, 
ki ima v zakupu gradnjo avto
ceste med Sesljanom in Pro
sekom. Sestanek bo danes, 
1. septembra, ob 20.30 v prosto
rih SKD «Igo Gruden* v Na
brežini. Obvezna je prisotnost 
vseh interesentov.
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Pisma uredništvu
STALIŠČA MILJSKE KD 
O REVIJI OTROŠKIH 
GLEDALIŠČ
Miljska sekcija KD nam je po

slala v objavo sledeče pismo s pri
loženim dokumentom. Pismo objav
ljamo v celoti, priloženi dokument 
pa zaradi dolžine v izvlečku. 

Spoštovano uredništvo, 
oglašamo se na Vašo spoštovano 

redakcijo v zvezi s člankoma, ki ju 
je Vaš dnevnik objavil 20. in 22. 
avgusta in ki prinašata intervju z 
občinskim svetovalcem K. Ferlugo 
ter komentar glede nekaterih pro
blemov v miljski občini.

Ne bomo ocenjevali številna ob
ravnavana vprašanja, ki bi zahte 
vala za sedaj prevelik prostor, zdi 
pa se nam potrebno, da predstavi
mo javnosti naše stališče glede 
kulturne politike, ki jo vodita milj
ski občinski odbor in večina, ki 
več kot trideset let upravlja našo

OB PRILIKI SPLOŠNEGA KMETIJSKEGA SEJMA

Predstavništvo trgovinske 
zbornice v Gornji Radgoni

V odposlanstvu so bili Bole, Maurel in 
Rota - Za večjo trgovinsko izmenjavo 
med načim območjem in SR Slovenijo

Odposlanstvo tržaške trgovinske 
zbornice, ki so ga sestavljali član 
odseka za zunanjo trgovino pri po
krajinski gospodarski konzulti in 
podpredsednik tržaške delegacije ita- 
lijansko-jugoslovanske zbornice Bo
le, generalni tajnik trgovinske zbor
nice dr. Maurel in načel'lik zbornič
nega oddelka za zunanjo trgovino dr. 
Rota, je te dni obiskalo splošen kme
tijski sejem v Gornji Radgoni, ki ga 
v tem štajerskem mestu že dvajset 
let prireja Gospodarsko razstavišče 
iz Ljubljane. Gre za sejem — mi
mogrede naj omenimo, da si ga je 
samo v prvih petih dneh ogledalo 
nekaj nad 100.000 obiskovalcev — na 
katerem prihajajo do izraza pred
vsem stroji' in naprave za drobno 
kmetijstvo, živina, proizvodi živilske

industrije ter še vse drugo, kar spa 
da k sodobnemu kmetovanju.

Med obiskom v Gornji Radgoni se 
je odposlanstvo iz Trsta sestalo z 
ravnateljem sejma Ivanom Kovačem 
in s tehničnim direktorjem Janezom 
Erjavcem ter z nekaterimi razstav- 
ljalci s Tržaškega in Goriškega, ki 
nastopajo na tej prireditve. Poročilo 
o obisku, ki ga je sinoči izdala trgo 
vinska zbornica, omenja tudi razgo
vore s predstavnikom slovenske vla 
de, ki je med drugim izrazil priča
kovanje, da se bo trgovinska izme
njava med Slovenijo in našim območ
jem v prihodnje še povečala, in to 
tudi na podlagi sodelovanja v okvi
ru sejemskih dejavnosti in poslova 
nja po avtonomnih računih po vi
demskem sporazumu iz leta 1955.

občino.
V tem smislu se nam zdi primer 

no priložiti k pismu dokument naše 
stranke, ki pojasnjuje nekatere od
ločujoče vidike v vsej zadevi in ki 
precizira stališče miljske KD. Naš 
edini namen je, da potom objave 
dokumenta prispevamo k objektiv
ni informaciji javnosti.

Oproščamo se, da Vam pošiljamo 
pismo in dokument v italijanščini, 
vendar je bilo težko v tem času 
najti osebo, ki bi ju primerno pre
vedla v slovenščino. V naprej se 
zahvaljujemo za objavo in Vas po
žar avljamo.

Tajnik KD iz Milj 
Rizzi Giuseppe

Bistvene točke priloženega doku
menta so naslednje:

Dokument najprej poudarja, da 
je bila kulturna komisija miljske 
KD kritična do upravljanja nedav
ne gledališke prireditve »Rasscgna 
Teatro Ragazzi in Piazza* in po
stavlja vprašanje, če so kulturne 
pobude občine, ki so med drugim 
izvedene z javnim denarjem, iz« a; 
vseobsegajoče politične izbire ve
čine, ki upravlja občino, kot pravi 
župan Berdon, ali pa spoštuje raz
lične komponente celotne skupnosti.

Dokument nadalje pravi, da je 
prav ob tem vprašanju tekla de
bata v kulturni komisiji KD iz Milj. 
Osnovno poročilo je podal član pro
mocijskega komiteja gledališke pri
reditve Teatro Ragazzi in Piazza 
prof. Cuscito, ki je kot član opozi
cije čutil potrebo, da zavzame do 
celotne pobude javno stališče, ki 
ga je komisija očitno potrdila. Sta
lišče se pričenja z ugotovitvijo, da 
je bilo že predhodno jasno, da bo 
postal promocijski komite, za ka 
terega je dal pobudo župan Bordon 
nepotrebna ustanova, saj nima ni
kakršne juridične ali administrativ
ne podlage. Jasno je bilo tudi, pra
vi dokument KD, da bo komite iz
raz premoči socialistične in komu
nistične večine, kar je KD obsodila 
od vsega začetka. Ni pa mogoče 
zamolčati, nadaljuje dokument, da 
je predsednik in župan Bordon zah
teval, da bi bili kulturni delavci, ki 
so bili člani komiteja, navadni so- 
trudniki. ki bi jih vodil predsednik 
v vlogi vrhovnega in neoporečne
ga moderatorja prireditve. Nespre
jemljivo je tudi, pravi KD, da se 
župan ni hotel obvezati, da bi usta

novili predvideno Avtonomno usta
novo in je privilegiral dosedanji 
način vodenja, ki zaradi svoje ne
zadostnosti in dvoumnosti dovoljuje 
večjo možnost, da se izkoristi kul
turna in organizacijska sposobnost 
drugih, kot na primer gledališča 
»La Contrada*. v izključno korist 
občine.

Stališče župana, trdi miljska KD, 
je nekorektno do občinskega sve
ta, saj je slednji županu poveril, 
da ustanovi avtonomno ustanovo, 
hkrati pa, nadaljuje dokument, po
meni aroganten odnos do tistih čla
nov komiteja, ki so izrazili svojo 
pripravljenost, da sodelujejo pri u- 
stanovitvi ustanove. KD v svojem 
dokumentu nadaljuje, da je na pri
reditev padla vrsta kritik, tudi s 
strani predstavnikov gledališča «La 
Contrada*, glede na določene im
provizacije (dokument omenja kot 
primer nastop Darija Foja, ki ni 
bil predviden. F6 naj bi obljubil, 
da bo nastopil zastonj, nato pa je 
zahteval honorar v višini nekaj mi
lijonov lir, predvsem pa na račun 
pomanjkanja juridično-administra- 
tivne strukture, ki bi dovoljevala 
jasno upravljanje javnega denarja 
ne da bi, kot se je zgodilo, obre
menili proračun gledališča »La 
Contrada*.

Dokument KD se nadaljuje z o- 
strimi kritikami na županov račun. 
Rečeno je, da Bordonu ni bil po 
volji predlog, da bi Avtonomno u- 
stanovo «Rassegno Teatro Ragaz
zi in Piazza* sestavili na podlagi 
zainteresiranih komponent, recimo 
po zgledu ržaškega Teatro stabile. 
KD obtožuje nadalje župana Bor
dona, da se je obnašal do članov 
komiteja objestno in komaj prikri
val grožnje, potem ko je komite za
vrnil njegovo prošnjo, da bi zapo
slili nekaj operaterjev, ki bi stali 
kakšno desetino milijonov, ne da 
bi pri tem bila jasna njihova vlo
ga in položaj. Dokument nadaljuje, 
da je bil Bordon celo pripravljen 
prekiniti sodelovanje z gledališko 
skupino «La Contrada*, ki je prva 
dala pobudo za prireditev, samo 
zato, da ne bi izgubil hegemonije 
nad kulturno-političnimi izbirami.

KD se zavzema, je rečeno v do
kumentu, za odpravo teh napak, in 
za ustanovitev Avtonomne ustano
ve, ki bi dala demokratično osno
vo prireditvam «Rassegna Teatro 
Ragazzi in Piazza*.

našem primeru Latterie Friulane, 
katerim kraški rejci oddajajo mle
ko. Nova cena velja za polnomastno 
pasterizirano mleko.

Če neposrednim porabnikom mle
ka nova podražitev ne more biti po 
godu, pa niti rejci ne morejo biti 
zadovoljni s povišano odkupno ceno, 
saj menijo, kot smo vselej in še 
pred kratkim pisali, da z iztrženim 
denarjem ne morejo kriti stroškov, 
ker se jim krmila pod nosom dra
žijo, enako velja za druge postav
ke, ki bremenijo rejo govedi. Letos 
jih je stisnila tudi dolgotrajna huda 
suša, tako da druge košnje ni bilo 
in kravam mlekaricam je na paši 
trda predla, pa tudi v hlevu z vodo.

Zaradi vsega tega si mnogi rejci 
pomagajo z neposredno prodajo mle
ka družinam,"od' njih’ imajo več kot 
pa od omenjenih Latterie Friulane, 
kakor sami pravijo. Ko bo pa zače
la s polno-paro obratovati Zadružna 
mlekarna, bo neposredna prodaja 
prepovedana. Upati je, da bo mle
karna dobro uspevala, saj bo to v 
korist vsem rejcem, tembolj še, ker 
bo tako morda mogoče omiliti ostro’ 
konkurenco, ki ni nič drugega kot 
naravna posledica načrtnega zane
marjanja živinoreje v naši pokrajini.

Pokrajinski odbor za cene je ob
ravnaval tudi problem cen sveže go
vedine, nad katerim naj bi odslej 
izvajali strožje nadzorstvo. Odbor je 
odredil, da zaenkrat cen ni treba 
spreminjati, to pa v pričakovanju 
navodil medministrskega odbora za 
cene.

Spremembe cen — skoraj vedno v 
smislu navzgor — omenjeni odbor 
odreja vsakih šest mesecev.

Volčjaka ubila lisico
Volčiaka sta včeraj zgodaj zjutraj 

napadla in oklala lisico, ki se je 
potepala po zasebnem vrtu nekega 
stanovanja v Ul. Valerio (nad staro 
univerzo). Lastniki so takoj poklica 
li policijo ter izvedence tržaške lov
ske zveze, ki so poskrbeli, da so 
ubito žival odpeljali na pregled 
v specializirani laboratorij v Pado 
vo, kjer bodo ugotovili, če je bila 
stekla. Ta primer ponovno postav
lja v ospredje nevarnost gozdne ste
kline in zahteva od vseh, da se 
strogo ravnajo po predpisih, ki so 
jih izdale občinske uprave in tudi 
krajevna zdravstvena enota.

ja še vedno nerešeno vprašanje so
cialnih delavk, ki so pokrajinske 
uslužbenke. Junija meseca je na
mreč zapadel sporazum med K"" 
in pokrajino, ki je urejeval njihov 
položaj. Pogodbe doslej niso še oh" 
novili, čeprav so že stekla pogaj*' 
nja med KZE in pokrajino. Social; 
ne delavke kljub temu še naprej 
opravljajo poleg svojega tudi & 
lo v posvetovalnicah, čeprav njiho
vo delovno razmerje ni urejeno.

Vidimo torej, da je večina družin
skih posvetovalnic zaradi teh za
menjav trenutno precej v stiski- 
Resno oviro za delovanje pa Pre<1: 
stavljajo ponekod tudi neprimerni 
ali pretesni prostori, ki ne ustre
zajo resničnim potrebam posveto
valnice, in preobremenjenost z de
lom, saj se ljudje obračajo na dru
žinske posvetovalnice tudi za pd' 
mere, ki niso v pristojnosti te sl]"' 
be. Pri tem se pozna, kako velika 
je potreba po decentralizaciji zdrav
stvenih in socialnih uslug. Prip®1' 
niti moramo tudi, da šest dru®"" 
skih posvetovalnic skrbi za celotno 
pokrajino in že sama primerjava 
številk nam pove, da mora ena sa
ma posvetovalnica skrbeti za ve
liko število uporabnikov.

Sodeč po številu obiskov, so dru
žinske posvetovalnice kljub tune 
gim pomanjkljivostim zelo vazna 
pridobitev. Večkrat pa se Pr’s 
ne oblasti premalo zanimajo, da D 
posvetovalnice še učinkoviteje e 
pravljale svojo funkcijo. Deželni ze 
kon na primer predvideva, da 0 
morala dežela prirediti vsako let 
izpopolnjevalne tečaje za osebje 
svetovalnic, kar pa se doslej še h* 
pripetilo.

Danes odprtje 
razstave v Sesljanu

Danes zvečer bodo v pr°s^? 
Avtonomne letoviščarske in turist) 
ne ustanove v Sesljanu odprli ra 
stavo dvaintridesetih grafičnih 0 
italijanskih umetnikov, ki se skhr 
jejo na umetniško strujo transava 
garde. Svoje grafike bodo razsta 
ljali umetniki Alberto Abate, i_u'_ 
Alinari, Roberto Barni. Duccio 
ti, Patrizia Cantalupo. Stefano v 
nati, Pietro Fortuna, Walter GasFj 
roni, Gilberto Giovagnoli, Adele 
lito, Felice Levini, Nicola 
Martino, Dino Pedriali, Luca n 
fero, Lucia Romualdi, ®usf3g. 
Vannini. Na razstavi bodo Pref!s ■, 
vili tudi katalog, ki ga ie sesta 
umetnostni kritik Carlo Milic.

• Danes, 1. septembra, ob 20- 
bmrcertccTTffl Trgu Rosmini naši 
pil avstrijski pevski zbor «Walth 
von der Vegelwide».

Alberto Camerini 
na Gradu sv. Justa

nk'Danes zvečer ob 21.30 bo v ^ 
viru poletnih glasbenih večerov, 
jih na Gradu sv. Justa prireja 
tonomna letoviščarska in turistic ^ 
ustanova, nastopil Alberto 
ni. Glasbenik je zaslovel leta 0. 
s ploščo Cenerentola e il pane v, e 
tidiano, kateri so sledile še štev'^ 
druge. Alberto Camerini, ki )e .j 
leta 1962 živel v Braziliji, je vn 
na italijansko prizorišče lahke 6 . 
be precej novosti. Predprodaja f 
kov za Camerinijev koncert J® 
uradu UTAT v Pasaži Protti.

• Tržaška občina sporoča, da bo 
danes in jutri ponoči predor Monte- 
bello zaprt zgradi popravil. Predor 
bo zaprt od 23. ure do 5. ure zju
traj.
MiiiiiiiiiiiMtiiiiiiiMiiiiiiiiiiimiiimiimiiiiiimniiinitiiiittiiiiiiMiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMi

Od jutri praznik LpT
Jutri se bo na velesejemskem 

stavišču pri Montebellu začel Fj 
dnevni «tržaški praznik*, ki ga- j 
vsako leto, priredi Lista za 1 g, 
Kulturm program predvideva * 
stop raznih tržaških godb, f0"4 (lL|o 
skupin in pevcev, na vrsti Pa 
tudi razne politične manifeste 
debate in okrogle mize. Seveda ^ 
poskrbljeno tudi za ples. jedačo . 
pijačo (tudi tu bodo imele Pr 
»tržaške specialitete*) dl?
kiosk bo na prazniku imelo Zdr 
nje Istranov.

ŠD Primorec izreka globoko s 
Ije Tulliu Možini in svojcem 
gubi drage mame.

Mala črna kronika
Z renaultom v smerokaz
Med vožnjo po trbiški cesti v 

smeri od Sesljana proti Trstu ie 
v ponedeljek ponoči renault 5 v vi
šini odcepa za Sesljan nenadoma iz 
še nepojasnjenih razlogov zavozil 
s cestišča, treščil v smerokaz in 
končal nato izven ceste. V nesre
či jo je skupila voznikova žena, 
56-letna Francesca Vatovec Borto- 
lutti iz Ul. Grandi 18: zlomila si je 
desno roko in se udarila po levem 
kolenu, zaradi česar se bo morala 
zdraviti mesec dni. Njen mož, 59 
letni Mario Bortolutti je ostal v ne
sreči nepoškodovan.

Tatvina na ladji
Neznani tatovi so se med zad

njim vikendom lotili ribiške ladje 
♦Člaudia*. zasidrane ob pomolu 
Venezia, ki je last 53 letnega Anto 
nia Baldinija iz Ul. Giulia 25. Z 
ladje so odnesli ehosonar napravo, 
po vsej verjetnosti so se hoteli 
polastiti tudi radijskega oddajnika 
in sprejemnika, a jih je pri delu 
nekdo zmotil, tako da svoje name
re niso mogli uresničiti. Ukradena

del«'naprava ne more delovati brez 
ki je pritrjen na ladijski 
zato — je menil okradenec -7 ^ 
nobene komercialne vrednosti-

Avto v škarpo,
voznik nepoškodovan ^
Avtomobil je zavozil s

strmoglavil v 10 metrov p? 
škarpo, voznik pa je preživel^, 
srečo brez vsake praske: nejLji!' 
danja nesreča s srečnim 
se je pripetila v ponedeljek v~ y 
či 53-letnemu Mauriziu SalvjJ gj 
Ul. Cimarosa 3, ki je v bližin' 
pred tovarno Velikih motorjevA v 
čal vožnjo s svojim fiatom 1 
škarpi.

---------------- (JI.
V ponedeljek zvečer sta v jji 

Fabio Severo trčila vespa ^Liijl 
fiat 131. Vespa, ki jo je upr*^- 
45 letni uradnik Aurelio Delhri* 
sitš iz Ul F. Severo, se jc 
vstaviti s stranske ulice v Ul " jj- 
Severo. Vespist se je v nesreči “ ^ 
ril po nogah in v čelo. OzdraV _.Ll 
v 20 dneh. Avtomobil je upr®
58 letni Giovanni Trento iz Mir« 
skega drevoreda 41/1.
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Slovenski deželni zavod za poklicno izobraževanje
organizira v šolskem letu 1982/83 sledeče tečaje:

1- dveletni tečaj za kvalifikacijo kamnosekov (1. letnik)
2. tečaj s specializacijo za prevajalce slovenskega jezika
3. tečaj s specializacijo za programerje elektronskih računalnikov
4. tečaj cvetličarstva 
5- tečaj iz čebelarstva

Vpisovanje in podrobnejše informacije dobite od danes, 1., do 
15. septembra, od 9. do 12. ure v Trstu na sedežu Kmečke 
zveze — Ul. Cicerone 8/B.

Razna obvestila
Slovenska skupnost - sekcija Dolina 

Priredi tradicionalni «Naš praznik* 
3. in 6. septembra v Zabrežcu 

Ph Borštu. Osrednji kulturni pro- 
pam se bo odvijal v nedeljo ob 17. 
Url' Rabljeni vsi rojaki, 

lekcija KPI J. Verginella organi- 
’ra 4. in 5. septembra festival ko

munističnega tiska. Vabljeni, 
svojega dolgoletnega pevca pokoj- 

Pepija lana se šentjakobski 
prkveni pevski zbor spominja s 
Veto mašo, l;i bo danes, 1. sep- 

pnbra 1982, ob 17. uri v cerkvi 
5V- Jakoba v Trstu.

Prireditve in sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij

Vodstvo mladinskega pevskega 
roPa Glasbene matice iz Trsta spo- 

da se bodo otroci vrnili iz 
azane danes, 1. septembra, ob 

■ uri na mejo na škofijah, 
upravni odbor TPPZ Pinko To- 

,až'e javlja vsem članom partizan- 
, kolektiva, da bo v petek, 3. 

Ptembra, ob 19. uri vaja orkestra, 
ato ob 20.30 zbor in orkester za 

femb V ^rlzu v nedeljo, 5. sep-

vAžNO obvestilo 
Kmečke zveze 
V|nogradnikom

Kmečka zv.zu opozarja vino
gradnike, da morajo prijaviti 
zaloga vin ki jih imajo more- 
I 1 še v kleti, oziroma so jih 
imeli, čeprav že prodane 31 av
gusta 1982. najkasneje do 6. sep- 
mmbrt, v trošarinskem uradu 
?ucine, v kateri bivajo. Kdor bi 
'mel še vino in prijave ne bi 
imJe labko kaznovan od 
U0.000 do milijona lir globe, 
sjništvo Kmečke zveze bo čla 

u°m izpolnjevalo prijave do 6. 
pPtembra in jih potem odda- 
r Pristojnim uradom.

Tajništvo Kmečke zveze

^ Počastitev spomina Nine Rančič- 
M fua darujeta Angelca in Zvonko 
tjco 311 50.000 lir za Glasbeno ma-

spomin na Pino Cerkvenik por. 
Ijj.uk daruje dr. Sonja Mašera 20.000 

yZa Glasbeno matico. 
w spomin na Alojza Starca daru- 

buciana in Ajdo Colja 10.000 lir 
J10 Kontovel.

rvamesto cvetja na grob Miliota
SVak , ujela mirna m

y 10.000 lir za ŠD Kontovel. 
dar b°uastitev spomina Vere Selj
Kontlf j°Sip Starc 10 000 lir za
2or^ n' obletnici smrti drage mame2ora o’ MIHU Ulage mame

tisnz ,.anc'n daruje hčerka Silva 10 
00 “r za PD Slovan.

Včeraj -danes
SREDA, 1. septembra 1982 

Son- MLADEN
Ij,.6 vzide ob 6.26 in zatone ob 
tia , 77 Dolžina dneva 13.18 — Lu- 
J0mZ*de ob 18.08 in zatone ob 3.51. 

'n, ČETRTEK, 2. septembra 1982 
ŠTEFAN 

V*
f9 včeraj: na j višja temperatu- 
ob ir stoPinj, najnižja 17,6 stopinje, 
lOjj"' uri 24,2 stopinje, zračni tlak 
OdstQ.mb pada, brezvetrje, vlaga 52 
tai . • nebo oblačno, morje sko
min'"''10’ lemi^eruluru morja 22

ROJSTVA in smrti

SO SE: Samantha Paole- 
tenj^rina Di Benedetto, Lisa Lo-

SO: 46-letna Laura Scali 
65.jL~ria, 84-letni Alberto Rinaldi, 
tla Roi ^'ovanna Rancic vd. Mozi- 
bjf|0 ■'jetna Aliče Zancola vd. Ru
let},:' ^“'letni Giovanni Bravini, 82- 
Uia n,IUsePPe Guarini, 75-letna Ro-
^ariPr^Vatin P°r- Micoli, 89-letna 
Jul,,; Posseno vd. Bianchi, 62-letna 

a be Zuccoli.

DnEVNA SLUŽBA LEKARN 
tn (»d 8.30 do 20.30)

1)1 .Ginnastiea 6, Ul. Cavana 11, 
MabP'pi Giulie 2, Ul. S. Cilino 36, 
(04 d ,„na in Bazovica.

Un T” dn 13.00 in od 16.00 do 20.30) 
Dante 7. Istrska ulica 7.

N°CNA služba lekarn
, ta fod 20.30 dalje) 
Vi-^nte 7, Istrska ulica 7, Na- 

lna- Bazovica.

B01. LEKARNF v okolici
tal jjuer: tel. 228 124: Bazovica: 
Nm? 1fi5; Opčine: tel 211-001; 
&>hib te' 225 141: Božje polje
%i,,: tel 225 596; Nabrežina: tel 

Sesljan: tel 209 197: Žavlje:

^NH1VSTVRNA dežurna služba
j®1 7,,® služba od 21 do 8. ure 
‘1 '27. predpraznična od 14. do
Ur« ,e. 'n praznična od 8. do 20 

' 161 OR 441

Kino

Pri Hfu> vitjte za

Ol-IASKO MA I ICO

Ariston 21.15 «Janis». Janis Joplin.
Ritz Danes zaprto.
Eden 17.00 «Arancia meccanica*. Re

žija S. Kubrick. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Grattacielo 17.00-22.15 «Delitto al 
Central Hospital*. L. Grant, M. 
Ironside.

Fenice 18.00 «Guerre stellarb.
Nazionale 16.00 «11 prigioniero del 

paradiso — porno fantasie di un 
superdotato*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Mignon 16.30 «Easy Rider*.
Filodrammatico 15.00 «Eroticaction». 

Prepovedan mladini pod 18. letom.
Anrora 16.30 «Lilly e il vagabondo*.
Cristallo 17.00 «11 gobbo di Londra*. 

Prepovedan mladini pod 14. letom.
Moderno 16.00—22.00 «Stati di alluci- 

nazione*.
Capitol Danes zaprto.
Radio 15.30 «Stretta e bagnata*. Pre

povedan mladini pod 18. letom.
Vittorio Veneto 17.00 «Dracula con- 

tro Zombb.
Lumiere 16.00 «Terrore dallo spazio 

profondo*.

Šolske vesti
Ravnateljstvo državnega tehnične

ga zavoda Žiga Zois sporoča, dp se 
začno popravni izpiti danes, 1. 
septembra, ob 8.30. Isto velja za 
oddelek geometrov, ki imajo sedež 
v paviljonu B. Razpored popravnih 
izpitov je izobešen na oglasni deski 
v obeh oddelkih.

Ravnateljstvo državnega učitelji
šča A. M. Slomšek s priključeno 
vzgojiteljsko šolo sporoča, da je 
razpored popravnih izpitov, ki se 
bodo pričeli danes, 1. septembra, iz
obešen v šolski veži.

Poklicni zavod ložef Stefan obve
šča, da se začnejo popravni izpiti da
nes, 1. septembra, ob 8.30 s pismeno 
nalogo iz slovenščine. Razpored izpi
tov je izobešen na oglasni deski.

Glasbena matica obvešča, da je 
vpisovanje novih gojencev iz Tr
sta in podružnic na sedežu v Trstu 
— Ul. R. Manna 29, od danes, 1„ do 
vključno 8. septembra od 9. do 12.

f Čestitke
1. > . , .0

Danes praznuje 8. rojstni dan DA
VID. Mnogo sreče in uspeha v šoli 
mu želijo nona,wm», pranona, teta, 
stric ter bratranec Michele.

Danes praznuje rojstni dan IVANA 
TOMAŽIČ - COLJA, še na mnoga 
zdrava in srečna leta ji vošči Slava.

Danes praznuje EMU. TURK iz 
Boliunca 60. rojstni dan. Vse naj
boljše in mnogo zdravja mu želijo 
žena Marija, hčeri Tatjana in Ana
marija ter vnnki Katja, Ivan, Piero 
in mali Alessandro.

ObvfNiilo
/

Primorskega dnevnika
Obveščamo vse organizacije, 

društva in posameznike, da 
sprejemamo oglase, male ugla 
se. čestitke, raznovrstna obve 
stila, darove in orispevke itd 
vsak dan (razen nedelje) samo 
od 8.3(1 do 14.30. Pi tej uri jih 
ne bomo več sprejeli.

Nespremenjen pa ostane ur
nik za sprejemanje osmrtnic in 
sožalij (8.3(i 22 00)

Prosimo za razumevanje.

DANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA 

S. P A
TRST - ULICA F. FILZI 10 - ‘35 01-446

31. 8.1982
Ameriški dolar 1.400.—
Kanadski dolar 1.090,—
švicarski frank 658.—
Danska krona 158.—
Norveška krona 203.—
Švedska krona 223.—
Holandski florint 504.—
Francoski frank 199.—
Belgijski frank 24,50
Funt šterling 2.390.—
Irski šterling 1.900,—
Nemška marka 560,—
Avstrijski šiling 79.50
Portugalski escudo 14.—
Pezeta 1L50
Jen 4,50
Avstralski dolar 1.250.—
Drahma 17,50
Debeli dinar 22,50
Srednji dinar 22,50

MENJALNICA
vseh tujih valut

Izleti
Odhod izleta v Rezijo, ki ga orga

nizira KD Mačkolje, bo 5. septem
bra ob 7. uri iz Mačkolj. Prisotni 
bodo tudi Veseli godci. Prostih je še 
nekaj mest. Informacije - Danica 
Smotlak, tel. 232-114.

Državni poklicni zavod Jožef Ste
fan prireja v okviru izvenšolskega 
delovanja za dijake šole in za od 
delek za geometre 12. in 13. sep
tembra dvodnevni avtobusni izlet 
v Kaninsko pogorje. Vpisovanje v 
tajništvu šole.

Združenje Union Podlonjer - Sv. 
Ivan priredi enodnevni izlet dne 5. 
septembra v bolnico Franjo. Infor
macije in vpisovanje v Ul. Valdiri- 
vo 30 jutri od 17. do 19. ure, telefon 
64459 ali 732858. Odhod ob 8. uri z 
Oberdankovega trga.

SPDT prireja v soboto, 4., in v 
nedeljo, 5. septembra, izlet na Pri
sojnik v Julijskih Alpah za izkuše
ne planince. Izlet bo z osebnimi av
tomobili, zbirališče pa bo ob 14. uri 
pred tržaško sodno palačo (Foro 
Ulpiano). Vpisovanje je lahko tudi 
telefonsko na sedež ZSŠDI (Ul. sv. 
Frančiška 20/IL. tel. 76-73-04) še 
danes, 1. septembra.

Mali oglasi
telefon (040) 7946 72

PRODAM spalnico v dobrem stanju. 
Cena 400.000 lir. Tel. 040/725079.

ZOBOZDRAVNIK Peter Ukmar ob
vešča, da začne od jutri, 2. sep
tembra 1982 delovati v novi ambu
lanti v Sesljanu št. 57/1, tel. 040 - 
291023.

MEDICINSKA sestra nudi pomoč 
bolnim ali starejšim osebam — va
rovala bi tudi otroke. Tel. 003866 - 
51173.

PRODAM harmoniko vietoria 140 
basov. Telefonirati ob uri kosi
la na št. 040/228171.

PEDIATER dr. Mirko Špacapan, te
lefon 81-275 in psihiater dr. Ber
nard Špacapan, tel. 390-872 sporo
čata, da sta odprla lastno ambu
lanto v Gorici, Ul. Petrarca 3.

ALFA ROMEO ZANARDO 
POOBLAŠČENI ZASTOPNIK,
Ul. del Bosco 20, tel.: 796348 in 
Miramarski drevored 9, tel.: 
414020. Maksimalne ocenitve va
ših rabljenih avtomobilov, nudi
mo nove in rabljene na obroke 
brez mene, zamenjamo rabljeno 
za rabljeno. ALFA ROMEO Al- 
fetta 2000 78, Alfetta 1800 77-76, 
Giulietta 1600 78, Giulietta 1800 
82, Alfasud 1200 TI 75, Alfasud 
Sprint veloce 1500 80, Alfasud 3 
vrata 1300 82, Alfasud 1300 79 
FIAT 131 Racing 200 81, 131 
Supermirafiori 1600 80, 131 Mi 
rafiori 1300 76, Panda 45 81 
127 Šport 79, Ritmo 75 super 81 
RENAULT 5 Alpine 81, 5 TS 78 
INNOCENTI nova Mini 1000 81 
MERCEDES Benz 2000 80 73 
TRIUMPH Spitfire 1500 77, Cou 
pe 2000 77. FORD Fiesta 1110 
S 81, CITROEN Mehari 82 GS 
club 78.
NAŠI RABLJENI AVTOMOBILI 
IMAJO 3-MESEČNO GARAN
CIJO. OBIŠČITE NAS!

15-LETNI z voljo do dela išče prvo 
zaposlitev kot vajenec v elektri- 
karski stroki. Telefonirati na št. 
040/54390 v jutranjih urah.

PRODAM kompletno opremo ?■ pro
dajalno kruha. Telefonirati od 14. 
do 16. ure ali po 20. uri na št. 
040/812353.

KUPIM tudi zapuščeno zemljišče v 
kontovelskem ali kriškem bregu. 
Pismene ponudbe na Primorski 
dnevnik pod šifro «Bregj> ali te
lefonske 040/794672 interna 48.

KUHARJA/ICO veščega/vešče do
mače kraške '--uhinje zaposli go
stilna Pošta v Bazovici. Javiti se 
osebno ali telefonirati od 12. do 15. 
ure na št. 040/226125.

PRODAM HIŠO v okolici mesta v 
dobrem stanju. Telefonirati oJ 17, 
do 20. ure na št. 040/826242.

OSMICO je odprl Robert Pipan v 
Mavhinjah.

PRODAM čebulice narcis. Telefon 
040/229192.

IŠČEM hišo ali stanovanje v najem. 
Tel. 040/79-46 72 int. 53 ali 27 od 
10. do 13. ure.

PRODAM nove knjige za prvi letnik 
klasičnega liceja in prvi letnik 
vzgojiteljske šole. Telefonirati od 
13. do 14 ure na št 040/774581.

ILA TARNA UR ARNA

«Svizzera»
dl A. Soroce

DOXA

Ulica

TRST
S Spiridlone 12 
Tel. 60-252

sama gruč
PADRIČE — TRST — TEL. 226161
4 KAROSERIJA 
4 MEHANIČNA DELAVNICA 
4 CESTNA POMOČ

Pover|eni predstavnik in mehanična delavnica 

Prodaja novih In rabljenih avtomobilov — SERVIS

GORIŠKI DNEVNIK
ROK JE ZAPADEL VČERAJ OPOLDNE

PREDLOŽENIH 8 NAČRTOV 
ZA GORIŠKI AVTOPORT

Objekt bo veljal 30 milijard lir - Prva faza bo veljala 8 milijard

1. septembra 1982

Na županstvu so posebno sobo, 
inik so jo zaklenili in imeli pod nad
zorstvom, določili za projekte, ki 
so jih načrtovalci poslali za suho- 
zemsko postajo (avtoport). Do vče
raj opoldne, ko je zapadel rok za 
predložitev načrtov, so načrtovalski 
študiji, poslali osem načrtov. To 
število pa ni dokončno, ker je mo
goče načrt poslati s priporočeno 
pošto in je v skladu s razpisom 
natečaja, če je bila pošiljka izro
čena na pošti pred 12. uro.

Zanimivo je, da so vsi udeležen
ci na natečaju čakali na zadnji dan 
in na zadnjo uro. Mislili so si, da 
je dobro zaupati občini, da njihovih 
elaboratov nihče ne bo odprl, toda 
še bolje je, da občini ne zaupajo 
in zato prinesejo izdelek tik pred 
12. uro, ko se z njim noben konku
rent ne more več okoristiti.

Načrtovalci so predložili na de
setine kilogramov papirjev. Vsa
kdo je predstavil tudi maketo, da 
bi bolje ponazoril svojo idejo, ka
ko naj izgleda avtoport. Za ta o- 
bjekt, ki bo v končni fazi veljal 30 
milijard lir in bo eden izmed naj
večjih objektov zgrajenih po vojni 
na Goriškem, bodo v prvi fazi na
menili osem milijard.

Načrte bo morala pregledati ko
misija, ki so jo ustanovili pri ob
čini in v katero je občinski svet v 
ponedeljek zvečer izvolil štiri svo
je zastopnike. Le ti se bodo pridru
žili ostalim članom komisije, ki jo 
sestavljajo predstavniki občinske- 
gaodbora, strokovnih združenj in
ženirjev in arhitektov, dežele itd. 
Pri tako velikem poslu ne more bi
ti nič slučajnega. Osnutke načrtov 
bodo v komisiji pregledali in jih 
vsestransko ocenili preden se bodo 
odločili za tistega, ki bo najbolje 
ustrezal večini članov komisije.

Komisijo bodo ustoličili v krat
kem, potem pa bo morala delo čim- 
prej skleniti in izbrati najboljšo 
ponudbo, da bi spomladi začeli z 
gradbenimi deli.

Okoli goriškega avtoporta je bilo 
veliko govora in je bilo popisanih 
veliko strani. Politiki so se opre
deljevali zanj in proti njemu, za 
avtoport velikih in manjših razsež
nosti. Niso si bili nikoli povsem e- 
notni, toda prevladala je volja mo
čnejšega in danes, ko se otepamo 
z gospodarsko krizo, je potrebno 
temu objektu poiskati tudi takšno 
funkcijo, ki bo ustrezala ne samo 
mednarodnemu blagovnemu in to
vornemu prometu, ampak tudi go
spodarskim potrebam Gorice. Vanj 
naj bi preselili tudi tista podjetja 
z gradbenim materialom, ki imajo 
sedaj svoja skladišča v središču 
mesta. Pred dvema letoma izvede
na anketa je pokazala, da bi ti-tr
govci že takrat potrebovali kakšnih 
40 tisoč kv. metrov pokrite površine.

Kako je z odprtjem 
slovenske sekcije 
na zavodu ITI?

Čez dva tedna se bo pričel reden 
pouk na vseh šolah. Po pričakova
nju, naj bi letos odprli tudi sloven
sko sekcijo na industrijskem tehnič
nem zavodu v Gorici, vendar s 
strani pristojnih oblasti še ni no
benega sporočila. V tej zvezi nam 
je Sindikat slovenske šole poslal 
sledeče pismo s prošnjo za objavo:

pristojnim oblastem potrebo po slo
venski sekciji na italijanskem zavo
du (Industrijsko - tehničnem) ITI 
«G. Galilei* v Gorici. Sedaj smo 
pa že pred novim šolskim letom in 
Ministrstvo za javno šolstvo še ni 
pozitivno rešilo tega problema, če
prav so dani vsi pogoji (Ravnatelj
stvo ITI daje na razpolago prosto
re, učila itd., vpis dijakov je zado
sten, učno osebje je razpoložljivo). 
Zato je popolnoma razumljivo, da 
so dijaki, ki so se vpisali na slo
vensko sekcijo ITI in njihovi starši 
zelo zaskrbljeni, ko do začetka no
vega šolskega leta manjka le ne
kaj dni. Ministrstvo za javno šol
stvo pa še ni zagotovilo odprtja 
sekcije. Vendar Sindikat slovenske 
šole poziva starše in dijake, naj 
vztrajajo pri svoji izbiri in zagotav
lja, da zahteve po slovenski sekciji 
ne bomo umaknili, ker nam je pre
potrebna.*

Težaven finančni položaj 
Odbor namerava menda 
kolektivno odstopiti

Občinska uprava v Ronkah se 
nahaja v izredno težavnem finanč
nem položaju, ki mu zaenkrat ni 
videti izhoda. Po besedah župana, 
ki je včeraj sklical tiskovno konfe
renco ter objasnil razloge za na
stali položaj, primanjkuje upravi o- 
krog 140 milijonov lir za kritje te
kočih izdetkov, za katere bo pred
vidoma zelo težko najti ustrezno 
kritje. Utegne se zato zgoditi, da 
občina ne bo mogla najeti delav
cev, oziroma uslužbencev za nado
meščanje obolelih, poleg tega bo 
treba nujno omejiti izdatke na ne
katerih področjih.

Vzrok za tako stanje je po žu
panovih besedah, iskati v omeje
valnih ukrepih finančnega zakona. 
Da bi bila zadeva še bolj zaplete
na, je za dodatek poskrbel nadzorni 
odbor, ki je črtal izdatek v višini 
65 milijonov lir na račun izplačila 
osebnih dohodkov.

Župan je povedal tudi, da name
rava celotni odbor odstopiti v znak 
protesta, v kolikor v kratkem ne 
bo mogoče najti rešitve za nastali 
položaj.

Pomlajena godba na pihala «Kras>

Na nedeljski slovesnosti ob otvorfvl obnovljenega in razširjenega no
gometnega igrišča v Doberdobu je igrala tudi domača godba na pi
hala. Vodstvo ansambla je pred kratkim prevzel domačin, Silvan 
Ferfolja, med godbenike pa je prav v zadnjem času pristopilo lepo 
število mladih. Jamstvo torej, da se bo dejavnost ansambla nadalje
vala In bogatila. Na sliki: doberdobska godba «Kras» med nedeljsko

slovesnostjo

MEDNARODNI FESTIVAL « SEGHIZZI >

Od jutri pa do nedelje Gorica 
v znamenju zborovskega petja
Zbor Heribert Svetel iz Maribora prihaja k nam kot najboljši dekliški zbor v Jugoslaviji

Komaj so se umaknili folkloristi, 
že so v Gorico začeli prihajati pev
ci. Jutri se namreč začenja velika 
zborovska manifestacija, ki bo pri
vabila množico pevcev pa tudi lju
biteljev petja. Še najprej pa se bo 
pričel shod na temo Današnja vlo
ga zborovodje. Razprava bo v ob
činski sejni dvorani, kjer bo raz
pravljavcem na voljo naprava za 
simultano prevajanje. S tem bodo 
omogočili tujim gostom, da bodo v 
razpravi enakovredno sodelovali. 
Med razpravo, ki jo bo vodil mae- 
stro prof. Luciano Chailly, bedo 
spregovorili o filoloških in glasbe
nih potrebah, kakor tudi o tehniki 
petja. Ob tem pa mora zborovodja 
upoštevati sociokulturne značilnosti, 
katerim se mora prilagoditi, če hoče 
ustreči sedanjim potrebam časa in 
prostora, v katerem dela.

Medtem ko se bo jutri shod o 
vlogi pevovodje, ki se bo pričel ob 
9. uri, zaključeval, se bodo ob 20.30 
v veliki dvorani telovadnega dru
štvu UGG začeli koncerti v poli- 
'fonskem petju. Ker smo podatke o 
številu nastopajočih zborov večkrat 
navedli, bi se danes omejili na opis 
■tistih,-ki jih organizatorji ocenjujejo- 
za najboljše ali vsaj najbolj «ekso- 
tične*. Tako se bo po večletni od
sotnosti letošnjega 21. tekmovanja 
ponovno udeležila Norveška, prisot
na pa bosta še zbora iz Japonske 
in Angole. Njihovo muziciranje bo 
v umetniškem in kulturnem pogle
du predstavljalo prijetno osvežitev 
in tudi kulturno-umetniško obogati
tev. Posebno japonski in angolski 
zbor bi z nastopanjem v folklornem 
delu lahko v tem pogledu veliko 
pomenila. O norveškem zboru pa 
krožijo govorice, da bi po svoji iz
raznosti moral celo preseči zbor s 
Filipinov, ki je prijetno presenetil 
s svojim nastopom na lanskem tek- 

«Slovenci na Goriškem smo od movanju. Prireditelji nadalje opo-
nekdaj ugotavljali, da se je pre- 
čejšen odstotek naših dijakov odlo
čal za nadaljnje študije, po oprav
ljeni tretji nižji, na italijanskih šo
lah, Razlog je bil v tem, da v Go
rici nismo imeli enakih slovenskih 
zavodov in šol. Prav zato, da bi 
naši dijaki imeli čim širšo izbiro 
za nadaljnje šolanje v svojem je
ziku, je Sindikat slovenske šole — 
Tajništvo GORICA — že ob začet
ku lanskega šolskega leta obrazložil

zarjajo na akademski zbor iz kraja 
Pecs ha Madžarskem, pa na moški 
zbor Smetana iz Prage in zbor po
štarjev iz Sofije v Bolgariji. Na
stopil bo tudi švedski zbor, medtem 
ko poudarjajo zanimivost francoske
ga zbora, znanega po svojih madri
galih, s katerimi se je uveljavil 
širom po Evropi. Avstrija zo zasto
pana z zborom iz Innsbrucka. Zbor 
iz Zahodne Nemčije pa prihaja k 
nam s prvo nagrado v žepu, ki si

jo je pridobil na natečaju v Nem
čiji z najboljšo interpretacijo so
dobnega skladatelja v kategoriji 
mešanih zborov.

Iz Jugoslavije bo prišel dekliški 
zbor Heribert Svetel iz Maribora. 
Deluje na šoli za glasbeno in balet
no izobraževanje in so ga ustano
vili 1946. leta. Od takrat poje ne
prekinjeno kot študijski in koncert
ni zbor. Sedanji dirigent zbora je 
prof. Ivan Vrbančič.

Repertoar zbora je zelo obsežen, 
saj vsako leto naštudira do 30 no
vih skladb vseh stilov, domačih in 
tujih skladateljev. Vsako leto pripra
vi zbor samostojni koncert, veliko 
snema za radio in televizijo, se 
udeležuje tekmovanj in drugih pev
skih manifestacij. Letos izide tudi 
prva gramofonska plošča z najbolj
šimi posnetki.

V času svojega delovanja je do
segel zbor veliko priznanj. Trenut
no je to najboljši dekliški pevski 
zbor v Jugoslaviji, saj je na lan
skem tekmovanju v Celju dosegel 
v kategoriji dekliškflt fbomv prvo 
mesto in zlato odličje, prav tako 
pa je dosegel prvo mesto v med
narodni konkI3reričT,“j? pa ttnJI’"pr
vak med zbori glasbenih šol Jugo
slavije.

V Kobaridu in Opatjem selu

Slovesnost ob zaključku 
letošnjih MDA
Slovesno, predvsem pa v pra

vem brigadirskem vzdušju, sta se v 
soboto sklenili obe mladinski de
lovni akciji, ki sta potekali na ob
mejnem področju: MDA Posočje 82 
ter MDA Kras 82.

Tako v Kobaridu, kakor v Opat
jem selu se je zaključne prireditve 
udeležilo tudi veliko občanov ter 
seveda predstavnikov družbenopoli
tičnih organizacij ter gostov iz za
mejstva.

V Kobaridu je bila zaključna slo
vesnost v dopoldanskem času v 
tamkajšnji kinodvorani. Slavnostni 
govor je imel podpredsednik skup
ščine SR Slovenije Jože šušmelj, ki 
je poudaril poseben pomen mla
dinskih delovnih akcij v Posočju. 
Ob tem velja navesti nekaj po

datkov: vrednost prostovoljnega de
la. ki so ga opravili, znaša okrog 
2,6 milijarde starih dinarjev. Ne 
glede na vsekakor pozitiven obra
čun z gospodarskega vidika, pa je 
sam potek akcije velikega pomena 
za vzgojo in rast mladih ljudi, kar 
je sicer težko označiti s številka
mi pa tudi z besedami. Poleg šuš- 
melja sta na slovesnosti govorila še 
Marjan Klavora ter Viktor Levec.

V kulturnem delu sporeda je so
deloval moški pevski zbor iz Koba
rida, brigadirji z recitacijami in pe
smimi. Na slovesnosti so posamez
nikom in brigadam podelili pri
znanja.

Podobna slovesnost je bila v po
poldanskem času tudi v Opatjem 
selu, kjer so zaključili letošnjo ak
cijo Kras 82. Škoda, da je prire
ditev tudi tu motilo slabo vreme. 
Na slovesnosti je govoril pred
sednik novogoriške občinske skup
ščine Zorko Debeljak, medtem ko 
je v imenu KS Opatje selo briga
dirje in geste pozdravil predsednik 
KS Marušič. Slovesnost se je za
ključila s kulturnim sporedom in 
podelitvijo nagrad in priznanj.

V NOVI GORICI

Najboljši filmi iz Pulja
V Kulturnem domu v Novi Go

rici bodo v dneh od četrtka, 2,, do 
četrtka, 9. septembra, predvajali naj
boljše filme z nedavnega 29. festi
vala jugoslovanske filmske ustvar
jalnosti v Pulju. Takb si bomo lah
ko ogledali filme <cVariola Vera», 
Maratonci tečejo častni krog*, €Sa- 
vamala», «Zajec s petimi nogami», 
«Vonj po kutinah», c Kiklop*, «Smrt 
gospoda Goluže* in film «žtveli kot 
ves normalen svet*. Pozneje bodo 
v Novi Gorici predvajali tudi dva 
nagrajena filma slovenske proizvod
nje. Gre za filma «Pustota* reži
serja Jožeta Galeta in «Razselje
na oseba» režiserja Marjana Ci- 
gliča.

Predvajanje filmov sta pripravi
la kino podjetje in zveza kulturnih 
organizacij v Novi Gorici. Vstopni
ce tudi za obiskovalce iz Gorice in 
drugih krajev pri nas so na voljo 
pri blagajni Kulturnega doma v 
Novi Gorici.

VPONCDIUCK NISO OBNOVILI PROIZVODNJI

Prisilen dopust za vse 
v podjetju Inteco

Poseg po dopolnilni blagajni naj bi veljal od L sep
tembra, niso pa delali niti v ponedeljek niti včeraj 

Znižanje družbene glavnice

V podjetju Inteco v goriški indu
strijski coni bi morali v ponedeljek, 
30. avgusta, obnoviti proizvodnjo. 
Do tega pa ni prišlo, ker je med
tem vodstvo podjetja zaprosilo za 
poseg dopolnilne blagajne. 80 de
lavcev bo ostalo brez dela ves 
september, najbrž pa se bodo »pri
silne* počitnice podaljšale še na 
pretežni del oktobra.

Čudno se pri tem zdi, da je kriza 
izbruhnila samo nekaj dni pred iz
tekom kolektivnega dopusta in da 
so sindikati (FLM) izvedeli za na
meravani ukrep v zadnjem trenutku.

Med razlogi, ki jih navajajo last
niki, naj bi bilo pomanjkanje naro
čil, oziroma prevelika zaloga kon 
tejnerjev.

Menda so računali na zajetno na-

GLASBENA MATICA 
GORICA

obvešča, da je v teku vpisova 
nje gojencev v glasbeno šolo. 
Prijave sprejemajo na sedežu, 
v Ulici della Croce 3, vsak dan 
od 8. do 14. ure do 15. septem 
bra, ko se bo pričel reden pouk.

Rok za vpis v glasbeno šolo 
v Sovodnjah bodo sporočili nak
nadno.

ročilo družbe ICU, ki naj bi omo
gočilo nemoteno nadaljevanje pro
izvodnje, menda pa kasni tudi na
povedano obsežnejše naročilo s stra
ni Tržaškega Lloyda. Kakšno je re
snično stanje v podjetju, ki je v 
prisilni upravi do maja prihodnjega 
leta in ki bi moralo v tem času 
odplačati lepo vsoto dolgov?

Kaj lahko pomeni daljša prekini
tev redne proizvodnje?

Menda je podjetje prav pred 
kratkim občutno znižalo glavnico, 
kar vsekakor ni najbolj ohrabrujoč 
znak.

Od danes spet živo 
v otroških vrtcih 
Popravni izpiti 
na srednjih šolah

V otroških vrtcih se bo danes, 
po dvomesečnih počitnicah, spet 
pričel pouk. Medtem ko se bodo 
malčki seznanjali z novimi prijate 
lji in pozdravljali znance iz lanske
ga leta, se bodo dijaki na višjih 
srednjih šolah danes in v prihod
njih dneh spoprijeli s popravnimi 
izpiti. Najprej bo na vrsti pismena 
preizkušnja, zatem pa še ustni del.

V PONEDELJEK ZVEČER V ŠTEVERJANU

V trčenju med avtom in mopedom 
ranjena 17-letnn Lucija Juretič
Poleg zloma noge in drugih poškodb je dekle dobilo 
tudi precej hude opekline - Nesreča se je zgodila blizu 

Trga svobode v Števerjanu
V goriški bolnišnici se zdravi, s 

prognozo okrevanja v 60 dneh, 17- 
letna Lucija Juretič iz Ščednega v 
števerjanski občini.

Dekle se je poškodovalo v pro
metni nesreči, ki se je pripetila 
nekaj po 21. uri v ponedeljek bli
zu Trga svobode v Števerjanu. Ju- 
retičevo, ki se je peljala z motor
nim kolesom od Dvora proti Ščed- 
nemu, po vsej verjetnosti namenje
na domov, je z avtom zbil sovaščan, 
20-letni Marino Lango, ki je pripe
ljal v nasprotni smeri.
' Dekle je v nesreči poleg zloma 

noge in drugih poškodb zadobilo 
tudi precej hude opekline. Po trče
nju se je namreč vnelo gorivo, ki 
je izteklo iz rezervoarja motornega 
kolesa in je ogenj povzročil hude 
opekline. Z rešilcem so dekle pre
peljali v goriško bolnišnico ter jo 
že v ponedeljek ponoči operirali. 
Zapisnik o nesreči so napravili o- 
rožniki v Števerjanu.

vodo. Truplo so našli že dobro uro 
zatem tržiški gasilci.

Včeraj zjutraj so orožniki zasli
šali mladeniča, ki sta menda bila v 
družbi Gorgonija.

Sodna oblast je odredila obduk
cijo nad truplom.

19-letnl mladenič 
utonil v jezeru Močile
19-letni Eugenio Gorgoni iz Trži

ča, Ul. Volta, je v ponedeljek po 
noči utonil v jezercu Močile pri 
Selcah. Nesreča se je pripetila ne
kaj pred 23. uro v zaenkrat še pre
cej nejasnih okoliščinah. Menda je 
Gorgoni, v družbi dveh prijateljev 
hodil ob bregu jezerca ter padel v

Z dostavnim vozilom
Ilegalno preko meje
Nekoliko neobičajen način za ile 

galni prehod meje si je v ponede
ljek proti večeru zbrala skupina pe 
tih češkoslovaških državljanov. Z 
dostavnim vozilom se je pripeljala v 
neposredno bližino mejnega prehoda 
v Šempetru ter v trenutku, ko ni 
bilo na prehodu nobenega vozila, 
zapornici pa dvignjeni, s precejš
njo hitrostjo zavozila na italijan 
sko stran.

Vozniki je ustavil šele, ko so 
finančni ‘ stražniki, očitno nekoliko 
presenečeni, oddali nekaj strelov v 
zrak.

Skupino beguncev, v kateri je tu
di 8-letni otrok, so po formalno
stih na goriški kvesturi, že poslali 
v zbiralno taborišče pri Latini. 
Menda so prišleci izrazili željo, da 
bi se izselili v ZDA, kjer imajo so
rodnike.

POGREBI
Danes v Gorici ob 10.30 Oliva Co- 

rona vdova Matiuzzi iz splošne bol
nišnice na glavno pokopališče.

Lovsko srečanje 
na Lokvah

V nedeljo, 5. septembra, dopoldne 
bo na Lokvah srečanje lovcev s 
Primorske, v počastitev 35-letnice 
ustanovitve Zveze lovskih družin 
Nova Gorica, 75-letnice slovenskega 
lovstva in 35-letnice združitve Pri
morske in Istre z matično domovino 
Jugoslavijo. Slovesnost pripravljata 
Zveza lovskih družin v Novi Gorici 
in Lovsko društvo na Lokvah. Slav
nostni govornik bo Lojze Briški, 
član sveta federacije Jugoslavije.

Organizatorji srečanja pričakuje
jo, da se bodo vabilu za udeležbo 
odzvali tudi predstavniki lovskih 
društev in organizacij iz naših kra
jev. Začetek slovesnosti ob 9. uri 
po našem času.

Vrtec v Doberdobu 
bodo odprli 6. t. m.

Pouk v doberdobskem vrtcu se 
bo pričel šele v ponedeljek, 6. t. 
m. Tako sporoča občinska uprava 
in pojasnjuje, da je odgoditev v 
zvezi s preureditvenimi deli, ki so 
jih opravili v poslopju in ki še ni
so povsem zaključena.

V teku vpisovanje 
v tečaj 150 ur

V teku so vpisovanja v letošnje 
tečaje 150 ur, ki jih prireja mi
nistrstvo za šolstvo in ki jih bodo 
upravljale krajevne šolske oblasti 
v sodelovanju s sindikalnimi orga
nizacijami. Letos bodo v Gorici te
čaji v štirih šolah, med katerimi je 
tudi slovenska nižja srednja šol* 
«Ivan Trinko*. Kot znano omogoča
jo brezplačni tečaji 150 ur obisko
valcem dosego diplome nižje sred
nje šole. Diplomo pridobijo tečaj
niki v enem letu. medtem ko traja 
običajni študij na nižji srednji š'li 
tri leta. Gre torej za koristno po
budo. ki se je lahko poslužijo vsi, 
ki še niso dopolnil’' obveznega šo
lanja.

V tečaj se lahko voišeja vsi, za
posleni in brezposelni, gospodinje, 
brez starostnih omejitev. Delavci 
imajo na podlagi delovne pogodbe 
določeno število prostih delovnih 
ur, da lahko obiskujejo tečaj.

Prijave sprejema' na sedežih 
enotne sindikalne federacije in v 
srednji šoli Trinko najkasneje do 
21. septembra. Tu dobijo intere
senti tudi podrobnejša pojasnila in 
informacije.

Razna obvestila
Uradi SKGZ v Gorici, Ul. Malta 2, 

bodo od danes dalje spet odprti po 
običajnem urniku od 8.30 do 12.30 
in od 15.30 do 19. ure.

Enak umik imajo tudi v uradu 
Kmečke zveze.

Razstave ~
Zaradi izrednega zanimanja so raz

stavo «Folklora na znamkah*, ki je 
na ogled v pasaži na Verdijevem 
korzu, podaljšali do 4. septembra.

Kino
dur Ivu

CORSO 18.00-22.00 «Tre tigri con- 
tro tre tigri*. R. Pozzetto in D.
Di 1 if\?7.fi

VERDI 18.00—22.00 «Un uomo da 
marciapiede*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

V1TTORIA 17.30—22.00 «Supersex su
per*. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Tržič
EXCELS10R 18.00-22.00 «Carne in- 

saziabile*. Prepovedan mladini pod 
18. letom-

PRINCIPE Zaprto. 
l\om flori ca 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 «Človek iz San 
Fernanda*.

SVOBODA 18.00-20.00 »Človek slon*.
DESKLE 19.30 «Zakaj se vse meni 

dogaja*. Italijanski film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Marzini, Korzo
Italia 89, tel. 84-443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Al Redentore> 
Ul. Rosselli, tel. 72-340.
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SMRT VELIKE FILMSKE UMETNICE

Zelo mila Ingrid Bergman 
je znala biti tudi odločna
Že v otroških letih je postala sirota * Kmalu so odkrili njene sposobnosti 
V Ameriki je znala reči ne tudi tistim, pred katerimi so se drugi tresli ■ Tar
ča puritancev, pa vendar ni klonila - Vedela je, da je hudo bolna, a ni odnehala

Nedolgo tega je filmski svet 
izgubil znano filmsko umetnico 

Schneicler. Pred kakim 
lednam je podlegel srčnim teža
vam drugi veliki filmski umetnik, 
Uenry Fonda, ki mu vsa medic in- 
sim zmnost ni mogla več poma
gati. Od včeraj pa ves svet go
vori o Ingrid Bergman, o eni 
največjih in najbolj priljubljenih 
filmskih umetnic, ki ji prav tako 
medicinska znanost ni mogla po
magati. In čeprav se je že dolgo 
vedelo in žal tudi mnogo preveč 
in celo nečloveško razpravljalo o 
njenem zdravstvenem stanju, vest 
o njeni smrti ni neboleča. To pa 
tudi zato. ker je ta umetnica sve
tu toliko dala a od sveta, vsaj 
od dela sveta dobila toliko klofut, 
da bi jih stežka prenesla, Če tv 
ne bila to. kar je bila: poštena 
umetnica in pošten človek hkrati. 
Pravzaprav je prav s svojim zgle
dom. s svojim doslednim pošte
nim življenjem premagala tiste 
laine puritance, ki so ji tako gre
nili- življenje prav tedaj, ko je 
ustvarjala svoje najlepše vloge, 
dajala človeštvu tiste stvaritve, 
zaradi katerih bo ostala v zgodo
vini filmske umetnosti tako dolgo 
živa, da o njenih sovražnikih ne 
bo več ne duha ne sluha.

Ingrid Bergman je bila po rodu 
Svedinja, od koder smo dobili tu
di druge odlične film: e ljudi. 
Rodila se je v Stocholmu 1915. 
materi Nemki in očetu domačinu, 
Švedu. Mati jr je umrla, ko je 
imela komaj dobri dve leti, pa 
tudi oče ni dolgo živel, tako da 
je pri desetem letu ostala v bre
me svojemu stricu. Toda, če je 
svojega očeta oboževala, niso bili 
nieni odnosi s stricem najboljši. 
Kljub tetnu ji je omogočil šola 
nje na dramski šoli in to ji je 
odprlo pot tudi v filmski svet. 
kajti kmalu jo je opazil švedski 
filmski režiser Gustaj Molander, 
torej eden svetovnih filmskih lju
di te dobe. Že na šoli in v film
skem svetu se je spoznala tudi 
s Petrom Londstronom. s katerim 
se }s, tudi kmalu poročila. Doma 
na Švedskem je Ingrid Bergman 
nevravila svoj prvi film -I.-iter - 
mezzo», ki je prav gotovo pred
stavljal jamstvo za njen nadaljnji 
uspeh.

Ko je eden najbolj vidnih ame
riških filmskih ljudi, sloviti Se!z 
nick videl Ingrid Bergmanovo v 
filmu, je sklenil, da jo mora do
biti v Hollywood. Prvo srečanje 
mffd njim in veliko umetnico pa 
ni bilo prijetno. Ingrid Bergma
nova je bila kot večina Švedinj 
vitka in visoka. Ko je stopila 
pred ameriškega filmarja, ki se 
mu nihče ni upal postaviti po ro
bu, je med njima prišlo do majh
nega in za oba koristnega spora, 
ali če hočemo prepira. Predvsem 
ji je on rekel, naj sezuje čevlje 
z visokimi petami, v resnici pa 
je imela nizke čevlje, nadalje ji 
je rekel, naj si spremeni ime, 
oziroma priimek, kajti Bergman, 
da zveni preveč po nemško in 
prav nič umetniško, končno ji je 
rekel, da si mora ^izravnati* zo
be, seveda z zobno protezo, skrat
ka naj se predrugači, kaiti ame
riški trg, ameriška publika, jo 
hoče drugačno. Ingrid Bergman 
pa bi ne bila to, kar je bila, če 
bi mogočnemu ameriškemu filma-

lugrid Bergman je bila lepa. Na sl.ki jo vidimo v mladih letih in ob 
njej njenega prvega moža švedskega nevrokirurga Petra Lindstroma. 
Pozneje se je še dvakrat omožila, najprej z Robertom Rossellinijem, 

nato z Larsom Schmidtom, ki ji je bil ob strani ob uri smrti

rju ne zabrusila v obraz, da je 
tu takšna, kakršna je, da naj jo 
sprejme takšno, kakršna je prišla 
od doma, ali pa naj jo pusti, da 
se s prvim parnikom spet odpelje 
domov. In je v svojem tudi uspe
la. Še več, ko je s svojim nič 
kai oiičenem obrazu prodrla v 
filmski svet, jo je publika spreje 
la kot tako. pa čeprav so se pre■ 
ducenti med seboj še prepirali, 
Icdo bi jo sploh uporabil, kajti 
bali so se. da bi ameriški <zah- 
tevni* trg filmsko umetnico od
klonil in bi pni izgubili investi
rava sredstva. V svojih spominih 
je Ingrid Bergman celo povedala, 
kako jo je Sel-nick tm osodih ne
ki drugi ameriški filmski družbi.

Prav v tem času pa je Fleming 
pripravljal s Spencerjem Trge g 
jem film «Dr. JecLgil and Mr. 
Htjue*. Tu so ji ponujali lepo vlo
go, prostitutko pa bi morala igra
la Lana Turner. In Ingrid Berg
man je že uveljavljeni Turnerjevi 
ponudila, da bi vlogi zamenjali. 
To je presenetilo vse. tudi sa
mega Fleminga. Sledil je film 
(Casablanca.k Njeno vlogo bi bila 
morala igrati Hedy Lamarr Če 
so njej ponudili vlogo Hedy La- 
marr. pomeni, da je že 'prodrla. 
Sledilo je več filmov, kot na pri 
mer tudi s Ko mu zvonijo zvonovi» 
po istoimenskem delu ameriškega 
pisatelja Hemingtvaja. ePlinska 
luč». za katerega je dobila prve
ga uskarja, nadal.ie »Rešil te borne 
in drugi.

Smo že v času, ko se Ingrid 
bliža svojemu-mučnemu razdobju, 
v katerem je pokazala, kaj po 
meni značaj, kaj rameni odloč
nost. Ko si je ogledala Rosselli- 
nijev film «Rim odprto mesto*, 
je liot filmska umetnici spoznala, 
da je film delo odličnega režise
rja in si je zaželela, da bi de 
lala z njim. Zalo je Robertu 
Rosselliniju pisala in se mu po
nudila. Samo ob sebi se razume, 
da je Rossellini ponudbo sprejel.

vendar med njima ni prišlo le 
do delovnega soglasja, pač pa 
tudi do ljubezni in Ingrid Berg
man se je z Rossellinijem poro
čila. S tem pa je razburile pred
vsem tisto amerišlco puritansko 
javnost, ki prikriva svoje nič kaj 
čedno življenje, ne trpi, ne pre
nese pa. da se «pregreši» njihov 
ljubljenček, v konkretnem prime
ru filmska umetnica Ingrid Berg
man. ki so jo vedno bolj občudo
vali v njenih filmih. In Ingrid 
Bergman je napravila še hujši 
«zločin», ker je svojo hčer Pio 
prepustila očetu in v naslednjih 
letih rodila Rosselliniju tri ita
lijanske otroke*. kot so ji očitali. 
S časom pa so se duhovi nekoliko 
pomirili, Ingrid Bergman je še 
boli zaslovela, kajti medlemu in 
osladnemu filmu «Anastazija» je 
dodala riJmor v orient ekspresna, 
«Slavdok zmage*, «Greh lady 
Consuline* in druge, nato sledi 
vrsta ntalvanskih* filmov, kot 
so «Siromboln, -Evropa 51», «Po
tovanje v Italijo* in drugi. Ne 
smem&'pdzabfi"’še filmov »Je
senska simfonija», «Rumena rolls 
rotjce* in pa zadnji njen film, 
v katerem pooseblja judovsko jav
no delavko in izraelsko državnico 
Goldo Meir. ki še ni prišel pred 
publiko, za Itaterega pa menijo, 
da gre za izredno zrelo delo po
kojne umetnice.

Pri vsem tem je zanimivo še 
nekaj: Ingrid Bergman je vedela, 
kaj jo čaka. Vedela je tudi, da 
ji je čas odmerjen. In vendar je 
delala, kot bi bila zdrava. Pa še 
nekaj. Bergmanova je bila izred
no lepa ženska. Toda tudi za lepo 
zensko čas teče in pušča sledove. 
Pa se Bergmanova ni sramovala 
svojih gub. celo jih ni skrivala. 
Zato je tudi sprejela vlogo izrael 
ske državnice. ki je bila sicer 
pomembna osebnost, ki pa glede 
fizične lepote ni bila preveč ob 
darovana. Ingrid Bergman je pač 
bila Ingrid Bergman.

MLADINSKE DELOVNE AKCIJE SO ZA LETOS ZAKLJUČENE

Na Tolminskem so brigadirji 
napravili veliko koristnega
Na delu so bili mladi ljudje iz vseh predelov Slovenije pa tudi od drugod 
V treh izmenah 730 fantov in deklet * Vrednost opravljenega dela znaša okoli 
dve milijardi in pol starih dinarjev, vloženih pa je bilo samo 600 milijonov

Mladinske delovne akcije za leto 
1982 se iztekajo, oziroma v tre
nutku, ko to objavljamo, so se 
zaključile. To velja tudi za zvezno 
delovno akcijo Posočje 82, ki se 
že šesto leto zapored vrši v Ko
baridu, ali bolje na Tolminskem. 
Tik pred zaključkom akcije smo 
jo obiskali ter se tako podrobneje 
seznanili z življenjem na sami ak
ciji in z opravljenim delom v le
tošnjih poletnih mesecih. S tem na
menom smo se pogovarjali s ko
mandantom MDA Posočje 82 Jože
tom Školčem, doma s Tolminske
ga. ki nam je rade volje »pred
stavil® akcijo in nas o vsem po
drobneje informiral.

»Prve mladinske delovne briga
de, ki so na Tolminsko prišle na 
pobudo predsedstva republiške 
konference Zveze socialistične mla
dine Slovenije takoj po katastro
falnem potresu leta 1976, so dela
le predvsem na odpravi posledic 
potresa.®

S temi besedami je komandant J. 
Školč pričel odgovarjati na naša 
vprašanja o samih pričetkih akcije 
na Posočju ter o vlogi, ki jo je 
pri vsem tem imela jugoslovanska 
mladina. Školč je nato takole na
daljeval :

»Prekrivali so takrat strehe, po
magali pri rušenju nevarnih objek
tov itd. Brigadirji so se v nasled
njih letih preusmerili na gradnjo 
vodovodov, cest, pošte in telefo
na, na urejanje okolij novozgra
jenih naselij in podobno. V vseh 
teh letih je bilo z brigadirskim 
delom na Tolminskem obnovlje
nih ali na novo zgl ajenih okrog 100 
km vodovoda, veliko cest, poslopij 
itd. V skladu s smernicami razvo
ja občine pa so brigadirji v zad
njih dveh ali treh letih začeli o- 
pravljati tudi nekatera dela na 
področju kmetijstva (čiščenje, ure
janje in gnojenje visokogorskih 
pašnikov), ter na področju turizma 
(urejanje hotelskega centra v Bov
cu). Težko hi bilo oceniti vred
nost vseh opravljenih del. rečem 
pa lahko, da bi Tolminska vseh 
teh del. tudi če bi imela sredstev, 
ne zmogla brez brigadirske pomo
či. V vsem tem obstoja pomoč 
in vloga celotne jugoslovanske 
mladine za napredek tega od po
tresa prizadetega območja.®

Za trenutek smo komandanta u- 
stavili pri njegovem naštevanju in

izvajanju ter mu zastavili na
slednje vprašanje: »Kateri pa so 
bili specifični programi dela le
tošnje MDA Posočje 82?»

»Letos so brigadirji glavnino svo
jih sil usmerili spet v izboljšanje 
komunalne infrastrukture. Tako 
so delali na številnih vodovodih 
širom Tolminske (največji vodovo
di : kobariški, tolminski, vodovod 
Potoki - Staro selo, vodovod na 
Temljinah), cestah (cesto v Robe- 
dišče, na Mijo, na Krn, v Fone, v 
Bovščico) pri pologanju telefon
skega kabla iz Bovca v Čezsočo, 
uredili so kanalizacijo v Starem 
selu, očistili pašnike na Hleviščih, 
v Koritu, na šentviški gori, na Ro- 
bediščih itd.»

«Poleg tega je na akciji sodelo
vala specializirana brigada Rde
čega križa Slovenije, ki je orga
nizirala brigadirske vrtce v od
ročnih krajih ter socialno in zdrav
stveno službo za ostarele občane. 
Skupina brigadirjev je nadalje po
magala pri arheoloških izkopava
njih v Mostu na Soči. Še in še bi 
lahko naštevali- Sedaj, ko je ak
cija pri koncu, že lahko ocenimo 
uspehe v letošnjem letu. Brigadi
rji so opravili vse načrtovano de
lo in tudi precej dela izven pro
grama: vrednost opravljenih del 
pa bo znašala nekaj nad 2.5 mili
jarde starih dinarjev, v organiza
cijo same akcije pa je bilo vlo
ženih manj kot 600 milijonov sta
rih dinarjev. Na podlagi teh po
datkov odpadejo vsi pomisleki o e- 
konomski upravičenosti akcije.®

»Kako pa je bilo urejeno življe
nje in druga dejavnost brigadirjev 
na akciji,« smo še vprašali. Školč- 
kov odgovor je bil naslednji:

»Dopoldne delo na trasi, šest ur. 
Popoldne pa se brigadirji organi
zirajo v raznih izobraževalnih krož
kih in tudi sami pripravljajo šte
vilne programe. Brigadirji, ki na 
akcijo prihajajo od vsepovsod, i- 
majo organizirane izlete po okoli
ci, srečanja z domačini, kulturno- 
zabavne prireditve, plese, športna 
tekmovanja in podobno. Na akciji 
je organizirana tudi mladinska po
litična šola (MPŠ), marksistični 
krožek, tečaj slovenskega jezika za 
brigadirje iz drugih republik, ra
dioamaterski in fotoamaterski te
čaj. tečaj prve pomoči, tečaj za 
sodnike košarke, šahovska sekcija.

<
v petek zvečer so pred spomenikom padlih v Prebenegu pripravil! lepo 
komemorativno svečanost ob 38-letnici smrti petih domačink partizan
skih kurirk ter ob 10-letnici postavitve spomenika. Na sliki vidimo pola
ganje vencev (Foto M. Magajna)

DRUŽINSKI MOTORNI ČOLN PRIMEREN ZA DALJŠA KRIŽARJENJA

«Cmddi 22» nordijska pilotina z italijanskega Juga
v
Štirje odlitki zagotavljajo čolnu izredno trdnost

Pri iskanju klasičnih kajutnih 
pilotin no.dijskega tipa. ki ne bi 
bile običajne plavajoče kadi tem
več trdni in zanesljivi izrivni čol
ni, prvič preidemo na neki južno- 
italijanski obrat. Kljub nezauplji
vosti, ki jo ima večina do vsega, 
kar so zgladili v krajih južno od 
Toskane, pa je treba poudariti, da 
marsikatera južnoitalijanska la 
djedelnica zasluži vso pohvalo in 
da se lahko kosa s severno itali
janskimi.

Nedvomno to velja tudi za obrat 
Fiart iz Baie pri Neaplju, k! je 
pri nas znan predvsem zaradi ve
likih kajutnih gliserjev. Poleg teh 
pa Fiart gradi manj znano izrivno 
pilotino »cariddi 22». Že po prvem 
bežnem ogledu tega izrivnega čol
na bomo s presenečenjem opazili 
podobnosti s pilotino »rio 640®. kar 
je zgovoren dokaz, da lahko le ma
lo spremenimo glavne značilnosti, 
če hočemo čoln z dobrimi plovni
mi značilnostmi. V glavnem lah
ko trdimo, da so si trupi zaneslji
vih pilotin podobni kot jajce jajcu, 
razlike so samo v notranji ure
ditvi podkrovja in v kokpitu, saj 
so si celo nadgradnje izredno po
dobne.

Tudi glede samih razsežnosti so 
razlike med posameznimi pilotina- 
mi minimalne. »Cariddi 22» je dol
ga 6,50 metra, široka 2,20 metra, 
tehta pa 1400 kilogramov. Čoln 
je iz običajnih plastičnih mas o- 
jačenih s steklenimi vlakni, ce

lotna struktura pa je narejena 
iz štirih odlitkov (trup. notranja 
ureditev, kokpit in krov z nadgrad
njo), kar daje čolnu izredno trd
nost, obenem ga precej obteži, kar 
pa je pri izvirnih čolnih prednost 
in ne hiba. Še najbolj presenet
ljiva je pri tej pilotini notranja u- 
reditev, saj ima kar tri stalne po
grade, dva v premcu, ki imata v 
sredini še mizico, preko katere 
razgrnemo žimnico za četrti po
grad in enega v osrednjem delu

čolna ob desnem boku, ki je prak
tično ločen od glavne kajute. Le 
navidezno je ta pograd tesnejši od 
ostalih dveh. Že res, da imamo 
noge pod kokpltom, roke in zgor
nji del trupla so izven »tunela®, da 
se lahko nemoteno gibamo in o 
bračamo.

Ob levem boku nasproti tretje
ga pograda je v ločenem in zapr
tem prostoru stranišče z umival
nikom. Povsem razumljivo so pod 
pogradi prostorne komore, v ka

tero spravimo obleke in opremo. 
Taki prostori so tudi pod sedeži v 
kokpitu. ki jo prav tako prosto
ren in smotrno urejen. Ob desnem 
boku je pilotov sedež s krmilnim 
pultom, ob levem boku na pre
gradi, ki ločuje kokpit od kajute, 
je pritrjen zabojček. Ko ga pre
vesimo, prideta na dan gorilnik in 
umivalnik. Nekoliko neobičajna in 
špartanska ureditev, ki pa je smo
trna, saj tako med kuho ne za
smradimo podkrovja. »Cariddi 22»

nima vgrajenega hladilnika, kar 
je edina hiba, če čoln rabimo za 
daljša križarjenja. Vsekakor pa 
ne bi smelo biti večjih težav za 
namestitev manjšega hladilnika, 
v skrajnem primeru . lahko spre
menimo v hladilnik eno od komor 
pod sedeži v kokpitu.

Po vsem tem še nekaj podatkov 
o motorizaciji. »Cariddi 22» ponu
jajo z dizelskim notranjim mo
torjem volvo penta MD11-C20, ki 
ima 20 KM, ali pa z bencinskim 
mercury. Povsem razumljivo za
radi cene goriva je najboljši na
kup z dizlovim motorjem, saj je 
poraba manjša, motor pa je za
nesljivejši od bencinskega. Mo
tor je vgrajen v sredini ob pilo
tovem sedežu, da je težišče čol
na pomaknjeno proti sredini. Mak
simalna hitrost te pilotine je 8,18 
vozla, pri tej hitrosti porabi ne
kaj več kot 3 litre nafte na uro. 
Idealna hitrost pa je za malen
kost nižja od 8 vozlov, ko vgra
jeni dizlov motor porabi le 3 litre 
nafte na uro, preneseno v kilo
metre bomo z enim litrom nafte 
prepluli 5 kilometrov.

Povsem razumljivo ima »carid
di 22» rezervoar za pitno vodo, 
in sicer 130-litrski, medtem ko drži 
tank za gorivo 75 litrov nafte, kar 
nam daje 25 ur avtonomije ali 191 
milj. Kot zadnje naj omenimo še 
ceno, ki je nekaj manj kot 29 mi
lijonov lir. če si • Driskrbimo še 
nekaj dodatne opreme.

dramska sekcija, tečaj cestno pro
metnih predpisov, planinska šola, 
tečaj za mladinske gorske vodni
ke, zgodovinski krožek (za naj
mlajše). V popoldanskem času bri
gadirji navežejo tudi stike z mla
dimi v delovnih organizacijah na 
Tolminskem. Z njimi se srečujejo 
na športnih tekmovanjih, kultur
nih prireditvah, pa tudi na delo
višču in na obisku po tovarnah.®

»Kot je iz vsega tega razvidno, 
je življenje pestro in zanimivo. 
Koliko brigadirjev pa je letos so
delovalo v akciji in iz katerih kra
jev so bili?*

«Letos je na tej akciji sodelo
valo skupno 730 brigadirjev v treh 
izmenah po 28 dni. Organizirani so 
bili v 17 brigadah iz vse Jugo
slavije in pa še skupina mladih iz 
Tunizije. Brigade so letos priha
jale iz naslednjih krajev: Domžale, 
Maribor, Črnomelj, Nikšič, Novi 
Sad (I. izmena); brigada Rdeče
ga križa Slovenije, Ljubljana, bri
gada vseh glavnih mest Jugo
slavije. Radlje ob Dravi, Knin, 
Petrovče, brigada planincev iz 
vse Slovenije, študenti elektroteh
nike iz vse Jugoslavije (II. izme
na); Sarajevo, Uroševac. Ptuj. 
Škofja Loka ter Tunizija (III. iz
mena) .»

»Jože, ti si letos prvič koman
dant na tej zvezni akciji. Povej 
nam nekaj o svojih dosedanjih iz
kušnjah v tem svojstvu?*

Po krajšem premisleku je J. 
Školč odgovoril:

»Uspešno vodenje tako velike 
zvezne akcije zahteva precej na
pora. Najprej je treba imeti solid
ne programe del in družbenih de
javnosti (že pred pričetkom akci
je). Nadalje je potrebna dobra pri
prava samih brigad na akcijsko 
življenje. Tretjič, potrebna je šir
ša družbena podpora in pomoč v 
občini, kjer se akcija vrši. Po
tem pa še dobre sodelavce v sa
mem štabu in nazadnje dosti iz
kušenj in tudi precej odpovedova
nja in dobrih živcev. Če ni 
vsega tega. je dokaj težko delati. 
Sicer pa se po uspešno zaključe
ni akciji pozabi na marsikakršen 
napor in pomanjkljivost. Kot o- 
sebna izkušnja pa je to zame edin
stvena stvar.®

S tem se tudi mi strinjamo; po
leg tega pa ugotavljamo, da je 
MDA Posočje 82 zares dosegla 
svoj cilj. V zaključku pa še želja 
štaba akcije in mladih Tolmincev 
nasploh: v prejšnjih letih so na 
akciji MDA Posočje sodelovali 
tudi mladi iz zamejstva. Upati je, 
da se bodo v prihodnjih letih po
novno odzvali za akcijo, ki se od
vija v najbolj severno - zapadnem 
delu Jugoslavije...

ik
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Pianistka 
Florenza 
Barbalat
Pod pokroviteljstvom Avtonom 

ne ustanove za turizem se je pri
čel preteklo sredo že kar tradi
cionalen ciklus koncertov rGlas- 
beni september». V baziliki sv. 
Silvestra, ki muli prijetno, intim 
no vzdušje za komorne glasbene 
prireditve, smo prisostvovali kem 
certu pianistke Florenze Barba'at.

Mlada umetnica, rojena v Bu 
karešti, je diplomirala v rojstnem 
mestu na konservatoriju »G. Ene- 
scu», mkar je dosegla še vrsto 
priznanj in diplom na raznih iz 
popolnjevalnih tečajih pri znanih 
klavirskih mojstrih, leta 1977 tu 
di na Akademiji sv. Cecilije v 
Rimu. Poučuje na konservatoriju 
v Rovigu.

Barbalatova se je tržaškemu 
občinstvu predstavila z dokaj zah 
tevnim sporedom. V prvem delu 
smo slišali dve Beethovnovi so
nati — op 28 v D duru in op 109
v Es duru, v drugem pa C. Fran
cka Preludij, koral in fugo ter 
Liszt - Paganinijevo Koncertno 
etudo v a-molu.

Ob uglajeni klavirski tehniki je 
njeno oblikovanje obeh Beethov 
novih umetnin izzvenelo v zrelo 
glasbeno izpoved, ki se je odra 
žala v muzikalno prepričljivem 
muzikalnem jtodajanju.

Manj je pianistka prepričala * 
Franckovo skladbo, ki jo je me
stoma interpretirala stilno dokaj 
samovoljno in tehnično ne vedno 
povsem zanesljivo.

Številno občinstvo je mlado u 
metnico nagradilo s toplim priz 
nanjem zlasti še po briljantni iz
vedbi Liszt - Paganinijeve Kun 
certne etude.

V okviru prireditev Glasbenega 
septembra bodo v Baziliki sv. Sil 
vestra še naslednji koncerti: 2. 
in 3. septembra harpistka Susan- 
na Mildonian, 22. in 23. sept. vio
linist Črtomir šiškovič in 29. in 
30. sept. Ludioig van trio v sesta
vi Massimo de Biasio - violina, 
Ulrich von V/rochem - viola in 
Ina Schulter - violončelo.

Med koncerte «Glasbenega sep
tembra* spada tudi nastop Simfo 
ničnega orkestra Radio televizije 
Ljubljana z dirigentom Antonom 
Nanutom in solistom violinistom 
C. Rossijem, ki bo na gradu sv. 
Justa prihodnjo soboto, nadalje 
štirje orgelski koncerti v katedrali 
sv. Justa in nastop komornega 
zbora <tV7alter von der Vogelweide» 
z dirigentom Othmarjem Costo v 
cerkvi Madonna del mar e.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton — Balet
13.30 DNEVNIK 1
17.00 Glasba,

predstave in aktualnosti v 
studiu Barbara D’Urso

17.05 Tom story — risanka
18.40 Drago poletje
19.10 Pota dogodivščin:

Zadnji Mohikanec — 3. del
19.45 Almanah

in Vremenske razmere
20.40 Kojak - TV film

Mlad policaj iz skupine Ro
jakovih sodelavcev je v ved
no večjih finančnih težavah. 
In neki »vodja® podzemske
ga življenja, ki ve v kakšnih 
težavah se je znašel mladi 
policijski agent, mu ponudi 
10 tisoč dolarjev, seveda pod 
pogojem, da bo pri zapisni
kih in pri sodnih poročilih, 
tudi pri pričanju nekoliko 
milejši, spravljivejši, ko bo
do na sodišču obravnavali 
njegove zadeve in ko bo on 
nastopal kot priča. Toda Ko
jak bi ne bil to. kar je. če 
bi zadevi ne prišel do dna...

21.40 Marlene Dietrich — 
dokumentarna oddaja

22.25 Srečanje s kinematografijo 
Filmi, ki jih boste videli na 
velikem ekranu

22.30 športna sreda 
Ischia: Boks
Ob koncu DNEVNIK 
in Vremenske razmere
Drugi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.15 Kuhar za hobbv
17.00 Popoldanski spored
17.15 Naš skupni prijaielj

po romanu C. Dickensa
17.40 Program za mladino 

Čarovnica Bia — risani film 
Pika Nogavičke — mladin
ska nadaljevanka

18.30 DNEVNIK 2 — Športne vesti
18.50 Šport in glasba

oddajo vodi Nino Benvenuti
19.45 DNEVNIK 2 — Vesti
20.40 DNEVNIK 2 - Sikstant
21.30 Frankie in Johnny — film 

Nastopa Elvis Presley 
Spet imamo na sporedu film 
z znanim ameriškim pevcem 
Elvisom Presleyem. Zgodba 
današnjega filma je nasled
nja: na neki ladji, ki je 
hkrati tudi igralnica, nasto
pata tudi dva pevca. Ona, 
pevka, po imenu Frankie se 
zaljubi v Johnnyja. medtem 
ko je on v duševni depresiji, 
ker mu je neka ciganka na
povedala slabo. Po napovedi 
ciganke ga bo motila žen
ska z rdečimi lasmi. In res, 
mladi pevec se začne vrteti 
okoli ženske, ki je pri srcu 
lastniku igralnice. Samo ob 
sebi sc saizumev da postane 
mož ljubosumen, da pride 
do streljanja, vendar se film 
veselo konča.

23.05 DNEVNIK 2 - Zadnje vesti
Tretji konal

17.00 Siracusa: vaterpolo
19.00 DNEVNIK 3
19.20 Poti: Benetke 1982 — 

umetniški bienale
19.50 Sto italijanskih mest: Forli
20.00 Mednarodni filmski festival 

1982
21.15 Obala v megli — film 

Nastopa Jean Gabin
22.40 DNEVNIK 3
23.05 Benetke 1982: 

umetniški bienale 
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

19.00 Poročila
19.05 Gusarji Kapitana Gancha — 

otroška nadaljevanka

19.30 Obzornik
19.45 Jesenska serenada — 

glasbena oddaja 
Jesenske serenade so ena 
od mikavnih prireditev Qb 
septembrskih večerih, ki jih 
vsako leto skupaj organizi
rajo Glasbena mladina Ljub 
ljane in Slovenije ter Tru
barjev antikvariat. Letos se 
obetajo štirje koncerti: kvar
tet trombonov iz Skopja, ki 
tarist Giulio Chiandetti ir 
Italije, violončelist Tomaž 
Sever in že znameniti ohra
njevalci ljudskega izročila 
Mira Omerzel - Terlep, Ma- 
tija Terlep in Bogdan Her
man. Oddaja seveda želi opo
zoriti na prireditve same — 
manj na prihod jeseni — 'n 
prinaša odlomke z lanske 
serenade, na kateri je na; 
stopal Ljubljanski pihalni 
trio in zaigral med drugim1 
deli tudi J. Haydna Diverb- 
mento št. 1 in R. Marosa 
Serenato. Člani tria Fedja 
Rupel, Igor Karlin in Peter 
Stadler so v krajšem kram
ljanju z urednico oddaje 
Jasno Novak dodali še ne 
kaj misli o komornem mu
ziciranju in o svojem Pr<>
gramu.

20.15 Risanka
20.30 TV dnevnik
21.00 Film tedna: Tula

Mustafa Alassane je eden 
najplodovitejših avtorjev er 
ne Afrike. Rodil se je na 
vasi in ko še ni slišal za 
obstoj filma, je sam izumu 
napravo, s katero je svojini 
tovarišem prikazoval, “v 
sam pravi, kitajske električ
ne sence. Po poklicu avto- 
eleklrikar je kasneje izumu 
tudi premikajočo se kamero, 
film pa je odkril po sreča
nju z Jeanom Rouchom. Na
darjeni mladenič se je 'j 
Kanadi izpopolnjeval pri >n°l' 
stru risank Normanu Mac- 
Larenu in se tudi sam lob 
te zvrsti. Njegovim animira
nim filmom sledijo kratki m 
dokumentarni filmi, 1970 Pa 
niegov prvi celovečerni fin*)
ŽENSKE, VILA, AVTO m 
DENAR, v katerem sicer 
kritično opisuje nove ideale 
črne Afrike, vendar je za
radi pomanjkljivih sredstev, 
ki jih je imel režiser na 
razpolago, film tehnično P°'

22.15 Miniature: Med tapiserija«” 
in tapetami na ptujskem 
gradu

22.30 V znamenju
Koper

13.30 Odprla meja — oddaja v 
slovenskem jeziku

Danes bodo v Odprti meji med 
drugimi še naslednje vesti: 
PODLONJER — Razstava vi» 
GORICA — Napoved zborovske 

revije Scgluzzi
GORICA — Razstava Fantoni

—'

i

18.00 TV D - Vesti
18.05 Tista leta, tisti dnevi

dokumentarna oddaja
18.45 TV šola
19.10 Zdravo, otroci — risanke 
19.20 Narodna glasba
20.00 Risanka
20.15 TV D - Stičišče
20.30 črna ovca — film n

Nastopata Vittorio Gass«'®' 
in Lisa Gastoni 
TV D — Danes 
Čas v sliki — dnevnik 
nemškem jeziku 
Ob koncu Odprta meja 
oddaja v slovenskem jezlK ‘

22.00
22.10 ’

TRST A
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 14.00, 1 < .00,

19.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
nase; 8.10 - 10.00 Radijski mozaik: 
Na obisku pri...; 8.30 Potpuri na
pevov in melodij; 9.30 Dramatizi
rani roman; 10.10 S koncertnega 
,n opernega repertoarja: baletna 
glasba; 11.30 - 13.00 Opoldanski 
zbornik: Literarni listi; 12.00 E- 
pigram — odraz časa in razmer;
12.45 Pristopanje k deželnim od
dajam: Slovenska skupnost: «0- 
zeinlje kot bistveni pogoj za ob
stoj manjšinskih etničnih skupno
sti®; 13.20 • 16.00 Iz studia nepo
sredno: 16.00 Klasični album; 17.10 
do 19.00 Razširjeni obzornik: Na 
obisku pri... - Romantične melo
dije; 18.00 Slovenski umetniki na 
Montmartru; 18.20 Priljubljeni mo
tivi.

KOPER
(Slovenski program)

7.00, 7.30, 8.25. 14.00, 15.00 Poro
čila; 7.00 - 8.30 Otvoritev - Glas
ba za dobro jutro; 7.15 Obvestila 
in EP; 7.37 Objave; 7.45 Cestne 
razmere; 8.15 Radijski, televizij
ski in filmski spored; 14.00 Na va
lu radia Koper; 14.15 Kinospo- 
red; 14.30 Zanimivosti: 15.10 Pred
stavitev oddaj in glasbene želje 
poslušalcev; 15.30 Klasična kita
ra: 16.00 Dogodki in odmevi; 16.30 
Glasba po željah: 17.00 Primorski 
dnevnik; 17.15 Aktualna tema:
17.30 Objave, glasba: 17.35 Glas
beni kiosk.

KOPER
(Italijanski program)

7.30, 8.30. 13.30, 19.30 Dnevnik; 
9.30, 10.30. 11.30. 12.30, 14.30, 15.30 
in 17.30 Poročila; 7.00 Glasba za 
dobro jutro: 8.15 Horoskop; 9.00 
Par korakov; 9.32 Lucianovi do
pisniki: 10.15 Popevke; 10.45 Mo
zaik; 11.00 Otroški kotiček; 11.32 
Kim; 12.00 S prve strani: 12.05 
Glasba po željah; 12.50 Popevke:
14.00 Iz Rima s simpatijo in zani
manjem; 14.33 Plošče: 15.33 Poro
čila v nemščini; 15.36 Rock glas
ba; 16.00 Na prostem; 16.15 La 
Vera Romagna; 16.45 Popevke: 
17.32 Crash; 18.00 Aida: 18.30 Plo
šče; 19.15 Zborovsko petje: 1945 
Nasvidenje jutri.

RADIO 1
7.00. 8.00. 10.00, 12.00. 13.00. 19.00.

Poročila; 6.00 - 8.40 Glasbena »S 
tineja; 9.00 Radio anch’io; 
Filmski bienale v Benetkah; D' 
Glasbena hiša; 11-34 Radijska o»a - , ,
daljevanka; 12.03 Takoj se vrnjOTjuaijcvaiuva, tanvj ~
13.15 Master; 14.23 Ulica Asi*8 
Tenda Replay; 15.03 Glasbeni do
kumentarec; 16.00 Svetovno pr 
stvo v kolesarjenju; 17.03 P°leg, 
program; 17.30 Master Under > 
18 00 Glasba in poezija; 18.30 h 
betrotter; 19.15 Draga gla*
19.30 Jazz; 20.00 Variete; ^ 
Dobitniki nagrade «Zgodbe za 'l‘o7 
kogar®; 21.54 Musič stars; 2»' 
Copyright 9,9; 23.03 Telefonski W 
govori.

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00. 10.00, 11.00, lZ-Tj

15.00. 20.00 Poročila;13.00,
Prometne informacije (Koper, 1 .. 
ribor); 7.50 Dobro jutro, ot)'0*-'
8.25 Iz naših sporedov; 8.30 L 
diom na poti; 9.05 Počitniško 
tovanjc od strani do strani: 
Počitniški pozdravi; 9.35 Uho’ 
sredo; 10.05 Z glasbo v dober d ' 
10.35 Turistični napotki 7fl n
goste; 11.05 Rezervirano
11.40 Lokalne radijske postaJe 
vključujejo: 12.05 Ali poznate"'.'.! 
12.35 S pesmijo po Jugosla' Lj
13.10 Veliki zabavni orkestri; 1 N, 
Kmetijski nasveti: 13.40 Ob i*'jj 
ljudske glasbene kulture: $
naših krajev; 14.20 Obvestil® ■„ 
zabavna glasba: 14.30 Priporov 
vam...; 15.05 Razmišljamo, ug01^. 
ljamo; 15.25 Kaši poslušalci , 
stitajo; 16.00 Dogodki in od®*'
16.30 Obvestila in zabavna B . 
ba; 16.50 Radio danes, radi? K, 
tri: 17.00 Vrtiljak: 18.00 Studio 
18.00; 19.00 Poje univerzitetni * j 
»Madrieal Singers®; 19.15
gost; 19.30 Mladi na plasbenijii 
vijah in tekmovanjih; 20.25 O ^ 
stila in zabavna glasba; 20
ko noč. otroci: 20.45 Minute (jj 
samblom Franca Miheliča
Zborovska glasba Tra jka
pieva; 21 25 Saksofon v sik'adW.
slovenskih avtorjev: 22.05 
Purcell: Odlomki iz opere j
in Enej»; 23.15 Informativna .. 
daia v nemščini in an^te^ oe-
28.25 Iz naših sporedov: 23.3" .

pevcev žaba" 1(1
glasbe: 00.05 Lirični utrinki: -
viia .slovanskih

Jazz pred polnočjo • Vosuke 
mashita.

y»'
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kolesarstvo SP V GOODVVODU

Danes na sporedu dirka 
na 100 km za amaterje
Favoriti današnje preizkušnje so kolesaiji iz NDR in SZ 

Nekaj možnosti tudi za Belgijce in Italijane

V *?9®PW00D — Po dirkališčnih 
1 -2n , se bo danes nadaljevalo ko- 

sarsko svetovno prvenstvo, in sicer 
*'Cestnimi vožnjami. Za te vlada 

m največje zanimanje, saj se bodo 
Pomenu proslavljeni asi. kot so Hi- 
aait, Moser, Saronni, Raas, Maer- 

Hns' >W. Vendar ti kolesarji se bo- 
Dr P(tmenl' ae'e v nedeljo, prej bodo 
P eizitusiu svoje sposobnosti ama- 
jrjVGlede teh pa lahko rečemo, 

_o°do imeli spet glavno besedo 
Portniki iz vzhodnih držav, pred- 

Poljaki, Sovjeti in vzhodni 
emci, čeprav strokovnjaki pripi
si0 nekaj možnosti tudi Italija- 
om in Belgijcem. Jugoslovani so 

,„v™a odrezani iz boja za visoko
uvrstitev.

bo torej na sporedu prva 
p eizkušnja. Gre za dirko na 100 km

vanje v »fair - play vožnji*. Na 
skupni lestvici tega tekmovanja vo
di Niki Lauda s 155 točkami, na 
drugem mestu pa je ItaUjan Albo- 
reto s 139 točkami.

TENIS
«FLUSHING MEADOVVS*

NOGOMET DANES V ITALIJANSKEM POKALU

Videmčani in Tržačani tokrat v gosteh
Udinese proti Bariju, Trtestina pa proti Pistoieseju - Derbi kola v Turinu

Tudi razstava «Naša odbojka* na prazniku ŠD Breg

Danes je na sporedu četrto kolo 
italijanskega pokala za profesional
na moštva.

V središču pozornosti je tekma v 
Turinu, kjer se bosta pomerila Ju- 
ventus in Milan. Juventus je ekipa

SPORED
CESTNE VOŽNJE
Uanes, 1. 9.: Ekipna vožnja na 100

m *a amaterje.
dift na 61,2 km za ženske;

sa na 183,4 km za amaterje. 
gl0' l: Dirka na 275 km za profe-

oziroma reprezentance.
k jepre?.entanco sestavljajo po 

sjavnikj NDR in Sovjetske zveze.
esarji, favoriti pa so pred-

so selektor Gregori pravi, da
izbr Belg*jci ze'° močni, za svoje 
viti aPce Pa meni, da znajo pripra
vi presenečenje, čeprav bi
itiM zadovoljen, da bi se uvrstiU 
teni prv*b deset. Italijansko repre- 
SaHa.nco bodo danes sestavljali Ce- 

Bottoia, Ghirotto in Pagnin. 
tey zadeva Jugoslovane pa moramo 
^ • da bodo tekmovali brez večjih 
liala *z-iemen uspeh bi prečstav- 
He5 ze uvrstitev okrog desetega
»p' kar pa je skoraj---------

ljena oodw°odu je torej v
za nastop kolesarjev v cest- 

ve,v°žnjah. Proga je po mnenju 
ialtrč6 PreceJ lahka, tako da ni pri- 
pa J'31' večjih selekcij. Kljub temu 
b^a priti do raznih pobegov, saj 
tetrii?lrke za posameznike po kilo- 
točj t Ze}° dolge in bi znale načeti 
lesar' U(^ dobro pripravljenih ko-

nemogoče. 
vse priprav-

v.*uda vodi
~ Niki Lauda je za VN 

Pteiei ** je bila v nedeljo v Dijonu, 
” 25 točk, veljavnih za tekmo-

Uspešen start 
Ivana Lendla

NEW YORK — Sinoči se je pri
čel veliki teniški turnir v Flushing 
Meadowsu, na katerem merijo mo
či vsi najboljši teniški igralci na 
svetu.

V prvem kolu je Čehoslovak Ivan 
Lendl premagal Ramesha Krishna- 
na (Indija) s 6:4, 7:6, 6:1.

»čudežev*, saj razpolaga s takimi 
igralci, ki poleg rezultata jamčijo 
tudi prvovrsten nogometni spektakel. 
Milan pa je, kot kaže, začel letoš
njo sezono zelo resno in je v do
sedanjih treh tekmah zbral 5 točk 
(kot Juventus).

Zelo zanimivi bosta dve tekmi med 
prvoligaši: Verona - Roma in še 
posebno Fiorentina - Piša. V tej 
tekmi, ki je med drugim tudi dežel
ni derbi, imajo igralci Fiorentine 
edinstveno priložnost, da na igrišču 
«odgovorijo» strupenim kritikam, ki 
so sledile po porazu s Campobassom 
(0:1) in remiju s Cavesejem (0:0).

Udinese, ki je doslej zbral polno 
število točk s tremi zmagami v do
sedanjih tekmah, bo imel drevi tež
ko nalogo, naj se bo v Bariju spo
prijel z domačini, ki so v prejšnjem

Edinho (Udinese)
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OD KOD VES TA DENAR ■ ■ ■

Na svetu živijo ljudje različnih predispozicij. Nekateri so znan
stveniki, delavci, inženirji, učitelji, mornarji, spet drugi dimnikarji, 
športniki, vojaki, tretji pa se ukvarjajo z žeparstvom, goljufijo, krimi
nalom, itd. Seveda, to niso dane predispozicije, večkrat ni druge izbire 
in tudi med goljufi večkrat najdemo prave umetnike, če že ne »penijev*. 
Goljufija je v svetu močno razpasena zadeva in z njo se srečujemo 
vsak dan. Imamo vseh vrst goljufij, od malih pa do velikih. Na srečo 
pa, da se s tem «športom» ukvarja le manjše število ljudi, drugače bi 
nam zares trda predla.

Laž ima kratke noge, pravijo in slej ali prej zagleda beli dan. 
Velikokrat nas preseneti, ker ima neslutene dimenzije. Velikokrat nas 
pušča ravnodušne, kajti poznamo jo vsi. Velikokrat pa osupne, pred
vsem ko gre za zadeve, ki niso zasebnega, temveč javnega značaja. 
Tako je tudi v športu, v katerem v zadnjem času kraljuje škandal. 
Spomnimo se na podkupovanje v italijanskem nogometu, na črne fonde 
v Franciji in v Jugoslaviji, na več sto milijonske nagrade amaterjem, 
na dogovarjanja na športnih igriščih.

Vendar, kar se dogaja ta čas v jugoslovanskem športnem svetu pre
sega vse meje spodobnosti in je v radikalnem nasprotju s samouprav
ljanjem in načeli socializma. Jugoslovansko finančno ministrstvo je 
zadnji čas opravilo zanimivo »anketo*, ali bolje rečeno preiskavo v 758 
klubih vseh športnih disciplin. Zaključki niso spodbudni, nasprotno, 
nad njimi bi se morali odgovorni zamisliti. V vseh teh klubih je kaj 
neregularnega. V obdobju 1976-1981 so ti klubi «zaslužili» natanko osem 
milijard in pol novih dinarjev, potrošili pa 9 milijard in sto milijonov. 
Vendar — v tem grmu tiči zajec: nihče ne ve, od kod denar in kam 
so ga «zaružili*, saj je le malo takih društev, ki bi imela računovodske 
knjige. Zanimivo pa je, da so bili na plačilnem seznamu nekaterih tudi 
sinovi, žene, starši uslužbencev, ali celo taki, ki sploh jih ni v Tej dolini 
solz. Kaže, da so šli zneski v stanovanja, avtomobile, draga potovanja 
na tuje, darila, na prvem mestu te velegoljufije pa so seveda nogo
metni klubi.

Denar je torej prišel iz nič in prav tja tudi šel, v nič, v slabo luč 
in smešnost pa < zahaja v zadnjih časih tudi šport v SFRJ, s častnimi 
izjemami, seveda.

Današnji spored
SKUPINA 1: Benevento - Torino; 

Cagliari - Palermo, Reggiana - 
Monza.

SKUPINA 2: Pistoiese - Triestina, 
Varese - Ascoli, Sampdoria - Bre
scia.

SKUPINA 3: Atalanta - Perugia, 
Lazio - Napoti, Salernitana - Avel- 
lino.

SKUPINA 4: Campobasso - Noce- 
rina, Cavese - Bologna, Fiorentina - 
Piša.

SKUPINA 5: Modena - Lecce, 
Spal - Como, Verona - Roma.

SKUPINA 6: Catania - Padova, 
Pescara - Genoa, Juventus - Milan.

SKUPIN A 7; Catanzaro - Cremo- 
nese. Sambenedettese - Arezzo, Pa- 
ganese - Cesena.

SKUPINA 8: Bari - Udinese, In- 
ter - Foggia, Rimini - Vicenza.

kolu poskrbeli za veliko preseneče
nje: zmago nad Interjem. Menimo, 
da bi Videmčanom lahko zadostoval 
tudi neodločen izid. ki bi jim odprl 
vrata za kvalifikacijo glede na dej
stvo. da bodo Videmčani igrali od
ločilno tekmo z Interjem na doma
čem igrišču.

Triestina pa bo gostovala v Pistoi. 
proti drugoligašu. ki ima še nekaj 
možnosti za uvrstitev. Pistoiese bi 
se namreč še lahko uvrstil v na
slednje kolo, '*o bi premagal Trie- 
stino in potem nd domačem igrišču 
prevladala še Sampdorio. Proti taki 
ekipi se bo skušala Triestina oddol
žiti za nedeljski poraz z Brescio.

Franclia — Poljska 0:4
PARIZ - V sinočnji prijateljski 

nogometni tekmi je Poljska sredi 
Pariza premagala Francijo kar s
4:0 (1:0).

STRELCI: Jalocha (28’), Kup-

cewicz (62’ in 64’) ter Buncol (68’ 
iz enajstmetrovke).

Gledalcev je bilo 20.000.
Že 33 let Francija ni doživela pred 

svojimi navijači takega poraza. Za 
tako katastrofo tudi ni opravičilo, 
da so Francozi igrali brez Giressa 
in Platinija. Pri Poljakih je na
mreč manjkal Boniek.

Filipinec Torre presenetil
TOLUCA — Mehiški medcelinski 

šahovski turnir se je končal. Ma
džarski velemojster Lajos Portisch 
se je že šestič uvrstil na turnir kan
didatov za izzivalca svetovnega pr
vaka Karpova, kar je bilo tudi pri
čakovati. Za veliko presenečenje pa 
je poskrbel 31-letni filipinski vele
mojster Eugene Torre. Ta se je 
tudi uvrstil na turnir kandidatov in 
zbral isto število točk kot Portisch. 
Za seboj je pustil znane šahiste 
kot so Spasski, Polugajevski, Ador- 
jan in Hulak, ki je zasedel skrom
no 11. mesto.

V okviru športnega praznika ŠD Breg je bila tudi razstava »Naša odbojka* (zgodovina odbojke pri Bregu 
od leta 1965 do 1982 v slikah), ki je privabila lepo število »odbojkarskih radovednežev*
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V NEDELJO SO SE MLADI ODBOJKARJI ŠTANDREŠKE JUVENTINE VRNILI DOMOV

Priprave na Bledu povsem uspele
V nedeljo popoldne so se mladi 

odbojkarji Juventine iz štandreža 
vrnili iz desetdnevnih priprav z 
blejskega jezera.

Prva ocena, ki jo lahko takoj ob 
vrnitvi damo, je, da so bile pripra
ve nadvse uspešne. Mladi odbojka
rji so namreč znatno napredovali 
(tehnično in kondicijsko), poleg te
ga pa je to bila enkratna izkušnja 
za štandreško športno društvo, s 
katero nameravajo v naslednjih le
tih nadaljevati. Letos so namreč 
igralci Juventine prvič šli na po
dobne priprave in prepričani smo, 
da se jim b i to v mladinskih prven
stvenih zelo obrestovalo.

Glede poteka priprav naj omeni
mo, da je šlo vse po načrtovanem. 
Trenirali so v glavnem na prostem, 
v primeru slabega vremena pa v 
telovadnici osnovne šole na Bledu. 
Poleg tega, kot smo izvedeli od 
štandreškili odbornikov Juventine, 
so igralci opravili vrsto izletov v 
hribe (Pokljuka), ter prisostvovali 
tudi odbojkarski tekmi med ženski
mi ekipami Bleda in beograjske še- 
sterke. Tudi disciplina in zavzetost 
udeležencev je bila na zadovoljivi 
ravni* kar potrjuje voljo mladih do
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NOGOMET «P0KAL RESTAVRACIJE KRIZMAN»

Neodločeno med Zarjo in Primorjem
Neodločen izid pravilno plačilo za obe ekipi - Drevi Pol. Opicina-Domio

PRIMORJE - ZARJA 1:1 (0:0)
PRIMORJE: Micor (v 46. min. Adamič), Tomizza, Marjan Štoka, 

VValter Husu, Angileri, Antoni, Dinoi, Caharija, Sardo, Dibenedetto (v 
75. min. Gabrijel Husu), Vasilij Štoka (v 46. min. Rustja).

ZARJA: Puzzer, Grgič, Tognetti, Franco, Macor, Križmančič, F. 
Ražem, Benčič (v 75. min. Sossi), Leonarduzzi, Gatta, Vojko Ražem. 

STRELCA: v 70. min. Dinoi in v 88. min. Gatta.
SODNIK: Vedana iz Trsta

°s®etek
MIHI *

* otvoritvenega srečanja v Repnu za «Pokal restavracije 
Križman* med Krasom in Domiom

V prvi tekmi B skupine sta se si
noči v Repnj pomerili enajsterici 
Zarje in Primorja.

Tekma je bila poprečna in ekipi 
nista pokazali nič posebnega. Enaj
sterici sta se sprijaznili z delitvijo 
točk, ki pravično odraža dogodke na 
igrišču.

Na spolzkem, vendar odlično pri
pravljenem repenskem pravokotniku 
je imela Zarja v p.p. nekoliko več 
od igre, ustvarila si je nekaj povolj- 
nih priložnosti, vendar je bil nasprot
nikov vratar vedno na pravem me
stu.

V nadaljevanju se je ponovila sli
ka iz prvega dela igre. Prvi zade
tek tekme je dosegel Dinoi, ki je v

MEMORIAL ŽARKA RACETA*

SAN GIOVANNI DRUGI FINALIST
^oči je visoko premagal moštvo Fortituda - V finalu proti Primorju

S. GIOVANNI — FORTITUDO 5:0 (4:0)
^OVANNl: Covi, Visintin, Ferluga, Polil, Francini, Klet, Fa- 

^»‘s, Chelleri, Romano, Umek. ,
,.|“TlTUDO: Scarzia, F. Fontanot, Reitner, Pintus, Baldassin, 
-3°, R. Fontanot, Braico, Reppa, Predonzani, Caharija. 
*«ELci; v 4. minuti Favento, v 6. in 27. min. Romano,

°Un. Chelleri.
v 42.

a Polfinale »Racetovega me 
j * h- Giovanni - Fortitudo je 
h pGvno vreme.
>v« -u pa s* ie enajsterica 

annija že v prvem delu sre- 
i aSotovila pot v finale. Tr- 
e u namreč spravili v mrežo 

. enajsterice v prvih 45 mi 
gre že 4 gole in v nadalje- 

glavnem nadzorovali na-

, SPORED
V- ob 20.00
r,nale za 3. mesto

<T|TUDO - PORTUALE 
’ 4' 9- oh 20.00
H(m",ar!c 1. mesto 
. !<JE _ SAN GIOVANNI

, ,ekmi bosta na proseškem

sprotnika, ki je moral po izključitvi 
Predonzanija igrati v desetih.

Zaslužena zmaga S. Giovannija to
rej, ki se bo v soboto pomeril s 
Primorjem za prvo mesto.

Portuale in Fortitudo pa bosta i- 
grala v petek mali finale za tretje 
mesto. (Rupel)

Ob robu proscškjja
pravokotnika...

Čeprav se košarkarji Jadrana 
vneto pripravljajo za prvenstvo, 
smo med tekmo Primorje Portua
le opazili košarkarja K. Starca.

«Kljub intenzivnim treningom si 
prišel na tekmo. Kaj te je priva
bilo?»

»V prvi vrsti, ker me nogomet, 
zanima, nato ker so vodstvo prose- 
škega kluba letos prevzeli mladi

domačini, ki jih dobro poznam in 
jim tudi zaupam. Delovanje društva 
se bo gotovo nekoliko spremenilo 
in prepričan sem v boljše. Z zani
manjem opažam danes, da igra v 
vrstah Primorja precej mladih, kar 
dokazuje, da hoče vodstvo v prvi 
vrsti uveljaviti mlade sile in to se 
mi zdi zelo pozitivno.*

«Razlika med košarko in nogo
metom?»

»Oba sta izredno lepa športa, saj 
kot pri košarki tudi pri nogometu 
pride do izraza sad skupnega dela, 
to je skupne igre in ne ekshibicija 
posameznikov. Glede našega nogo
meta bi rad pripomnil, da je morda 
že napočil čas, ko bi morali prebiti 
vaški kampanilizem in začeti raz
mišljati, da je tudi pri nogometu 
mogoče narediti to, kar smo nare
dili pri košarki z Jadranom. Pre
pričan sem, da če bi se naši klubi 
domenili in sestavili mlado nogo
metno ekipo, bi ta lahko igrala v 
1 amaterski ligi in se nato posto
poma povzpela še višje. S tem zdru 
ževanjem bi torej obogatili in izbolj
šali naš nogomet in ne bili v se
danjem zastoju z drobljenjem mo
či.* (B. R.)

16-metrskem prostoru uspešno izkori
stil podajo Dibenedetta z desne stra
ni. Potem ko je minuto prej vratar 
Adamič odlično posredoval, pa je 2 
minuti pred končnim sodnikovim 
žvižgom storil očitno napako, ki je 
dopustila Gatti, d-> je stanje izena
čil. (Z.S.)

SPORED
A SKUPINA

Jutri ob 19.00: Kras - Pol. Opicina
5.9. ob 20.30: Breg - Domio
7.9. ob 20.30: Pol. Opicina - Breg
9.9. ob 20.30: Kras - Breg

B SKUPINA
Danes ob 20.30: Gaja - Primorje
Jutri ob 21.00: Vesna - Zarja
6.9. ob 20.30: Gaja - Zarja
8.9. ob 20.30: Primorje - Vesna 

10.9. ob 20.30: Vesna - Gaja
Polfinalni tekmi bodo odigrali 13. 

septembra, prva bo na sporedu ob 
19. uri, druga pa ob 21. uri.

Finale za tretje mesto bo 15. 
septembra ob 19. uri, za prvo me
sto pa istega dne ob 21. uri.

KOŠARKA

TURNIR V SANREMU

Bosna zadnja
SANREMO — Na mednarodnem 

košarkarskem turnirju v Sanremu 
je sarajevska Bosna osvojila četrto, 
oz. zadnje mesto, čeprav so Sara
jevčani v zadnjem kolu premagali 
francosko moštvo Antibesa.

Na tem turnirju pa je zanesljivo 
zmagal Ford iz Cantuja.

IZIDA 3. KOLA
Ford - Scavolini 102:85
Bosna - Antibes 81:71

KONČNA LESTVICA 
1. Ford Cantu 6 točk; 2. Scavolini 

Pesaro 2; 3. Antibes 2; 4. Bosna 
Sarajevo 2.

Poleg raziskovanja 
tudi športne tekme

V teh dneh poteka v Doberdobu 
»Mladinski raziskovalni tabor Do
berdob 82», ki ga prirejajo Sloven 
ski raziskovalni inštitut, Narodna in 
študijska knjižnica (Zgodovinski od 
sek) in Društvo naravoslovcev in 
tehnikov. Ob tej priliki so se or

ganizatorji domenili tudi z domači
mi športno-mladinskimi organizaci
jami, da priredijo skupni rekreacij- 
sko-športni večer.

Dogovorili so se, da bo športni 
večer v petek, ob 20. uri na občin
skem odbojkarskem igrišču v Do
berdobu (za šolskim poslopjem) 
Ekipe pa se bodo pomerile v moški 
in ženski odbojki. Na eni strani 
mreže bosta stali ekipi Mladinskega 
raziskovalnega tabora »Doberdob 
82», na drugi pa mešani šesterki 
mladinskega odseka KD Jezero (Do 
berdob) in Kulturnega društva 
Kras Dol - Poljane, (ik)

ODBOJKA

Italija — Kitajska po TV
Italijanska televizija bo prena

šala na svoji tretji mreži odboj
karsko tekmo med Italijo in Kitaj
sko. Tekma, ki zaključuje turnir v 
Rimu, bo na sporedu v nedeljo 
popoldne.

igranja in resnega pristopa do te 
športne panoge.

Odbojkarski tečaj na Bledu je vo
dil trener Jožef Cej; redna sprem
ljevalca pa sta bila Luigi Treu (od
bojkarski sodnik, ki je v večernih 
urah imel tudi teorijo odbojkarske 
igre in pravila) in Bogdan Šuligoj. 
Občasno pa so se priprav udeležili 
tudi trenerji Boris Cotič, Sandro 
Corva in Ivan Plesničar (slednja 
sta tudi odgovorna pri ŠD Juven- 
tina za odbojko in organizatorja 
tečaja).

Torej, prvi odbojkarski tečaj na 
Bledu goriških odbojkarjev je po
vsem uspel. Doseženi cilji, ki so bili 
načrtovani najprej v okviru šport
nega društva Juventine, nato pa še 
pri Komisiji za odbojko pri terito
rialnem odboru ZSŠDI za Goriško, 
so lahko pomembna osnova za na-

Odbojkarski tečaj 
pri Banih
Vsi tisti, ki so se prijavili za 

tečaj pri Banih preko lastnega 
društva s posebno prijavnico, 
naj se zberejo juLi, 2. sep
tembra, ob 8.30 pri Banih.

Tečaj bo potekal takole:
8.30

zbor trenerjev in tečajnikov; 
od 9. do 11. ure: 

jutranji trening; 
od 11. do 12.30: 

programirani odmor; 
od 12.30 do 13.30: 

kosilo;
od 13.30 do 15.00: 

programirani počitek; 
od 15.00 do 17.00: 

ponnldan«ki trening; 
ob 17.30 odhod.

daljnji razvoj te tradicionalne šport
ne panoge na Goriškem.

ŠD Juventina se ob tej priliki 
zahvaljuje vsem, ki so na kateri
koli način pripomogli, da je tečaj 
na Bledu uspel. Posebna zahvala 
pa naj gre Športnemu klubu Bled, 
ki je še dodatno prispeval, da so 
bile priprave v tem lepem in pri
mernem kraju. (—ik—)

BALINANJE

NA TURNIRJU ČETVERK

Bazoviška Zarja 
prva v Hrpeljah

V počastitev občinskega praznika 
je balinarski klub Jadran - Hrpelje 
Koriza organiziral turnir četverk, na 
katerem je sodelovalo šest ekip. 

Kljub deževnemu in hladnemu vre-

I menu je organizatorju uspelo turnir 
| izpeljati do konca.

V finalnem srečanju je ekipa Za
rje iz Bazovice premagala Štrped 
(Buzet) s 13:7, za 3. mesto sta se 
pomerila Draga Orlek in domači 
Jadran. Zmagali so gostje s 13:10.

Končni vrstni red
1. Zarja Bazovica
2. Štrped Buzet
3. Draga Orlek
4. Jadran Hrpelje - Kozina

Za najboljšega igralca na turnirju 
so proglasili Toma Pečarja (Zarja).

TENIS

Finale turnirja «Volvo»
MAHWAH — V finalnem dvobo

ju na ženskem teniškem turnirju 
»Volvo* (nagradni sklad 100 tisoč 
dolarjev) je Thompsonova premaga
la Bungejevo s 7:6, 6:3.

Zmaga G. Mayerja
JERICHO — V finalu turnirja 

»Hamlet Callenge Cup* je ameri
ški igralec Gene Mayer premagal 
Krieka s 6:3, 6:2.

NOGOMET

1. JUGOSLOVANSKA LIGA

Olimpija v Nišu
Danes bo četrto kolo nogometnega 

prvenstva prve jugoslovanske zvez
ne lige.

V središču pozornosti je seveda 
tekma v Nišu, kjer bo Olimpija sku
šala obdržati prvo mesto na lestvi
ci, ki ga zaseda skupno z Dinamom 
iz Zagreba, ki bo igral v Beogradu 
proti istoimenskemu moštvu, in Sa
rajevom. ki bo jutri pred domačim 
občinstvom igral z Veležem. To tek
mo bo prenašala jugoslovanska tele
vizija.

DANAŠNJI SPORED
Sloboda - Osijek, Dinamo (Vinkov- 

ci) - Željezničar, Radnički - Olim
pija. Rijeka - Hajduk, Vardar - 
Partizan, Vojvodina - Crvena zve
zda, Galenika - Budučnost, Beograd 
- Dinamo (Zagreb). Tekma Saraje
vo Velež ho jutri

VATERPOLO

Mladinsko EP
VARNA — V teh dneh se v Var

ni odvija evropsko mladinsko pr
venstvo. Končale so se kvalifikacij
ske skupine. V polfinale pa so se 
uvrstile: Madžarska. Italija, SZ,
Jugoslavija, Romunija, ZRN, Špa
nija in Nizozemska.
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OBVESTILA
ŠD Polet — kotalkarska 
sekcija

obvešča, da se bodo danes, 1. 
septemb-a, pričeli redni kotalkar- 
ski treningi za vse skupine po 
običajnem urniku.

■* • •

Športna šola Trst
sporoča, da bo seja glavnega od
bora jutri, 2. septembra, ob 20. 
uri v Ul. sv. Frančiška, 20.

• ♦ *

ŠD Polet — kotalkarska 
sekcija

priredi začetni kotalkarski tečaj 
s pričetkom 5. septembra. Vpiso
vanje na kotalkališču v Repen- 
tabtski ulici vsak dan razen ob 
sobotah in nedeljah od 18. do 
20. ure.

• • •

SPK ČUPA iz Sesljana
obvešča člane, da bo izredni ob
čni zbor v soboto, 4. septembra 
1982, v Gregorčičevi dvorani v 
Ul. sv. Frančiška 20 ob 20. nri 
v prvem in ob 20.30 v drugem 
sklicanju.

DNEVNI RED
1. Sprememba statuta
2. Privezi

Športni praznik ŠD Breg
ŠD Bieg obvešča, da se bo 

športni praznik ŠD Breg, ki je v 
soboto in nedeljo zaradi slabega 
vremena odpadel, nadaljeval da
nes.

Odprta ho seveda tudi razsta
va «naša odbojka*.

* • *

Košarkarski odsek ŠZ Bor
obvešča, da se bodo priprave po
sameznih moštev začele ob na
slednjih datumih:
MINIBASKET (trener štokelj) — 

sreda, 22. septembra, ob 15.30 
PROPAGANDA (Oblak in Fur

lan) — petek, 10. septembra, ob 
15.30

DEČKI (Raseni in Vascotto) — 
ponedeljek, 6. septembra, ob
17.00

KADETI A (1967/68) (Vatovec) - 
sreda, 1. septembra, ob 18.00 

KADETI B (1966) (Klobas in Polf 
šak) — petek, 3. septembra, ob
19.00

MLADINCI (Okretič) — ponede
ljek, 6. septembra, ob 20.00 

ČLANI (Ožbolt in Pegan ) — po
nedeljek, 6. septembra, ob 20.00 
Začetniki in novi igralci se lah

ko vpišejo neposredno na trenin
gu. Priporočamo točnost in goto
vo udeležbo!3. Razno ODBOR

............. ................................................... ................................................................................................................................. ............... mu.... ................... .

POKRAJINSKA ATLETSKA ZVEZA JE OBJAVILA LESTVICE ZA KADETINJE IN DEKLICE

Predvsem v metih slovenske predstavnice odlične
Pred dnevi smo objavili pregled 

pokrajinskih lestvic prve polovice 
sezone za kategoriji kadetov in deč
kov. Pregled nadaljujemo s kate
gorijama kadetinj in deklic.

KADETINJE
(letnika 1968/69)
V teku na 80 m se je zelo dobro 

izkazala Jadranka Čulav, ki se je, 
kljub temu da tekmuje prvo leto v 
tej kategoriji, uvrstila na drugo me
sto z rezultatom, ki sodi med naj
boljše v deželi. Žal pa je stanje v 
drugih tekih slabše, saj se nobena 
slovenska atletinja ni uvrstila na te 
lestvice. Izjema je le tek na 80 m 
z ovirami, kjer je Elena Kalc osvo
jila drugo mesto. Tudi njen čas so
di med boljše v deželi.

V skoku v daljino so se uvrstile 
tri atletinje, vendar pa sta tako Ja
dranka čulav kot Elena Sancin 
zmožni boljših dosežkov, kar sta do
kazali na neuradnih tekmovanjih. 
V skoku v višino sta zadovoljive re
zultate dosegli Veronika Gerdol in 
Lidija Glavina, ki prav tako na
stopata šele prvo leto med kadetki- 
njami.

V vseh treh metih so prvo mesto 
na lestvici dosegle slovenske atleti
nje. Elena Kalc je bila najboljša 
tako v metu krogle kot v metu’ di

ska z zelo dobrimi rezultati. V me
tu kopja je prvo mesto osvojila Mi
rjam Gregori, prav tako z odličnim 
rezultatom. Dobro so se uvrstile tudi 
Elena Sancin, Veronika Gerdol, Ja
dranka Čulav in Tanja Kakovič.

80 m: 1. Zoch (SGT) 10”5; 2. Ja
dranka Čulav (Bor) 10”6.

80 m ovire: 1. Capitanio (SGT) 
13’’2; 2. Elena Kalc (Bor) 13”9.

Višina: 1. Makovec (Edera) 1,50 
m; 7. Veronika Gerdol (Bor) in Li
dija Glavina (Bor) 1,35 m.

Daljina: 1. Aprea (CSI) 4,6" m; 
4. Jadranka Čulav (Bor) 4,53 m; 8. 
Elena Kalc (Bor) 4,35 m; 10. Ele
na Sancin (Bor) 4,24 m.

Krogla (3 kg): 1. Elena Kalc (Bor) 
9,59 m; 3. Elena Sancin (Bor) 8,50 
m; 4. Jadranka Čulav (Bor) 8,04 m; 
9. Mirjam Gregori (Adria) 7,38 m.

Disk (1 kg): 1. Elena Kalc (Bor) 
24,52 m; 3. Elena Sancin (Bor) 21,12 
m; 4. Veronika Gerdol (Bor) 20.40 
m; 7. Tanja Kakovič (Adria) 18,36 
m; 10. Mirjam Gregori (Adria) 16,84 
m; 11. Agata Kuhar (Bor) 15,98 m.

Kopje (400 g): 1. Mirjam Gregori 
(Adria) 29,94 m; 3. Veronika Ger
dol (Bor) 22,70 m; 5. Tanja Kako
vič (Adria) 20,06 m; 8. Cristina Por- 
corato (Adria) 17,76 m: 9. Jadran
ka Čulav (Bor) 17,64 m.

DEKLICE
(letnika 1970/71)
V teku na 60 m je Tanja Kalc s 

časom 8”2, ki predstavlja deželni 
rekord, dokazala, da je nedvomno 
najboljša v tej disciplini. To doka
zujeta tudi osvojena naslova pokra
jinske in deželne prvakinje. Tudi v 
teku na 60 m z ovirami imajo slo
venske atletinje premoč, saj so za
sedle kar pet najboljših mest. Naj
boljša je bila tudi v tej disciplini 
Tanja Kalc. V teku na 1000 m sta se 
dobro uvrstili Marisa Viller in Varka 
Kozlovič, v skoku v višino pa Vera 
Kermec. Poljanka Pavletič si je z 
izidom 3,97 m v skoku v daljino 
prisvojila tretje mesto. Zelo dober 
izid je doseg' a tudi Lara Tinta, ki 
z veliko prednostjo vodi na lestvici 
meta kroglice. Nazadnje naj omeni
mo še zelo dober čas Borove štafete 
4X100 m.

60 m: 1. Tanja Kalc (Bor) 8"2; 9. 
Erika Succi (Bor) 9”3.

1000 m: 1. Zampino (S. Giacomo) 
3’27"9; 2. Marisa Viller (Adria) 3 
minute 35”5; 6. Varka Kozlovič 4 
minute 00”4.

60 m ovire: 1. Tanja Kalc (Bor) 
11”0; 2. Vera Kermec (Bor) 11”2; 
3. Poljanka Pavletič (Bor) 11”4; 4. 
Carmen Natural (Bor) in Erika Suc
ci (Bor) H"5.

Višina: 1. Meucci (Prevenire) 1 
m 48 cm; 3. Vera Kermec (Bor) 
1,20 m.

Daljina: 1. Massalin (Edera) 4,01 
m; 3. Poljanka Pavletič (Bor) 3 m 
in 97 cm.

Kroglica (300 g); 1. Lara Tinta 
(Bor) 31,30 m; 2 Alessandra Sum- 
beraz (Adria) 26,12 m; 3. Martina 
Gherlani (Bor) 23.48 m.

štafeta 4X100 m; 1. S. Giacomo 
57”9; 2. Bor 58'0.

Štafeta ?X800 m: 1. S Giacomo 
8’45”3; 2. Bor 9'42”5. (C. D.)

BOKS

Drevi Oliva — Navarro
FORIO DTSCHIA - Drevi bo na 

sporedu dvoboj med Patriziom Olive 
in Lucianom Navarrom, ki bo ve
ljal za italijanski naslov superlahk« 
kategorije. Za Olivo bo ta dvoboj 
dober test pred poskusom osvojitve 
evropskega naslova iste kategorije.

AVTOMOBILIZEM

Tambay okreva
RIM — Ferrarijev pilot Patricl 

Tambay, ki boleha za cervikalnin 
sindromom, bo lahko začel tekmo 
vatj v drugi polovici prihodnjega 
tedna, saj bolečina izginja.



Uredništvo, upravo, oglasni oddelek
»UST. Ul. Montecchl 6, P P 559 lel. (040) 79 45 72 (4 linije) TU 460270
Podružnico Gorica Drevored 24 maggio 1 Tel. (0481) 83352 (85723)
Naročnino
Mesečno 8.000 lir — celoletno 59.000
V SFRJ številko 6.00 din, ob nedeljah 6 00 din, za zasebnike mesečno 90,00, 
letno 900.00 din, zo organizacije in podietio mesečno 120.00, letno 1200.00.

PRIMORSKI DNEVNIK
Postni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 Stran 6

Za SFRJ 7.<rc račun 50101-603-45361 ADIT — DZS 61000 Ljubljon# 
Gradišče 10/11. nad., telefon 223023

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš. 43 mini
32 400 lir. Finančni 1.100, legalni 1.000, osmrtnice po formatu, 

sožalia 1.500 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 18%. Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

i i čti n italijanske tj
jfi ig zveze časopisnih |1. septembra 1982 Odgovorni urednik Gorazd Vesel

Izdaja I 
in tiska V založnikov FIEG

VEDNO VEČ EKONOMISTOV PRIPOROČA TAKO OBLIKO FINANCIRANJA PODJETIJ

Politika kreditiranja v Sovjetski zvezi uspešnejša 
kot zagotavljanje sredstev iz državnega proračuna

Pobude v tem smislu sodijo v okvir prizadevanj za večjo storilnost in go
spodarsko učinkovitost - Večina podjetij vrača pravočasno bančna posojila

(Dopisnik Dela 
za Primorski dnevnik)

MOSKVA — Kreditiranje kapital 
nih naložb v sovjetskem gospodar
stvu že nekaj let ni nobena novost, 
vendar pa v zadnjem času vseeno 
presenečajo odločne zahleve neka
terih ekonomistov, ki pravijo, da jc 
treba v prihodnosti to obliko finan 
ciranja gospodarskega razvoja v 
deželi še povečati. Zagovorniki kre 
ditiranja namreč poudarjajo, da so 
takšne investicije veako bolj učin 
kovite kot državne, saj so podjet:a 
zainteresirana za to, da bi sposoje 
na sredstva čimbolj smotrno po 
rabila

Najbolj odločen korak h krediti 
ranju investicijskih naložb v sovjet 
skem gospodarstvu je bil narejen 
pred tremi leti, ko je sovjetska par
tija sprejela sklep o nujni izpopol

nitvi gospodarskih mehanizmov v 
deželi in ko je bila na vseh nivo
jih brez ugovarjanja sprejeta zah
teva. da je treba povečati gospodar 
sko učinkovitost Sovjetske zveze 
ter povsod spraviti proizvodnjo na 
zeleno vejo. Kreditiranje gospodar 
skega razvoja, ki je veljalo prej 
dolgo za tipičen ostanek «kapita- 
lističnili blagovno denarnih in trž 
nih odnosov,>, je postalo v tej zvezi 
eden od najbolj pomembnih inštru 
mentov nove sovjetske ekonomske 
politike, ki si je zadala cilj. da - 
vsaj dolgoročno — razreši zapletena 
vprašanja upadajoče gospodarske 
rasti, proizvodnje, nizke produktiv
nosti dela in gospodarske neučinko 
vitosti ter nezainteresiranosti.

Danes sovjetski ekonomisti in mi 
nistrstva analizirajo prve rezultate 
na področju kreditiranja in povsem

hladno ugotavljajo, da kreditni od
nosi med porabniki investicijskih 
sredstev in državo sploh niso slabi 
za sovjetsko gospodarstvo in da ie 
treba z začeto prakso brez vsakega 
oklevanja nadaljevati. Sovjetski tisk 
ob tem pravi, da je vsa stvar zelo 
preprosta: kolektiv posameznega
podjetja vzame za razširitev proiz 
vodnte ali obnovitev proizvodnih ka 
pacitet uosojilo od države, potem 
pa dolg v določenem obdobju vrne 
z obrestmi vred. Pri tem sta baje 
vsaj dve prednosti pred financira 
njem iz državnega proračuna: pr 
vič, kredit je treba plačati, in 
drugič, plačuje se iz dohodka, ki 
ga prinašajo nove investicije.

Takšen način financiranja kapi
talne izgradnje je baje tudi z ideo
loškega vidika povsem v skladu s 
socialističnimi družbenimi odnosi.
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ZAHODNA EVROPA SE NE ZM£NI ZA GROŽNJE IN DIKTATE

Reaganova administracija v zagati 
glede embarga za sibirski plinovod

ZDA ie mehčajo svoje sankcije proti družbam, ki se niso pokorile

WASHINGTON — Ameriški pred 
*ednik Ronald Reagan bo v prihod 
njih urah sprejel «primerne» ukrepe 
proti britanski družbi «John Brovvn 
Co.», ki je Sovjetski zvezi prodala 
šest turbin za sibirski plinovod. Po 
vsem sodeč bodo ameriški ukrepi 
bolj blagi od tistih, ki so jih spre
jeli prejšnji teden proti francoskim 
družbam «Dresser France* in «Creu- 
sot Loire,). Medtem ko ne bosta 
smeli francoski družbi v bodoče uva 
žati nobene ameriške tehnologije, 
bodo pri britanski omejili prepoved 
le na naftno telinologijo.

Po pisanju «New York Timesa') so 
se za tak blagi protiukrep odločili 
po pritiskih ameriškega državnega 
tajnika Shultza in ministra za trgo
vino Baldrigeja. ki sta Reaganu sve
tovala. naj bo prožnejši, ker bi v 
nasprotnem primeru ‘■hudo prizadel 
britanske zaveznike*. Sklep ameri
škega predsednika o embargu teh
nologije za sibirski plinovod nima 
torej sreče. Evropa si ne mere na 
neben način privoščiti, da ne bi iz
vedla tako pomembne naložbe, ki 
pomeni pravi kisik za prizadeto ev
ropsko gospodarstvo. Reki dobav so 
sedaj zabeležili le malenkostne za
stoje, skoraj v nobenem primeru pa 
to ni bilo odvisno od Reaganovih 
groženj. V Glasgovvu so tako včeraj 
brez pomislekov začeli vkrcevati 
turbine družbe «John Brown Cb.» 
na neko sovjetsko ladjo. Vrednost 
te pošiljke je preko 2 milijardi in 
pol lir.

Do sedaj lahko štejemo na prstih 
ene roke družbe, ki so se pokorile 
Reaganovemu sklepu. Med temi je 
družba «Cooper-Bessmer», nizoizem 
ska podružnica ameriške družbe 
»Cooper Industries* iz Houstona, ki 
je tako izgubila od 25 do 50 milijard 
lir. Sovjetska zveza pa ne bo pri 
tem nič prizadeta, saj bo naročilo 
za družbo »Cooper-Bessmer* izpol
nila francoska družba »Thomson*.
V takem položaju se seveda stop
njujejo pritiski na Reaganovo admi
nistracijo. naj končno umakne svoj 
za Evropo nesprejemljiv sklep o em
bargu tehnologije za gradnjo sibir
skega plinovoda. Po zadnjih zname 
njih, ki prihajajo iz VVashingtona. se 
v Reaganovi administraciji že jasno 
zavedajo, da je njihov ukiep obso
jen na propad, a tega jasno še no
čejo priznati.

V Ameriki jc dovolj 
vojaških prostovoljcev

NEW YORK — Ameriška vojaška 
uprava nima težav z »naborom* 
prostovoljcev, da lahko že izvaja 
selekcijo. Prehod iz naborne k pro
fesionalni vojski, ni torej povzro 
čil tistih zapletov, ki jih je marši 
kdo napovedoval. Tak uspeh pa šte
vilni pripisujejo težkemu gospodar
skemu stanju v državi. Navsezad
nje je vojaška suknja manjše zlo 
kot brezposelnost za večino Ameri
čanov.

Sibii ski p.iiiovocl, k: ho dobav jal zahodnim državam dragoceno gori
vo. je v marsikaterih območjih Sibirije že nared (Telefoto AP - TASS)

saj ne razrešuje samo ekonomskih 
protislovij med celotnim proce
som razširjene reprodukcije v deže
li in gospodarsko računico posa 
meznih podjetij, ampak vodi tudi 
k boljšemu koriščenju denarnih 
sredstev v vsem sovjetskem gospo
darstvu.

Pogoji gospodarjenja se namreč 
tudi v Sovjetski zvezi v zadnjem 
času vse bolj zaostrujejo, zaradi 
česar ni čudno, da danes mnogi 
sovjetski ekonomisti pravijo, češ da 
je jasen odnos med tistim, ki kre 
dit daje in kredit sprejema, poziti 
ven, saj v gospodarstvu »razbija* 
strogi centralizem in povzroča, da 
odgovornost za porabljene rublje 
prehaja tudi na sama podjetja. 
Če podjetja konča,jo gradnio novi n 
objektov pravočasno, namreč vrača
jo dolg po veliko nižji obrestni 
meri. kot pa v nasprotnem primeru, 
ko se obresti povečujejo iz leta v 
leto.

V lanskem letu. kot poroča »Socia 
lističeskaja industrija*, je kar 78 
odstotkov vseh podjetij, ki so šla v 
nove investicije na osnovi kredit 
nih sredstev, dokončalo svoje objek
te v planiranem roku. Vsi poudarja 
jo. da ta rez.ultat sploh ni slab. 
saj je bil ta odstotek pri tistih, ki 
so gradili s sredstvi iz državnega 
proračuna veliko manjši, znaša) 
je komaj 25 odstotkov. Prav tako je 
nrva skupina pod;etij tudi veliko 
bolj smotrno porabila investicijska 
sredstva, saj je ustvarila veliko 
večji dohodek na vloženi rubelj.

Na.ivečje težave pri kreditiranju v 
sovjetskih gospodarskih pogojih so 
za zdaj v tem, nravi jo ekonomisti, 
da sterilna pod’et;a za enkrat še 
ne poravnajo svojih kreditnih ob 
veznosti tako. kot bi bilo treba, ‘še 
vedno je ba-e precei primerov, da 
»anadle oM.-nke banki plačireio šir
še gospodarske enote, pa celo posa
mezna ministrstva.

Podjetja enostavno »pozabijo* na 
svoie obveznosti — veliko tudi za 
radi dosedanje prakse, v kateri je 
za vsako investicijo stala država, 
ki .ie tudi vedno poskrbela, da ie 
»nekako šlo* — čakajo, da bo kdo 
drug poravna1 njihove dolgove 
S tem pa se. kot vsi poudarja ki 
zgublja tisto naicomembneiše: de
narna odgovornost oodjetja za 
gradnjo novega objekta.

Sovjetski ekonomisti praviri za 
radi tega. da .je treba kreditni si 
stom izpopolniti in prilagoditi da- 
našn'im potrebam sovietskega go 
spodarstva. Še poselrej. ker tud', 
prebrambeneea programa sovjetske 
zveze za osemdeseta leta. Ki ga ,'e 
sprejela sovjetska partija v letos

Mladi raziskovalci hočejo zaščititi soline
V Sečovljah mladinski raziskovalni tabor - Soline bodo do podrobnosti prečesali

SEČOVLJE — Nekaj sto hekta
rov ravnice med šavrinskim gričev
jem in Savu dri jskim polotokom po
krivajo sečoveljske soline. Le del
ček jih še izkorišča človek. Velika 
večina bazenov, »fundov* in solin
skih polj v glavnem sameva. V teh 
dneh pa se na zapuščenih poljih mu- 
( kot mravlje pridne skupine mla
dih. S sabo rosijo raznovrstno o- 
rodje — pasti za najmanjše sesal
ce. mreže za metulje in druge žu
želke, nože, fotoaparate z velikimi 
teleobjektivi, kozarce s formalinom, 
herbarije, knjige, lupe in pincete... 
Obuti so v škornje, oblečeni v kopal
ke in lahke majice. To so udeleženci 
mladinskega raziskovalnega tabora, 
ki ga organizirata gibanje Znanost 
mladini pri Zvezi organizacij za teh
nično kulturo Slovenije in Morski 
raziskovalni in izobraževalni center 
iz Pirana inštituta za biologijo Ljub- 
1 i inske univerze »Edvarda Kar
delja*.

Vodja tabora in glavni koordina
to' dejavnosti Andrej Avčin je ta
koj pripravljen razložiti in povedati,

zakaj in kaj raziskuje 28 gimnazij
cev iz vse Slovenije (tudi nekaj u- 
smerjenih srednješolcev je med nji
mi). ki jim pomaga devet mentor
jev - strokovnjakov s posameznih 
področij: «Tabor je začetek nada
ljevanja raziskovalnega dela dveh 
mladih koprskih raziskovalcev — 
Mikija Tratnika in Mitje Kaligariča, 
ki sta dolgo časa opazovala rastli
ne in živalski svet na zapuščenem 
delu sečoveljskih solin. Samo poda
tek, da sta na tem najbolj severnem 
sredozemskem počivališču za ptice 
selivke odkrila 149 različnih vrst 
ptičev, od katerih je 131 zaščitenih 
vrst, ali deset redkih slanoljubnih 
(halofilnih) rastlin, pove vse.

Soline so izjemno OKolje. Dva ti
soč let je tukaj človek sodeloval z 
naravo, garal, pridobival sol in u- 
stvarjal nov svet. V zadnjih tride
setih letih pa je ta košček posebne
ga sveta začel propadati. Vremen
ske razmere, zob časa, v glavnem 
pa človek sam vse hitreje rušijo to 
prostorsko posebnost. Vse več je 
namreč zamisli in idej, ki želijo za

puščen del sečoveljskih solin tako ali 
drugače pozidati, zasuti, predelati, 
izkoristiti... Vsak tak poseg pa bi 
bistveno spremenil krajino in eko
loške razmere na omenjenem koščku 
harmonije med kopnim in morjem. 
Ne le. da bi ubili tukajšnji mir in 
skoraj deviško divjino, ki jo ponuja 
zapuščen solinski svet. spremenili 
bi tudi vodni režim, razsolili prst, 
uničil večino tukaj ohranjenega rast
linja in zavetja redkim pticam. V 
kratkem času bi izgubili naravno oa
zo, katere vrednote vse preslabo po
znamo. To nas je vzpobudilo, da že
limo soline sedaj bolje raziskati. Z 
znanstvenega (zgodovinsko - etnolo
škega) stališča je soline obdelal le 
pokojni dr. Miroslav Pahor. Na bio
loškem področju pa z našim razi
skovalnim taborom skorajda orjemo 
ledino, razen nekaterih izjem, ki so 
nam zdaj v veliko pomoč. V nekaj 
letih bi zbrali vso potrebno gradivo, 
dokazni material, zbirke obstoječih 
in ogroženih vrst in na tej osnovi iz
delali predlog naravovarstvene kar
te tega območja. Seveda bomo mo-

ZARADI ŠE NEPOJASNJENIH VZROKOV

V posebnem zaporu pri Ascoli Picenu 
kaznjenec ubil bandita Bergamellija
Bil jc organizacijski vodja marsejskega klana, ki se je v sedemdesetih letih 
«proslaviI» s številnimi ropi in ugrabitvami - Aretirali so ga marca leta 1976
ASCOLI PIČENO — Albert Ber- 

gamelli, eden od najbolj zloglasnih 
banditov v sedemdesetih letih in or
ganizacijski vodja marsejskega kla
na, je včeraj zjutraj umrl kot žr
tev zahrbtnega napada v posebnem 
zaporu pri Ascoli Picenu. Po prvih 
izsledkih nreiskave ga je z lovskim 
nožem umoril 30-letni Paolo Dongo, 
ki je pred petimi leti ustrelil kara
binjerskega podčastnika Ruggera 
Volpija, za kar je bil obsojen na 
dosmrtno ječo. Dongo je poznan kot 
član bande Genovežanov, sodelo 
val pa je tudi v nekaterih teroristič
nih akcijah rdečili brigad.

Do umora je prišlo v neki večji 
sobi jetnišnice, v katero so pazniki 
začasno preselili 19 zapornikov, da 
bi lahko natančneje pregledali nji- 
hove celice. Podobne preiskale naj 
bi v tem posebnem zaporu oprav
ljali dnevno po aretaciji nekega pa
znika. ki je zapornikom dobavljal 
najrazličnejše orožje. Samo v zad
njih mesecih so pri natančnejših

vseh sovjetskih gospodarskih priza
devanj, drugače narirž ne bo mo
goče izpel riti. O obsegu kreditira 
nri v dana'n rim sovritskem gosno 
darstvu pa končno priča tudi poda 
tek. da krediti sovjetskih bank pred
stavlja ri skoraj že 10 odstotkov 
vseh finančnih sredstev, ki so na
menjena razširjeni reprodukciji.

DANILO SLIVNIK

detonatorja. Vse zapornike so pred 
vstopom v skupno sobo slekli in na
tančno pregledali, podobno so na
pravili tudi včeraj zjutraj, zato o- 
staja odprto vprašanje, kje je Don
go dobil nož, s katerim je prerezal 
vrat Bergamelliju. Preiskovalci za 
sedaj- navajajo kot edini možen od
govor na to vprašanje, da je nož 
pretihotapil zapornik z nogo v mav-

Brodolom pri Pianosi
VIESTE (Foggia) - Šest turistov 

iz Beneventa je tri dni prebilo na 
nenaseljenem otočku Pianosa, dvaj
set milj od Gargana, po brodolomu 
njihovega gliserja. Skupinica je na 
Pianoso prispela v soboto za krajši 
izlet, ne da bi nikogar obvestila o 
svojem cilju. Gliser so privezali k 
obali in se podali na potep, medtem 
pa se je plovilo odrezalo in poto
pilo. Brodolomce je rešil predsinoč- 
njim ribiški čoln, ki je opazil posled
njo raketo brodolomcev.

OLBIA — Položaj v sardinskih 
trajektnih lukah se po kaosu v pre 
teklih dneh izboljšuje, saj so ojačili 
trajektne veze s celino, da bi omo
gočili vsem turistom pravočasen po
vratek na delo.

NA FILMSKEM FESTIVALU V BENETKAH

Fassbinderjev «Querelle» za Zlatega leva
BENETKE - S ponedeljkom je be 

neški filmski festival po nekoliko le
nem začetku zaživel. Zasluga gre 
velikemu pričakovanju s struni ob 
činstva za Nichettijev film «Doma 
ni si balja*. o katerem smo že po
ročali včeraj. Predvajanje filma v 
dvorani De Sica se je pričelo z eno
urno zamudo, ker je bilo v dvorani 
prostora komaj za eno tretjino vseh 
skoraj 1500 gledalcev, ki so hoteli 
na predstavo. Potreben je bil po
seg ravnatelja bienala Lizze.nija, da 
so z izredno predstavo v areni ob 
polnoči zadovoljili vse. ki niso do
bili prostora v dvorani.

Najprej o filmih v tekmovanju. V 
ponedeljek smo si lahko ogledali 
»Cestnaja Žizn* (Zasebno življenje) 
sovjetskega režiserja Julija Rajz- 
mana in «Hadduta Misriya» (Egip 
tovska zgodba) Egipčana Youssega 
Chghina. Prvi je psihološka drama. 
Direktor velikega industrijskega pod
jetja na tem, da stopi v pokoj, se 
zbegan znajde v čisto novi resnič 
nosti. Delu. ki je prej predstavlja 
lo edini življenjski smisel, sledi pra 
znina zasebnega življenja, kateremu 
se ni nikoli posvečal. Počasi spozna 
dimenzijo lastne eksistence. Drugi 
film je analiza krize režiserja — 
Egipčana (lastne krize) doživete v 
razmerju z zahodno kinematografi
jo — kulturo. Obračun lastnega de 
la in tega. kar bo od njega ostalo. 
Nuja predajanja svoje življenjske 
izkušnje.

Sodobna nemška kinematografija 
je na letošnjem beneškem filmskem 
festivalu predstavila več filmov, 
predvsem pokojnega režiserja Rei 
nerja Wernerja Fassbinderja. V svo
jih 36 letih je mladi filmar posnel 
ogromno število filmov, igralce je 
črpal iz gledališke skupine «Anti- 
teater*. katere je bil soustanovitelj. 
Na festivalu so vrteli tri Fassbin- 
derjeve filme. Prvi «Warnung vor 
einer heiligen nutte* (Pazite na sve

to vlačugo) je delo, ki spada v nje
govo prvo obdobje, ko je bila sku
pina «Ajititeater» v krizi. In prav 
kriza filmske snemalne skupine, ne 
vroza pred začetkom snemanja je 
tema tega filma. «Cuba libre*, raz 
bijanje kozarcev in živčne ljubezen 
ske zgodbe prikažejo vzdušje, v ka 
terem je skupina. Za drugi, film, 
njegov predzadnji «Die sehnsueht 
der Veronika Loss* (Veronica Loss) 
je Wernerja navdahnil samomor i- 
gralke Sybille Schmidt. Gre za zgod 
bo igralke «Veronice*. ki uživa ma 
mila in je zato >dvisna od zdrav
nice Kalz. Za Veronico se zanima 
in nato tudi lanjo zaljubi novinar, 
ki jo skuša rešiti iz zablode, v ka
tero je zabredla, a zaman. Fassbin
der spretno uporablja tehniko črno- 
belega filma.

In še zaanji njegov film «Que- 
relle* so včeraj predvajali v tek
movanju za »Zlati lev*. Nedokonča 
no delo Fassbinderja, povzeto po i- 
stoimenskem romanu Jeana Geneta. 
govori o človeku (mornarju), ki i- 
šče lastno identiteto. Išče jo na vse 
načine, tudi v homoseksualnih lju
bezenskih zgodbah, v nasilju in v 
umorih. Film je sneman v študiju in 
to nudi avtorju možnost, da ustva
ri poetično vzdušje, skoro nerealno, 
daleč od vsakdanjega življenja. O 
pazi se zrelost in ogromno Fassbin 
clerjevo filmsko sposobrost, morda 
bo prav ta eden izmed filmov, ki 
se bo potegoval za »Zlatega leva*. 
Veliko zanimanje je vzbudil v sek
ciji Officina Veneziana. Zavattini- 
jev film «La Veritaaaa* (Resni- 
caaaa). sporočilo 80-letnega slabo- 
umneža. s katerim se režiser isto
veti. Zastarele ideje so privedle do 
slabega stanja, v katerem živimo.

O drugih filmih ni kaj več pove
dati. Potrebno je omeniti še film 
«Guernica*, katerega avtor je Fe
renc Kdsa. Osrednja figura filma 
je mlada delavka, ki jo preseneti

oboroževanje, spozna in zaljubi se 
v umetnika, hoče videti in vidi Pi
cassovo sliko Guernica, vendar se 
ob koncu poroči in nadaljuje navad
no življenje, ostanejo pa ji vedno 
stari problemi. Režiser razkrije po 
kvarjeno mišljenje ljudi o oborože
vanju. Računa se, da bo zvečer

7. septembra na Trgu sv. Marca 
projekcija Ashbyjevega filma »Rol- 
ling Stones* v prisotnosti članov zna
nega ansambla. Občinska uprava i- 
ma vrsto pripomb. Bomo videli.

DANJEL JARC 
in ALEŠ DOKTORIC

cu. Obenem še vedno niso poznani 
tudi vzroki včerajšnjega obračuna. 
Ravnatelj kaznilnice je izjavil, da 
pazniki niso zabeležili nobenih huj
ših prepirov med morilcem in žrtvi
jo. kar naj bi dalo slutiti, da so u- 
mor naročili od zunaj.

Albert Bergamelli je že zelo ml. 
zašel na pot kriminala. Prvič so ga 
aretirali zaradi kraj kot 17-letne- 
ga srna italijanskih emigrantov le
ta 1956 v Franciji in ga poslali za 
leto dni v poboljševalnico. Leto 
po izpustitvi je bil ponovno za za
pahi pod isto obtožbo, vendar le ne
kaj dni. Uspelo mu je pobegniti. Na 
podoben način se je rešil iz fran
coskih zaporov tudi leta 1963, ko so 
ga aretirali zaradi ropa. Po tem be
gu se je skupaj z marsejskim kla
nom preselil v Itailjo, kjer se je za
čelo desetletje njegove »kriminalne 
epopeje*. Z Berenguerjem in Belliei- 
nijem je organiziral vrsto bančnih 
ropov v številnih evropskih diža- 
vah. Njegova skupina si je drzni
la napasti celo belgijsko zvezno 
banko v Bruslju. Tako pridoblje
ni denar so investirali v prekupče
vanje z mamili in baje zaslužili 
bajne vsote. Vendar denarja niso i- 
meli nikoli dovolj in so se zato loti
li tudi ugrabitev. Med drugim jim 
pripisujejo ugrabitve Ortolanija. 
Andreuzzija, Danesija, Ziaca in 
D’Alessija.

V tem zadnjem obdobju je itali
janski policiji počasi le uspelo sti
sniti obroč okrog marsejskega kla
na in v letih 1975 in 1976 je poza
prla vse najvidnejše predstavnike 
zločinske tolpe.

Porazna raziskava 
na avstralskih 
srednjih šolah

SYDNEY —■ Raziskava na av 
stralskih nižjih srednjih šolah, ki 
so jo pred dnevi objavili v časo
pisju, je dala porazno sliko o šir
jenju rasističnih predsodkov med 
avstralsko mladino. Po njihovem, bi 
morali iz Avstralije izseliti del tujih
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Srečanje med orjakom in palčkom
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V hamburškem pristanišču je fotograf posnel zanimivo sliko: miniaturni štirijamboruik, ki je. dolg le 22 
eevljeV. pluje ob orjaškem tankerju (Telefoto AP)

priseljencev, predvsem iz južnih dr
žav Evrope. Da pa bi bila mera 
polna, so nadobudni Avstralci do
kazali obenem, da sploh ne pozna
jo svoje domovine, saj niso znali 
našteti skoraj nobenega uglednega 
Avstralca, prav tako so le redki po
znali avstralski grb.

Pomembno arheološko 
odkritje v Ekvadorju

BENETKE - Italijansko - ekva
dorska arheološka ekipa je ob oba
lah Ekvadorja pri Salangu odkri
la ostanke dosedaj najstarejše kera
mične kulture, ki je tu cvetela v 
četrtem tisočletju pred našim šte
tjem Pri izkopavanjih so med dru
gim odkrili grobove tako imenova
nih «ljudi želv*, ki so živeli tisoč 
let kasneje. V grobovih so namreč 
odkrili trupla, ki so imela trup v 
oklepu iz žgane gline podobnemu 
želvinim oklepom.

Žvečilni gumi proti kajenju
MOSKVA — Prihodnje leto bo v 

Sovjetski zvezi v prodaji žvečilni 
gumi, ki bi moral po trditvah nje
govega izumitelja odvračati kadilce 
od kajenja. Žvečilni gumi trenutno 
proučujejo v raznih sovjetskih kli
nikah in je do sedaj baje dal zado
voljive rezultate.

rali delati v različnih letnih časih 
in še z velikim številom mladih z*- 
gnancev, ki jih tako raziskovalno 
delo veseli

Res jih mora delo veseliti, saj *° 
ves čas, od jutra do večera pri 
lu. Zjutraj nataknejo škornje in se 
razdelijo v svoje skupine, potem jo 
vsaka ureže na svojo stran. Solin* 
in okolico bodo do podrobnosti Pre' 
česali. Delajo v osmih skupinah ■— 
botanični (odkrili so nekaj absolutn® 
zaščitenih rastlin, za katere poseb
na, t.i. rdeča knjiga predvideva tu
di zaščito rastišča), žužkoslm'11* 
skupina (žuželke lovijo z mrežami 
in žarometi tudi ponoči), skupin* 
za male sesalce (v past so uje* 
etruščansko rovko, najmanjšega se
salca na svetu, ki je težka komaj 
2,2 grama, na dan poje več kot teli' 
ta in pogine, če več kot 20 mmu 
ne je). Hidrobiološka skupina (ra' 
ziskuje življenje v Dragonji in solin
skih kanalih), herpetološka skupin*; 
ki proučuje plazilce (modrasa m*® 
srečali, vse druge kače pa so n* 
tem območju nestrupene), hidrogto 
grafska skupina (proučuje tok rek 
Dragonje, vplive plime in o®6*1®,11) 
njo, mešanje slane s sladko vodo)* 
fotografska skupina beleži vse d 
javnosti raziskovalnega tabor* m 
dokumentira rastline, živalstvo in jr 
kolje (na primer propadajoče soli
narske hiše), naravovarstvena sku
pina pa zbira vse podatke, jih v0®' 
ša v karto za izdelavo študije o 1 
ščiti solin ter primerni vključitvi J 
teh v ostali prostor. Raziskovalci 
si namreč zamislili, da bi nKFa 
zapuščeni del solin zavarovati, hkr 
ti pa tudi približati človeku.

»Tukaj bi lahko uredili stalno r*_ 
stavo zbirk, ki jih bomo uredili. * 
tografij, prikaz ogroženih vrst, s Pj 
memim vodičem bi lahko predstf 
vili staro solinarsko dejavnost, nj> 
hovo orodje, noše in običaje, m® 
da bi obnovili katero od solinarsko 
hiš, uredili opazovalnice za Pt‘cek(>. 
namesto krutega lova, ko lovci ss 
raj vsak dan neusmiljeno iztrebil . 
sicer zaščitene ptice, dovolili m 
vedli raje fotolov ...» ,

Raziskovalno delo še zdaleč ® ® 
menjeno le samemu sebi. Udel62 ■ 
ci tabora so med najbolj delavni 
v svojih raziskovalnih klubih in 0 . 
loških sekcijah s slovenskih srednF 
šol. Udeležba na raziskovalnem 
boru je kot nekakšna nagrada 
pridno minulo delo, hkrati pa )e a. 
tudi možnost za dodatno izobraže 
nje. Cilj, ki ga želijo doseči (za . 
rovati košček narave, ki ji K* £ 
stoletje pomagal izoblikovati člo'j®^_ 
pa je najboljša vzpodbuda za usPto 
no delo. Strokovnjaki s piransK 
morskega raziskovalnega in 
ževalnega centra, pa biološki m 
tut Jovana Hadžija pri SAZU, LJ ^ 
ljanski prirodoslovni muzej in za'_ 
SRS za varstvo narave in kultur 
dediščine so seveda temu ml(ito 
delu in njihovim načrtom v vel 
pomoč. Mladi raziskovalci so sv 
delo vzeli zares. Niti za trenutek 
pozabljajo na nevarnosti, ki ^°~L, 
(zdaj že) njihovim solinam. Za= 

ko so ri
deli, da so prav v dneh njihori® 
vnetega raziskovalnega d' 
njaki začeli nanašati pesek

belo jih je, na primer, 
deli, da so prav v dneh — .r. 
vnetega raziskovalnega dela tov 
njaki začeli nanašati pesek in ® 0|j 
material na obrobnike solin. tlK.„r 
glavni cesti Koper - Pulj. Se je “ ? 
z druge strani že začelo uničev* J 

BORIS ŠULIG°J

P0G0RELIČEV KONCERT V PORTOROŽU

Poslušali so ga tudi tisti 
ki jih resna glasba ne zanima

PORTOROŽ — Dva tisoč poslušalcev je v portoroškem Avdit0?^ 
lr,a prostem), ne da bi trenilo, poslušalo svetovno znanega 
iz Zagreba - Iva Pogoreliča. črički, včasih hrup avtomobila in Ps“Lj. 
ki je nekajkrat zalajal, niso bistveno odškodovali dovršenega naslojZ. 
Ko je odigral Haydnovo sonato v As-duru, Chopinovo Polonezo n < 
molu in Schumannove simfonične etude v obliki variacij, je (se,etn 
dotivel ovacije. Zaigral je še Scarlattijevo sonato v de molu, P°.Mo 
ko mu je nekaj deklet in deklic prineslo m oder cvetje, mu ^,$1 
poljub, ni dolgo vzdržal na odru, ampak se je še pol ure pogoQ°T“ 
s novinarji o sebi in o svoji glasbi. . v0.

tNisem pričakoval, da je Avditorij tako lep in akustičen,» le L, 
cedal po koncertu Ivo Pogorelič. <slgral sem na nekaj odrih na P?.. 
stem — v Philadelphii in Hollywoodu (prostora je bilo za 17.500 OrL 
vendar je tukaj akustika zelo dobra, pa tudi ljudi je prišlo ve\Zn 
kar me je kot umetnika vzradostilo. Tudi klavir, na katerega r[0 
igral, je popolnoma odgovarjal mojemu nastopu. Menim, da 61 0 
lahko bil začetek nekega stalnega programa podobnih prireditev’.^ 
bi jih bilo v poletni sezoni v Portorožu več. V tem smislu bi la' ^ 
opredelil svoj nastop. ISia koncert so sicer prišli tudi ljudje, ki re ,a 
glasbo slabo poznajo, ali pa je sploh ne. Vendar menim, da / 
umetnika posebna čast, če njegovemu koncertu prisostvuje tudi 
občinstvo. V tem se skriva tudi tisto, kar je pripomoglo (in ^ V 
pomore) k razvoju glasbenih dogodkov in glasbe same. K 
je treba dodati še dobro organizacijo, kvaliteten nastop in predvs ^ 
primerno predstavitev nekega umetniškega dogodka Pri nas f jt 
primer dogaja, da imajo lepe stvari premalo propagande. Ta*° je 
širša javnost za te lepote prikrajšana. Prava mera propagande 
lahko še kako koristna. . ,„j

S svojim delom stremim k neki, morda nedosegljivi abstr0* 
dovršenosti. Vse. kar sem dosegel doslej, je imelo eno samo 
prišlo je prezgodaj prevelik uspeh, prevelika popularnost in utrufl 
slava... To bi lahko ogrozilo mojo iivljenjsko in umetniško 
Zahvaljujoč svoji močni osebnosti sem lahko temu pritisku d 
uspešno kljuboval in preživel kritično fazo. Na dan sedaj delam- 
Ukor več morem.*

Ivo Pogorelič trdi, da njegovi nastopi in plošče izzivajo nevefJ^,^ 
polemike, pravo vojiuj kritikov: *Ne vem, če je kdaj, kateri PoS",,nto 
vzbudil toliko različnih misli, kot moja plošča z Beethovnovo sou . 
in Schumannovimi simfoničnimi etudami...» Kljub temu, da Jf Zo 
njegovih besedah, v zadnjih osmih mesecih zmanjšal število intef^.0 
in da je le s težavo dovolil kakršnokoli fotografiranje (pretiram *)t 
z javnostjo in novinarji ovirajo njegovo ustvarjalno plat iivlfi.J 
pa se je na portoroškem odru pustil ovekovečiti novinarjem ,n 
(tako kot ljudje radi govorijo o njem), zaradi nekaj posnetkov 20l\, 
stil koncerta. Seveda ga je portoroško občinstvo tudi dovolj 
sprejelo, kot se ob nastopu velikega umetnika pač spodobi.


